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PÒRTIC
Us fem a mans aquest número de Quaderns de Pastoral

centrat en la Jornada Mundial de la Joventut, Colònia 2005,
que fou convocada pel ja traspassat Papa Joan Pau II i
que ha estat el primer gran esdeveniment a escala mundial
presidit per Benet XVI. El tema de la  trobada fou “Venim a
adorar-lo” (Mt. 2, 2), exclamació pronunciada pels savis
d’orient que seguint l’estrella cercaven l’Infant i que fa
palès un tret molt característic del nou Papa Benet XVI en
la centralitat de Crist.

La diòcesi de Colònia, amb la seva majestuosa catedral gòtica
(segle XIII) acollia una munió de pelegrins d’arreu del món, un milió
de joves!

Tradició i llegenda diuen que aquesta obra mestra arquitectònica
allotja, des del 1164, les relíquies dels Mags d’Orient trobades per
santa Helena. La mare de Constantí portà les restes a Milà. El 1161,
l’arquebisbe de Colònia i canceller de l’emperador Frederic I, Barba-
roja, les descobreix i aconsegueix dur-les, després d’un feixuc
periple, a Colònia, on sobre l’antiga catedral carolíngia es construirà
l’actual catedral gòtica  i on es conserva el reliquiari tan venerat per
nombrosos fidels (per a més informació, podeu consultar el web de
la catedral de Colònia, www.koelner-dom.de).

El fil conductor d’aquest  número 199 de Quaderns de Pastoral ens
apropa a algunes de les diferents catequesis que bisbes catalans,
com monsenyor L. Martínez Sistach, monsenyor J. A. Saiz i monse-
nyor J. Pujol, adreçaren durant els dies 17 i 18 als grups de pele-
grins. D’igual manera us transcrivim també una de les catequesis
conduïda pel cardenal C. Amigo, de Sevilla, i el bisbe M. Ureña, de la
diòcesi de Saragossa. Aquestes reflexions doctrinals i espirituals
seguien dos fils conductors clau: trobar Crist en l’eucaristia, i la
recerca de la veritat com a sentit profund de l’existència humana.

Tanmateix, hem demanat aleatòriament a joves de les diferents
diòcesis catalanes que ens fessin partícips de les seves vivències
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en aquest pelegrinatge. En Miquel, la Maria i el Ramon del jove
bisbat de Terrassa; en Josep F. i en Josep V. de la diòcesi de
Tarragona; la Teresa del bisbat de Solsona; en Francesc de la
diòcesi de Barcelona, i en Roger i en Xavier, del també recent creat
bisbat de Sant Feliu, han volgut compartir amb nosaltres el que ha
significat per a ells aquest pelegrinatge. Finalment, en Carles, que
tot just ara fa dos anys va ser consagrat al sacerdoci i nomenat
prevere de la diòcesi de Sant Feliu també ens apropa al seu sentir.

A més, en l’apartat “Notícies del Centre d’Estudis Pastorals”, el P.
Antoni Serramona ens recorda les activitats que s’han dut a terme
aquest curs 2004-2005  i els canvis en la direcció d’aquest Centre
que s’han fet conèixer just en tancar aquest curs.

Per als qui no van poder assistir a la lliçó inaugural del curs acadè-
mic 2005-2006 del CEP us adjuntem la brillant exposició del P. Hilari
Raguer, perquè pugueu gaudir de la seva lectura.

Amb “Experiències des dels santuaris”, el santuari de la Mare de
Déu de la Cisa inaugura una secció que anirà apareixent de tant en
tant; i com ja és costum tanquem el número amb l’Obrador i les
Cròniques que ens han fet arribar els nostres col·laboradors des
dels diferents bisbats.

El pròxim número de Quaderns serà especial, el 200 !
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I. Catequesis d'un pelegrinatge
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On és possible trobar Crist avui?1

Per Mons. JAUME PUJOL I BALCELLS, arquebisbe de Tarragona.

En la catequesi d’avui es proposen
per a la nostra meditació unes parau-
les de l’evangeli de sant Mateu que
marquen el punt culminant del relat dels
Mags: “Veieren el nen amb Maria, la
seva mare, es postraren a terra i el van
adorar”.2

Ahir, al fil de la pregunta que els
savis d’Orient van adreçar a la pobla-
ció de Jerusalem –“On és el rei dels
jueus?” 3–, consideràvem la necessitat
que tots els homes i dones hem de bus-
car la veritat, el sentit profund de l’exis-
tència humana. Concloíem que només
en Crist podem trobar la resposta com-
pleta a tots els nostres interrogants.

On trobar Crist?

Però ens podem fer aquesta pre-
gunta: “On és possible trobar Crist
avui?” Una primera resposta és clara:
trobem la veritable imatge de Crist a
l’Església, ja que a través d’ella Crist
continua actuant en el decurs dels se-
gles. Des d’un altre punt de vista, de
seguida ve a nosaltres una altra res-
posta: trobem Crist en els nostres ger-

mans els homes, segons les paraules
del Senyor, que s’identifica amb tot-
hom que pateix alguna necessitat: “Us
ho asseguro: tot allò que fèieu a un
d'aquests germans meus més petits, a
mi m'ho fèieu”.4

Però aquesta pregunta –On trobar
Crist?– encara té una altra resposta
fonamental: Crist es troba d’una ma-
nera especial en el sagrament de l’Eu-
caristia. Allà s’ha volgut quedar el Fill
de Déu, perquè el puguem sentir ben
pròxim, des que la va instituir el Di-
jous Sant durant l’Últim Sopar. Amb
ella, Crist compleix a la perfecció la
seva promesa de “ser amb nosaltres
dia rere dia fins a la fi del món” (cf.
Mt 28,20)”.5

1. Catequesi pronunciada el 18 d’agost de 2005, amb motiu de la XX Jornada Mundial de
la Joventut (Colònia, 16 a 21 d’agost de 2005).

2. Mt 2,11.
3. Mt 2,2.
4. Mt 25,40.
5. Joan Pau II, Carta apostòlica Ragi nobiscum Domini, 7 d’octubre de 2004, n. 2.

Trobem la veritable
imatge de Crist en
l'Església, ja que a
través d’ella Crist
continua actuant en el
decurs dels segles.
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La forma de presència de Crist sota
les espècies eucarístiques és comple-
tament singular, diferent de cap altra
forma de presència. El papa Pau VI
ho explicava amb precisió en l’encí-
clica Mysterium fidei: “Aquesta pre-
sència s'anomena ‘real’, no a títol ex-
clusiu, com si les altres presències no
fossin ‘reals’, sinó per excel·lència,
perquè és substancial, i per ella Crist,
Déu i home, es fa totalment present”.6

En aquestes paraules es feia ressò de
la resolució del Concili de Trento que,
testificant la fe de l’Església, afirmava
que en el santíssim sagrament de l’Eu-
caristia estan “continguts verda-
derament, realment i substancialment
el Cos i la Sang, juntament amb l’àni-
ma i la divinitat del nostre Senyor
Jesucrist, i, per tant, Crist sencer”.7

Aquesta presència “real” de Jesucrist
eleva l’eucaristia per damunt de tots
els sagraments i en fa “com la perfec-
ció de la vida espiritual i la finalitat a la
qual tendeixen tots els sagraments”.8

L’any de l’Eucaristia

Estem vivint l’Any de l’Eucaristia
–des d’octubre de 2004 fins a octubre
de 2005–, convocat pel papa Joan Pau
II, a qui recordem amb tant afecte. Per
a tots nosaltres, que, procedents de tot
el món, ens hem reunit aquests dies a
Colònia, és molt significatiu constatar

que, en la Carta Ragi nobiscum Domi-
ni, per mitjà de la qual va anunciar
aquest Any, el Papa esmentava dues
vegades aquesta XX Jornada Mundial
de la Joventut.

Ho feia, en primer lloc, En expo-
sar els motius que el van impulsar a
proclamar l’Any de l’Eucaristia: “Una
altra consideració m’ha induït a fer
aquest pas: durant aquest any se ce-
lebrarà la Jornada Mundial de la Jo-
ventut, que tindrà lloc a Colònia del
16 al 21 d’agost de 2005. L’Euca-
ristia és el centre vital entorn del qual
desitjo que es reuneixin els joves per
alimentar la seva fe i el seu entusias-
me”.9

I al final de la Carta, quan s'adreça
per separat a les diferents condicions
de fidels –bisbes, capellans, religiosos,
fidels laics, pares de família, etc.–, hi
afegeix també unes paraules per ani-
mar els joves. Diu: “Espero molt de
vosaltres, joves, i us renovo la cita a
Colònia per a la Jornada Mundial de la
Joventut. El tema triat –“Venim a ado-
rar-lo” (Mt 2, 2)– és particularment
adequat per suggerir-vos l’actitud
apropiada per viure aquest any euca-
rístic. Porteu a l’encontre amb Jesús,
ocult sota les espècies eucarístiques,
tot l’entusiasme de la vostra edat, de la
vostra esperança, de la vostra capaci-
tat d’estimar”.10

6. Pau VI, Encíclica Mysterium fidei, 3 de setembre de 1965, n. 39.
7. Concili de Trento, sessió XIII, cap. I (DS 1651).
8. Sant Tomàs d'Aquino, Summa theologiae, 3, 73, 3.
9. Joan Pau II, Carta apostòlica Ragi nobiscum Domini, n. 4.
10. Ibidem, n. 30.



1111111111

L’Eucaristia, font i cim de la vida
eclesial

El Catecisme de l’Església catòlica
parla extensament de l’Eucaristia: hi
dedica prop de cent números (del 1322
al 1419). En un dels primers,11 recull
l’ensenyament del Concili Vaticà II:
“L’Eucaristia és font i cim de tota la
vida cristiana”.12 “Els altres sagraments,
com també tots els ministeris eclesials i
les obres d’apostolat, estan units a l’Eu-
caristia i a ella s’ordenen. La sagrada
Eucaristia, en efecte, conté tot el bé
espiritual de l’Església, és a dir, Crist
mateix, la nostra Pasqua”.13

D’aquestes paraules, m’interessa
ressaltar dues expressions. D’una ban-
da, es diu que l’Eucaristia és “font i
cim de tota la vida cristiana”. Aquesta
afirmació ens ha de moure a conside-
rar si en la nostra vida personal és cert
que el Santíssim Sagrament ocupa el
lloc primordial. Es diu també que “conté
tot el bé espiritual de l’Església”; i això
ens porta a pensar si efectivament és
l’Eucaristia la finalitat de la nostra ac-
ció apostòlica i de tota acció eclesial.

La celebració eucarística és la for-
ma suprema de culte a Déu. Per mitjà
d’ella, llegim en el Catecisme, “ens
unim ja a la litúrgia del cel i anticipem
la vida eterna”14. Per tant, no existeix
cap altra forma d’oració que sigui pre-
ferible a la celebració de l’Eucaristia. I
el Catecisme afegeix: “En resum, l’Eu-
caristia és el compendi i la suma de la
nostra fe”15. Tota la Revelació, tots els
misteris de la nostra salvació estan
continguts en el Misteri eucarístic. Per
això, el desig de conèixer-lo i aprofun-
dir-hi és la millor catequesi, el camí
millor per aproximar-nos més a Déu.

Què és la Santa Missa? La Santa
Missa és veritablement un misteri de
fe i d’amor. Perquè “és el memorial de
la Pasqua de Crist, l’actualització i
l’ofrena sacramental del seu únic sa-
crifici”.16 No és només el record de
les accions de Crist per les quals ens
ha obtingut la salvació, sinó que en la
celebració litúrgica aquests successos
es fan, en virtut del sagrament, pre-
sents i actuals. Aquest és el sentit que
donem al terme memorial quan l'apli-
quem a l’Eucaristia.

Sobre l’altar, Jesucrist s’ofereix
sota les espècies del pa i del vi, perpe-
tuant, actualitzant, renovant el Sacrifi-
ci de la Creu. Per això la Missa és un
autèntic sacrifici, ja que en ella Crist

La celebració
eucarística és la
forma suprema de
culte a Déu.

11. N. 1324.
12. Concili Vaticà II, Constitució dogmàtica Lumen gentium, n. 11.
13. Concili Vaticà II, Decret Presbyterorum ordinis, n. 5.
14. Catecisme de l’Església catòlica, n. 1326.
15. Ibidem, n. 1327.
16. Ibidem, n. 1362.
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s’immola incruentament per nosaltres.
No és un nou sacrifici, ja que el Sacri-
fici de la Creu fou de valor infinit i únic.
Però Jesucrist ha volgut que aquest
únic sacrifici s’oferís més vegades, in-
nombrables vegades. La Missa i la Creu
són, per tant, un sol i únic sacrifici, i
només difereixen en la manera d’ofe-
rir-se.17

En l’Eucaristia no solament es re-
alitza l'oblació del Fill de Déu, sinó que
tota l’Església participa en l’ofrena de
Jesucrist al Pare. Així ho explica el
Catecisme: “En l’Eucaristia, el sacri-
fici de Crist és també el sacrifici dels
membres del seu Cos. (...) El sacrifi-
ci de Crist present sobre l’altar dóna
a totes les generacions de cristians la
possibilitat d’unir-se a la seva ofre-
na”.18

Aprofundim-hi una mica més. Ja
hem comentat que la celebració euca-
rística, memorial –dèiem– de la Pas-

qua del Senyor, no és un mer record.
Qui presideix l’assemblea eucarística
és el mateix Crist, invisiblement. El bis-
be o el prevere que celebra és només
el seu representant, que actua in per-
sona Christi capitis, “en la persona de
Crist Cap”.19

La víctima que s’ofereix en el sa-
crifici de la Missa és la mateixa –idèn-
tica– que la que es va oferir en la Creu:
Crist.

Com tot sagrament, l’Eucaristia i
la seva celebració litúrgica són “signe
visible de la realitat oculta de la salva-
ció”.20 En la celebració de l’Eucaris-
tia, per tant, es realitza verdaderament
el que significa. I en virtut de l’acció
de Crist i pel poder de l’Esperit Sant,21

quan el sacerdot pronuncia les parau-
les de la consagració –les mateixes que
Jesús va pronunciar en l’Últim Sopar–
es realitza la transubstanciació, és a dir,
“s’opera el canvi de tota la substància
del pa en la substància del Cos de Crist
el nostre Senyor i de tota la substància
del vi en la substància de la seva
sang”.22

No és, doncs, només un record, la
commemoració d’un aniversari, un
sopar fratern... És tot això, sí, però és
també molt més.

Què és la Santa
Missa? La Santa
Missa és
veritablement un
misteri de fe i d'amor.

17. Cf. ibidem, n. 1367.
18. Ibidem, n. 1368.
19. Ibidem, n. 1348.
20. Ibidem, n. 774.
21. Cfr. Ibidem, n. 1084.
22. Ibidem, n. 1376.
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El sacrifici de la Missa i el del Cal-
vari tenen els mateixos objectius. Re-
cordem-los:

– Adoració o latrèutic: “Adorar Déu
és reconèixer-lo com Déu, com Crea-
dor i Salvador, Senyor i Propietari de
tot el que existeix, com Amor infinit i
misericordiós”.23 És l’acte propi de la
criatura, meravellada pels beneficis
rebuts del seu Creador i Salvador. Ado-
rar Déu és, al cap i a la fi, la finalitat
nostra a la terra.24 I no és possible un
acte d’adoració més gran que el realit-
zat per Jesucrist home a la Creu.25

– Desgreuge i reparació: El sacrifi-
ci de Crist ha reparat de sobres totes
les ofenses infligides pels homes a Déu.
“Ell és la víctima que ha expiat pels
nostres pecats”.26 La seva mort a la
Creu –i el seu memorial, que és l’Eu-
caristia– és un desgreuge infinit pels
pecats de tots els homes.

– Acció de gràcies o eucaristia: A
la Missa oferim a Déu totes les bones
accions dels homes, en correspondèn-
cia als innombrables beneficis que d’Ell
hem rebut. Les oferim unides a l’ac-
ció de Crist, que és el que els dóna
valor i les fa agradables a Déu.

– Petició o impetració. Crist, amb
els seus mèrits infinits, presenta al Pare
les nostres peticions, segons el que Ell
mateix va dir als apòstols al Cenacle:
“Us ho ben asseguro: tot allò que de-
manareu al Pare en nom meu, ells us
ho concedirà”.27 Amb aquesta segure-
tat, en la celebració de l’Eucaristia
aprofitem sempre per dirigir a Déu
peticions grans i ambicioses: per l’Es-
glésia; pel Papa, els bisbes i els cape-
llans; per les vocacions; per la pau del
món; per les necessitats espirituals i
materials dels homes...

Jesús, el Mestre, és el nostre Mo-
del. Ell mateix, de moltes maneres, ho
va indicar als deixebles: “Apreneu de
mi...”,28 “Veniu a mi...”,29 “Seguiu-
me...”,30 “El qui em segueix no cami-
narà a les fosques...”31 “Jo sóc el
Camí, la Veritat i la Vida”,32 “Jo dono
vida eterna...”.33 La vida cristiana con-
sisteix a fer nostra la vida de Crist. Per
imitar-lo, cal que meditem assídua-
ment la seva vida: Betlem, Natzaret,
els anys de vida oculta, la seva predi-
cació i els seus miracles, l’acollida
amable dels seus amics de Betània...

23. Ibidem, n. 2096.
24. Cfr. Ibidem, n. 358.
25. Cfr. Fil 2,5-11.
26. 1Jn 2,2. Cfr. també Rom 4,25; 1Co 15,3; 2Co 5,18-21; Ga 1,4; Ef 1,7; He 9,15-28; 1Pe

2,24; Ap 1,5; etc.
27. Jn 16,23.
28. Mt 11,29.
29. Mt 11,28.
30. Mt 4,19.
31. Jn 8,12.
32. Jn 14,16.
33. Jn 10,28.
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I aglutinant-ho tot, al centre de tot, com
en la vida de Crist,34 la Creu.

També nosaltres posem la Creu
com a centre de la nostra vida quan la
unim al sacrifici de l’Altar. En la Mis-
sa, “la vida dels fidels, la seva lloança,
el seu sofriment, la seva oració i el seu
treball s’uneixen als de Crist i a la seva
total ofrena, i adquireixen així un valor
nou”.35 Tot el que és nostre, encara que
és poca cosa, s’integra a l’ofrena de
Crist, com aquestes gotes d’aigua que
es barregen amb el vi i que, diluïdes en
ell, es transformen també en la Sang
del Senyor. Aleshores no hi ha treballs
ni ocupacions de poca importància, ja
que és l’acció de Crist la que els con-
fereix valor. Unint-nos a Ell en la Mis-
sa, participem d’alguna manera en la
seva obra redemptora, ens fem sem-
blants a la seva Mare Santíssima que,
per la identificació amb el seu Fill, al
peu de la Creu, va merèixer el títol de
Coredemptora.36

La celebració de l’Eucaristia és, per
tant, “el centre i l’arrel de la vida espi-
ritual del cristià”37. És el centre: no és
una cosa més de les que fa, sinó que
en la Missa hi ha de confluir tot. La
participació en la celebració eucarísti-
ca ens permet ser al costat de la Creu
de Crist; allà troba sentit la nostra ora-

ció, el nostre sacrifici, el nostre lliura-
ment. L’Eucaristia opera en nosaltres,
per l’acció de l’Esperit Sant, la nostra
identificació amb el Salvador, que ens
fa alter Christus, un altre Crist.38 I és
l’arrel: el fonament que sosté i dóna
estabilitat a la nostra vida cristiana, i
alhora l’alimenta, la vivifica, l'omple de
sentit.

Litúrgia de la paraula i litúrgia eu-
carística

Existeix una íntima vinculació en-
tre la Sagrada Escriptura, que és pa-
raula de Déu als homes, i l’Eucaristia,
que conté el mateix Verb diví. Per
aquest motiu, la litúrgia eucarística
sempre ha estat precedida per la litúr-
gia de la paraula. En la Carta Ragi
nobiscum Domini, Joan Pau II explica
amb claredat aquesta relació, en co-
mentar l’episodi dels deixebles
d'Emmaús: “En el camí dels nostres
dubtes i inquietuds, i de vegades de les
nostres amargues desil·lusions, el diví
Caminant segueix fent-se el nostre com-
pany per introduir-nos, amb la interpre-
tació de les Escriptures, en la compren-
sió dels misteris de Déu. Quan l’encon-
tre arriba a la seva plenitud, a la llum de
la Paraula s’afegeix la que brota del ‘Pa
de vida’”.39 I més endavant afegeix:

34. Cfr. Jn 12,27.32.
35. Catecisme de l’Església catòlica, n. 1368.
36. Cfr. Benet XV, Carta Inter sodalicia, 22 de març de 1918.
37. Sant Josemaría Escrivá, Es Cristo que pasa, Madrid 1974, n. 87. Cfr. Concili Vaticà II,

Decret Presbyterorum ordinis, n. 14; cfr. també n. 5.
38. Cfr. ibidem, n. 96.
39. Joan Pau II, Carta apostòlica Ragi nobiscum Domini, n. 2.
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“L’Eucaristia és llum, abans que res,
perquè en cada Missa la litúrgia de la
Paraula de Déu precedeix la litúrgia eu-
carística, en la unitat de les dues ‘tau-
les’, la de la Paraula i la del Pa”.40

1. La litúrgia de la paraula

Per entendre plenament el llenguatge
dels signes litúrgics abans cal escoltar la
Paraula de Déu. Per això, una manera
esplèndida de preparar-se per participar
en l’Eucaristia és la lectura assídua dels
llibres sagrats. Com a cristians, hem de
conèixer bé la Sagrada Escriptura, i par-
ticularment els quatre evangelis i la resta
de llibres que componen el Nou Testa-
ment. És d’allà d’on traurem fortalesa
per a la nostra fe. En aquell moment di-
fícil d’abandonaments, després del dis-
curs eucarístic en la sinagoga de
Cafarnaüm, sant Pere diu confiada-
ment a Jesús: “Senyor, a qui aniríem?
Tu tens paraules de vida eterna”.41

És molt convenient estudiar
l’Evangeli: és a dir, conèixer què se'n
diu, i com es diu, i per què; tenir fa-
miliaritat amb el text sagrat, i saber
amb detall els ensenyaments de Jesús
i els episodis de la seva vida. Però
l’Evangeli no és només un text antic
que s’estudia: és Paraula “viva”. Per
això és important meditar-lo, desco-
brir què m’està dient el Senyor a mi
ara, en aquest passatge concret. I
demanar-li al mateix Jesús que ens ho
exposi, com va fer amb els dos dei-
xebles d'Emmaús: “Els va explicar tots
els passatges de les Escriptures que
es referien a ell”.42

Això exigeix esmerçar-hi temps,
estones d’oració individual, perso-
nal, diària; sense cedir a la tempta-
ció de mantenir-se, en la nostra re-
lació amb Déu, com en l’anonimat,
tal com succeiria, per exemple, si
només féssim oració en comú o ens
acontentéssim amb oracions vocals.
I no oblidem que la manera més en-
certada de meditar la vida i els en-
senyaments de Jesús és acudir a la
intercessió de la seva Mare, seguir
el consell de Joan Pau II: “Contem-
plar amb Maria la cara de Crist”,43

ja que “la contemplació de Crist té
en Maria el seu model insupera-
ble”.44

Per entendre
plenament el
llenguatge dels
signes litúrgics,
abans cal escoltar la
Paraula de Déu.

40. Ibidem, n. 12.
41. Jn 6,68.
42. Lc 24,27.
43. Joan Pau II, Carta apostòlica Ragi nobiscum Domini, n. 8.
44. Joan Pau II, Carta apostòlica Rosarium Virginis Mariae, 16 d’octubre de 2002, n. 10; cfr.

nn. 9-17.
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2. La litúrgia eucarística

La litúrgia de la paraula ens prepa-
ra per comprendre la litúrgia eucarís-
tica que, com tot sagrament, està
constituïda per signes que manifesten
la gràcia de Déu que actua a través
d’ells. “Un cop les ments estan il·-
luminades i els cors enfervorits, els
signes ‘parlen’. L’Eucaristia es desen-
volupa del tot en el context dinàmic de
signes que comporten un missatge
dens i lluminós. Per mitjà dels signes,
el misteri s’obre d’alguna manera als
ulls del creient”.45 “Gran misteri l’Eu-
caristia! –exclama Joan Pau II– Mis-
teri que abans que res ha de ser cele-
brat bé”.46 Cada celebració eucarísti-
ca hauria de ser ocasió, per a cadas-
cun de nosaltres, de redescobrir-lo.

Per descomptat, perquè la nostra
vida cristiana no sigui lànguida, somor-
ta, sinó enèrgica i activa, cal “viure
plenament el diumenge com el dia del
Senyor i dia de l’Església”,47 assumint
el compromís de no faltar cap diumen-
ge o dia de festa a la celebració euca-
rística.

No hauríem de permetre que
l'inici de l'acció litúrgica ens agafi
desprevinguts. Per això convé pre-
parar-se, sobretot interiorment, per
a la celebració. Abans que res, pro-
curarem rebutjar de la pròpia vida

tot allò que no s’ajusti a la dignitat
de l’Eucaristia, rebent amb la fre-
qüència deguda el sagrament de la
Reconciliació.

Després, durant la celebració de la
Missa, la nostra manera de participar-
hi serà testimoni de la consciència viva
de la presència real de Crist i de la
transcendència de l’acció que s’està
desenvolupant. La nostra fe es mani-
festarà en el to de la veu, en els ges-
tos, en els moviments i en tota la ma-
nera de comportar-se.48

En acabar, no hauria de faltar el
nostre agraïment a Déu per haver-
nos donat l’oportunitat de participar
en la Missa. I, si és possible, és molt
bon costum quedar-se una estona al
temple, encara que només siguin uns
minuts per fer-se més conscient del
do rebut; i procurar que aquesta ac-
ció de gràcies continuï al llarg de tot
el dia.

Portar l’Eucaristia a la resta de la
jornada

La participació en l’Eucaristia ha de
repercutir en totes les accions de la
nostra vida, perquè ens porta a imitar
l'entrega total de Jesús, que “havia es-
timat els seus que eren al món, els es-
timà fins a l'extrem”.49

45. Joan Pau II, Carta apostòlica Ragi nobiscum Domini, n.14.
46. Ibidem, n. 17.
47. Ibidem, n. 23.
48. Cf. ibidem, n. 18.
49. Jn 13,1.
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Concretament, l’Eucaristia és “font
d’unitat”,50 perquè ens uneix a Crist i
en Crist ens trobem units els germans.
La comunió eucarística ha d’augmen-
tar en nosaltres el desig de fomentar la
unitat en tots els àmbits:

– Unitat en l’àmbit familiar: a casa,
entre els amics.

– Unitat de l’Església, que es tra-
dueix en la unió amb el bisbe diocesà i
amb el Papa, així com la consciència
de formar un sol cos amb els altres
cristians a semblança de la primitiva
Església, en la qual, segons narren els
Fets dels Apòstols, “la multitud dels
creients tenia un sol cor i una sola àni-
ma”.51

– Unitat entre tots els homes i do-
nes del món, que es concretarà en ac-
tituds de:

a) Solidaritat i servei: ja que, com
expressava Joan Pau II, “el cristià que
participa en l’Eucaristia aprèn d’ella a
ser promotor de comunió, de pau i de
solidaritat en totes les circumstàncies
de la vida”. I animava a “viure l’Euca-
ristia com una gran escola de pau, on
es formen homes i dones que, en els
diversos àmbits de responsabilitat de
la vida social, cultural i política, siguin
artesans de diàleg i comunió”.52

b) Al servei dels últims: ja que “el
nostre Déu ha manifestat en l’Euca-
ristia la forma suprema de l’amor, tras-
tocant tots els criteris de domini, que
regeixen amb massa freqüència les re-
lacions humanes, i afirmant de mane-

ra radical el criteri del servei: ‘Si algú
vol ser el primer, que es faci el darrer
de tots i el servidor de tots’ (Mc
9,35)”.53

c) Sent testimonis de la presència
de Déu al món: conscients que la refe-
rència pública a la fe no menyscaba
l’autonomia de les institucions civils ni
fomenta actituds d’intolerància; al con-
trari, “la ‘cultura de l’Eucaristia’ pro-
mou una cultura del diàleg, que en ella
troba força i aliment”.54

Resum

Per concloure, voldria, a manera de
resum, ressaltar algunes de les idees,
potser ben conegudes, però que m’in-
teressava especialment transmetre:

Primer de tot –ho he exposat ex-
tensament, ja que és el punt clau
del qual es desprèn tota la resta–,
que a Crist el trobem en l’Eucaris-
tia, perquè hi està substancialment
present.

50. Cfr. Joan Pau II, Carta apostòlica Ragi nobiscum Domini, n. 21.
51. Ac 4,32.
52. Joan Pau II, Carta apostòlica Ragi nobiscum Domini, n. 27.
53. Ibidem, n. 28.
54. Ibidem, n. 26.

Crist, el trobem en
l'Eucaristia.

A més, la celebració eucarística és
la renovació del sacrifici de Jesucrist
en la Creu, que celebrada en diumen-
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ge és especial signe de la seva resur-
recció. En conseqüència, els cristians
no hem de deixar l’Eucaristia domini-
cal, que és font de gràcia, lloc de tro-
bada amb Jesús, escola on aprenem la
seva entrega.

Per aprofitar els fruits espiri-
tuals de l’Eucaristia, hem de par-
ticipar activament en la Missa,
combregar en gràcia de Déu, do-
nar gràcies al final de la celebra-
ció.

La participació en l’Eucaristia ens
ha de portar a viure la caritat amb tots,
a ser promotors de pau i d’unitat entre
els homes.

L’Encarnació no s’entén sense la
Redempció: unió entre la Creu i els sa-
graments.

En un món que tendeix a ocultar
el sofriment i la mort, és indispensa-
ble reflexionar amb els joves sobre
la dimensió salvadora de la Creu,
misteri de mort i resurrecció, actua-
litzat cada dia en el sagrament de
l’Eucaristia.

La presència eucarística no es li-
mita a la Missa. Els Reis d’Orient es
van postrar per adorar-lo.

Adorant-lo podrem experimentar la
seva presència vivificant, rebent grans
fruits de santificació i de guariment.
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Pelegrins com els Mags d'Orient

Per Mons. LLUÍS MARTÍNEZ SISTACH, arquebisbe de Barcelona.

“On és el Rei dels jueus que ha
nascut? Vam veure la seva estrella a
l’Orient”. Aquesta va ser la pregunta
que van fer els Reis d’Orient a Hero-
des en arribar a Jerusalem. Buscaven
el Rei dels jueus. Buscaven qui va ser
testimoni de la veritat. El buscaven
amb interès, amb il·lusió, amb tenaci-
tat, ja que tot home i tota dona sempre
busca que la seva vida tingui ple sentit
i només Déu l'hi pot donar. Venien de
molt lluny. Sense una forta determina-
ció, ells no haurien assolit la meta fi-
xada: van haver de deixar enrere el seu
país, la seva cultura i moltíssimes més
coses. Per arribar a Betlem, per asso-
lir la Veritat van haver de deixar-se
guiar per una estrella. Van posar la seva
confiança en la “mà invisible” de Déu
que els conduïa.

Jesús”. El volem veure, El volem tro-
bar per adorar-lo, com van fer aquells
Reis Mags, i per oferir-li, com ells van
fer, els nostres pobres però afectuo-
sos dons.

Vosaltres, joves, heu vist també la
seva estrella d’Orient. És la presència
amorosa de Déu en les vostres vides,
que com aquella estrella us ha anat
conduint any rere any fins a arribar
aquí. Ha estat el do de la fe i del bap-
tisme que heu rebut gratuïtament. Hau-
rà estat el do de la família cristiana, de
l’escola cristiana, de la parròquia, de
la catequesi, del grup o moviment de
joves. Ha estat sempre la presència
amorosa de Déu en la vostra vida.

Hem pelegrinat a Colònia, la terra
de grans sants i santes. Recordem l’úl-
tima canonitzada: Edith Stein, santa
Teresa Beneta de la Creu.  Ella també
va ser guiada per una estrella que la
va portar a Jesús, Déu i home, únic
salvador. Jueva de naixement i jueva
de religió, de més gran va rebre un
dia la llum de la fe cristiana i va entrar
en el si de l’Església catòlica. Va pas-
sar del judaisme al catolicisme amb
l’ajuda de l’estudi de la filosofia, amb
la recerca de la veritat objectiva, ple-
na i perenne. I va avançar més i més
fins a lliurar-se totalment a Crist com
carmelita contemplativa, donant la
seva vida cruentament al camp de
concentració d'Auschwitz. Com ens
diu Joan Pau II, en el seu missatge amb

Tot home i tota dona
sempre busca que la
seva vida tingui ple
sentit i només Déu l'hi
pot donar.

Vosaltres, joves, com tantíssimes
altres persones, també pregunteu on
és el Rei dels jueus que ha nascut. Us
en recordeu? En l’última Jornada Mun-
dial de la Joventut de Toronto teníem
una actitud similar, ja que el lema deia
el següent: “Voldríem veure la cara de
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motiu de convocar aquesta Jornada
Mundial de la Joventut, santa “Teresa
Beneta de la Creu (Edith Stein) amb
la mateixa actitud interior dels Reis
d’Orient, va buscar la veritat apassio-
nadament. No va dubtar a posar les
seves capacitats intel·lectuals al ser-
vei de la fe, testimoniant així que la fe
i la raó estan lligades i s'atreuen recí-
procament”.

Una veritat que dóna sentit a la vida

La veritat dóna sentit a la nostra
vida i assenyala el camí de l’autèntica
felicitat. Jo desitjaria referir-me en
aquesta primera part de la catequesi a
una veritat importantíssima que, si la
coneguéssim més i més, tant en la
ment com en el cor, donaria ple sentit
a la nostra vida, contribuiria a assolir
la felicitat més autèntica en la nostra
existència. Quan us digui quina és
aquesta veritat, molt probablement di-
reu que ja la coneixeu, però segura-
ment no la coneixem bé. Potser es trac-
ta d’un coneixement massa racional,
fred i distant. Cal que assolim un co-
neixement càlid d’aquesta veritat, que
mogui també el nostre cor i els nos-
tres sentiments, i ens converteixi a fer
un pas ferm endavant.

conegut, t’ha estimat, t’estima i t’esti-
marà per tota l’eternitat. És una veri-
tat que no podem entendre-la del tot
perquè no atenyem a entendre l’eter-
nitat. Des de sempre i per sempre, sen-
se límits ni fronteres de temps! Però a
la vegada, Déu t’ha estimat, t’estima i
t’estimarà infinitament. Tampoc no
podem comprendre bé aquesta veritat,
perquè la nostra entesa és limitada.
Davant aquesta gran veritat podem
pensar què ha vist Déu en cadascun
de nosaltres per estimar-nos d’aques-
ta manera, nosaltres que som petits,
limitats, imperfectes i pecadors. De
vegades nosaltres ens valorem menys
del que Déu ens valora.

Però el contingut d’aquesta veritat
no ha acabat encara. Déu ens estima
gratuïtament. Això sí que ho podem
entendre bé. No podem merèixer ni
comprar l’amor de Déu. L’amor pur
és gratuït, com el dels nostres pares
que ens estimen gratuïtament, no pel
que valem, sinó per ser els seus fills.
L’amor de Déu és encara moltíssim
més pur. Ell, que és etern, ha tingut la
iniciativa d'estimar-nos i ho ha fet des
de tota l’eternitat. Gràcies Senyor per-
què ens estimes gratuïtament, perquè
nosaltres mai no podríem merèixer ni
comprar el teu amor. Gràcies, Senyor,
perquè això ens dóna molta confiança.

D’aquesta veritat podem treure tres
conseqüències molt importants per a
la nostra vida personal i social. En pri-
mer lloc, al llarg de la meva vida, de la
meva existència, mai no em puc sentir
sol o sola, abandonat o abandonada per
tots, perquè, si això pogués ser realitat
alguna vegada, Déu sempre m’estima
i m’estimarà. Mai no puc estar trist

La veritat dóna sentit
a la nostra vida i
assenyala el camí de
l’autèntica felicitat.

Aquesta veritat consisteix en el fet
que Déu des de tota l’eternitat t’ha



2121212121

perquè sempre tinc la companyia de
Déu en la meva vida. No podem caure
en complexos d’inferioritat o infra-
valorar-nos indegudament, perquè en-
cara que som limitats, Déu valora i es-
tima la nostra vida. Som estimats per
Déu.

En segon lloc, si Déu m’estima
d’aquesta manera tan gran a mi, que
sóc petit i limitat, imperfecte i peca-
dor, jo també he d’estimar els altres
que són com jo, petits i limitats, im-
perfectes i pecadors. Perquè Déu es-
tima totes les persones, els lladres,
els homicides, els terroristes, tot-
hom. No aprova el nostre pecat,
però malgrat això ens estima. Si Déu
estima així, també nosaltres hem
d’estimar així. Si visquéssim aques-
ta conseqüència d’aquella veritat tan
important, quantes coses canviarien
en la nostra vida i en la convivència
humana. Fixeu-vos en la transcen-
dència d’aquesta veritat que estem
tractant.

I, en tercer lloc, si Déu m’ha esti-
mat, m’estima i m’estimarà d’aquesta
manera que supera totes les meves
capacitats per entendre i comprendre,
Ell ha conquistat el meu cor i brolla del
meu cor aquesta resposta: jo, Senyor,
també t’estimo. Quan s’arriba aquí,
d’alguna manera s’ha arribat al final, a
allò més sublim. Les relacions amb
Jesús són les relacions pròpies de
l’amor, les relacions entre l’enamorat i
l’enamorada. Quan s’arriba aquí, ja es
pot demanar qualsevol cosa per difícil
que sigui perquè es fa i es fa amb gust
malgrat la dificultat. Es fa per amor,
com una correspondència a l’amor que
Jesús em té.

Santa Teresa de Jesús deia que
l’Amor no és estimat. Déu és Amor i
ha de ser molt fàcil estimar l’Amor. Si
no estimem l’Amor és perquè no co-
neixem bé Déu, que és Amor. Fixeu-
vos: pel baptisme ens hem unit íntima-
ment a Jesucrist, som un altre Crist,
ens hem revestit de Crist, hem rebut
l’Esperit Sant que és l’Esperit d’Amor
i que habita en els nostres cors, ja que
som temples de l’Esperit Sant. Així,
doncs, som estimats per Déu i partici-
pem del seu amor per estimar-lo a Ell i
als germans. Estimats així per Déu te-
nim capacitat, tenim prou força per
estimar Déu i estimar tothom, fins i
tot els nostres enemics, tal com Jesús
ens ha demanat.

Creats per conèixer la veritat

Déu ha posat en el cor de l’home i
de la dona el desig de conèixer la veri-
tat i, en definitiva, de coneixe’l a Ell
perquè, coneixent-lo i estimant-lo, pu-
guin aconseguir la plena veritat sobre
ells mateixos. La persona només es pot
realitzar plenament coneixent i esti-
mant, sent coneguda i sent estimada.
Per què? La resposta ve de lluny: la
trobem en el Gènesi. Déu va dir: fem
l’home i la dona a la nostra imatge i
semblança. Déu és un i tri. És trinitat
de persones: Pare, Fill i Esperit Sant.
Entre aquestes tres divines persones
hi ha unes relacions de coneixement i
d’amor. Si, doncs, hem estat creats a
imatge i semblança de Déu, només
podem realitzar-nos amb aquestes re-
lacions de coneixement i d’amor.

Vivim immersos en una cultura, en
una societat, en la qual es posa en dubte
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si l’home i la dona poden conèixer la
veritat. Es tracta de la veritat objecti-
va, perenne, universal, no de simples
impressions o opinions, no de veritats
febles, parcials. Avui la filosofia es pre-
gunta si l’home pot conèixer la veritat,
les veritats fonamentals sobre si ma-
teix, sobre el seu origen i el seu futur,
o si viu en una penombra que no és
possible aclarir i ha de recloure’s, a la
fi, en la qüestió d’allò útil. I la qüestió
de la veritat és crucial per a la vida de
les persones i també per a  la nostra fe
cristiana.

Pel que fa a la nostra realització
personal, no podem oblidar mai el gran
valor que la veritat té per a la persona
humana. Tots volem conèixer la veri-
tat. Aristòtil ja deia que “tots els ho-
mes desitgen saber”. La veritat és l’ob-
jecte propi d’aquest desig profunda-
ment humà. Té molta raó sant Agustí
quan escriu: “He trobat molts que vo-
lien enganyar, però cap que volgués
deixar-se enganyar”.

Mai no podem fonamentar la prò-
pia vida en el dubte, la incertesa o la
mentida. Una existència humana així
estaria contínuament amenaçada per la
por i l’angoixa. Les hipòtesis poden fas-
cinar, però no satisfan. A tothom li ar-
riba el moment en què, tant si es vol
com si no es vol, cal arriscar la pròpia
existència en una veritat reconeguda
com a definitiva, que doni una certesa
no sotmesa al dubte.

La qüestió de la veritat és també
crucial per a la vida de fe. La caracte-
rística de la fe cristiana en el món de
les religions és que sosté que ens diu
la veritat sobre Déu, sobre el món i

sobre la persona humana, i que pretén
ser la religió de la veritat. Joan Pau II
ha dit que “l’Església ha rebut com a
do la veritat última sobre l’home i per
això s’ha fet pelegrina pels camins del
món per anunciar que Jesucrist és el
camí, la veritat i la vida. Entre els di-
versos serveis que l’Església ha d’ofe-
rir a la humanitat, n'hi ha un del qual és
responsable d’una manera molt parti-
cular, la diaconia (servei) de la veritat”
(Fides et ratio, 2).

L’home d’avui, com el de sempre,
només pot aconseguir la plenitud en
l’encontre amorós amb Déu, que és
l’amor i és la veritat, i en l’acollida de
la seva voluntat salvadora. Déu, pel fet
de ser el creador i el salvador de la per-
sona humana, ens coneix perfectament
i ens demana allò que harmonitza ple-
nament amb la nostra manera de ser.
Acostant-nos a Déu i seguint els seus
camins ens coneixem nosaltres matei-
xos amb més autenticitat. Déu no vio-
lenta la persona humana, no l’empeti-
teix, no és cap rival de la persona hu-
mana. Al contrari, la persona humana
és l’obra més excelsa de la seva crea-
ció. El fonament de la dignitat de la
persona humana és en Déu. Sense res-
pectar els drets de Déu es deixen de
respectar els drets de l’home.

Els cristians sabem que a cada in-
terrogant de l’home, en particular als
interrogants religiosos i morals, la res-
posta definitiva, la veritat objectiva, la
dóna Jesucrist. En aquest sentit és ric
de contingut un text del Concili Vaticà
II que ens recorda que Crist “manifes-
ta plenament l’home al propi home i
els descobreix la grandesa de la seva
vocació”. Realment el misteri de l’ho-
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me només s’entén en el misteri del Verb
encarnat. Fora d’aquesta perspectiva,
el misteri de l’existència humana resul-
ta un enigma insondable. On podria
l’home buscar la resposta a qüestions
dramàtiques com les del dolor, el sofri-
ment dels innocents i la mort, sinó en la
llum que sorgeix del misteri de la pas-
sió, la mort i la resurrecció de Crist?

En un moment en què es proposen
els drets més variats, és remarcable que
no es parli d’un dret a la veritat. A Nova
York trobarem una estàtua de la lliber-
tat, convertida en símbol de la cultura
occidental, però no trobarem una es-
tàtua dedicada a la Veritat; ni tan sols,
com la Grècia precristiana, a la Veritat
desconeguda. La dictadura del relati-
visme tendeix a presentar la veritat com
a enemiga de la llibertat, encara que
després es mostri incapaç de viure sen-
se veritats inconfessades.

La veritat us farà lliures

El tema de les relacions entre la
veritat i la llibertat és sempre actual i
fascinant. La veritat i la llibertat van
sempre unides. Jesús ens ha dit que
“la veritat us farà lliures”. La mentida,
l’engany, el dubte esclavitzen el nostre
esperit. Les sectes manipulen i ama-
guen la veritat, tenen por a la veritat i
per això treuen la llibertat. L’Església
no té cap por a la veritat perquè, com
sabem, Jesús és la veritat i hi ha plena
coincidència entre el seu missatge re-
velat i la veritat.

La raó humana, la nostra raó, la
nostra entesa, tendeix a aconseguir la
veritat. Hi ha, no obstant això, movi-

ment filosòfics contemporanis, conse-
qüència última del pensament modern,
que han entrat en crisis i que insistei-
xen a voler enaltir la debilitat de la raó
humana. Això ha conduït a una visió
de l’home i del món que ha fomentat
l’arbitrarietat i el pragmatisme, alhora
que ha difós un escepticisme genera-
litzat que condueix la raó a conformar-
se amb veritats parcials i provisionals.

La veritat i la llibertat
sempre van unides.

El Papa Benet XVI, sent encara
cardenal, va afirmar que l’home d’avui
es reconeix en el cinquè trop de
Diògenes Laetius més que en la parau-
la de Crist: “No existeix cap veritat. La
mateixa cosa és justa per a un i injusta
per a un altre, a un li resulta bona i a
l’altre, dolenta”. El nostre lema és lla-
vors: “Cal abstenir-se de pronunciar-
se sobre la veritat”. El cardenal
Ratzinger continuava afirmant que l’es-
cepticisme ens sembla una exigència
de la tolerància i, per tant, vertadera
saviesa. Però no hauríem d’oblidar que
veritat i llibertat són inseparables. Jesús
ens ha dit: “Ja no us dic servents, per-
què el servent no sap què fa el seu amo.
A vosaltres us he dit amics, perquè us
he fer conèixer tot allò que he sentit
del meu Pare” (Jn 15, 15). Ignorància
significa dependència, esclavitud: qui
no sap queda esclau. On es comença a
comprendre, on comencem a enten-
dre el que és fonamental, allà comen-
cem a ser lliures. Una llibertat sense
veritat és mentida. La imatge de Crist
amic ens resulta avui una imatge sim-
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pàtica, però la seva amistat consisteix
que ens ha infós confiança, i l’espai de
la confiança és la veritat.

El Papa Benet XVI ens diu que hem
de ser adults en la fe i no quedar-nos
com nens en la fe. Tenir una fe clara,
segons el Credo de l’Església, amb fre-
qüència avui és etiquetada com a fo-
namentalisme. Mentre que el relativis-
me, és a dir, el fet de deixar-se portar
d’aquí per allà per tota mena de doc-
trines, apareix com l’única actitud a
l’altura dels temps moderns. És en
procés de constituir-se una dictadura
del relativisme, que no reconeix res
com a definitiu i no té cap altre criteri
últim que el propi jo i els seus desitjos.

La fe i la raó, dues aliades que cor-
ren cap a la mateixa meta

L’home, amb la seva raó, té la pos-
sibilitat de conèixer la veritat que per
la seva naturalesa és universal, és a dir,
vàlida per a tots i per sempre. Són el
que anomenem veritats objectives.
L’home, per descomptat, es pot defi-
nir com aquell ésser que busca la veri-
tat. I, com va dir Joan Pau II, l’home
busca “una veritat ulterior que pugui
explicar el sentit de la vida. Per això és
una recerca que només pot trobar res-
posta en l’absolut”.

L’home es troba en un camí de re-
cerca de la veritat i d’una persona de
la qual pugui fiar-se. La fe cristiana
l’ajuda oferint-li la possibilitat concre-
ta de veure realitzat l’objectiu d’aquesta
recerca. En Jesucrist, la fe reconeix la
crida última adreçada a la humanitat
perquè pugui fer allò que experimenta

com a desig i com a nostàlgia. Joan
Pau II afirmava en la seva encíclica
La fe i la raó, escrita l’any 1998, que
“una de les amenaces més grans
d’aquest temps és la temptació de la
desesperació. Cal saber passar del fe-
nomen al fonament, i així conduir els
homes a descobrir la seva capacitat de
conèixer la veritat i el seu anhel d’un
sentit últim i definitiu de l’existència”.

Cal afirmar la grandesa de la raó
humana, i que la fe cristiana té necessi-
tat d’una raó que es fonamenti en la
veritat per justificar la plena llibertat dels
seus actes. La fe cristiana no podria
confrontar-se amb una raó feble. Així
mateix, la raó humana troba una ajuda i
un suport en la fe. “La fe i la raó són
com les dues ales amb les quals l’espe-
rit humà s’eleva cap a la contemplació
de la veritat”. Amb aquestes paraules
poètiques, el papa Joan Pau II va co-
mençar la seva encíclica titulada La fe i
la raó. La fe i la raó no són enemigues,
sinó dues grans aliades que corren cap
a la mateixa meta. La fe i la raó estan
unides i s'atreuen recíprocament.

La veritat que coneixem amb la raó
humana i amb la fe il·lumina la nostra
vida i orienta tota la nostra actuació.
És la veritat sobre el bo i el dolent, la
veritat moral. Joan Pau II va escriure
una encíclica sobre aquestes qüestions
i la va titular L’esplendor de la veritat.
La veritat il·lumina i dóna esplendor.

Conclusions

D’aquesta Catequesi podríem treu-
re unes conclusions per a la nostra vida
quotidiana:



2525252525

1. Estimar apassionadament la veritat

Estimeu i busqueu sempre la ve-
ritat perquè la nostra vida sigui ver-
tadera, autèntica, profundament hu-
mana, lliure en la llibertat dels fills
de Déu. No us acontenteu amb mit-
ges veritats, amb veritats febles, amb
simples opinions o hipòtesis. Cal anar
a fons, en profunditat. No tingueu
mai por a la veritat en la vostra prò-
pia vida, en la dels vostres familiars,
en l’empresa, a la societat, a l’Es-
glésia. No us enganyeu mai a vosal-
tres mateixos; no us farà cap bé,
impedirà el vostre creixement com a
persones i cristians, contribuirà a
augmentar la mentida en el nostre
món. Si estàs estudiant, estudia se-
riosament, en profunditat, buscant
conèixer la veritat sobre els contin-
guts dels estudis. És ara la teva prin-
cipal responsabilitat

2. No us deixeu “menjar el coco”

Perdó per l’expressió. Ja m’en-
teneu. No us deixeu enredar per ideo-
logies, grups sectaris, que us pro-
metran la felicitat i no us la donaran,
i a sobre us robaran la llibertat que
és el do més gran que Déu ens ha
donat. Teniu sentit crític davant plan-
tejaments ideològics que són parti-
distes, superficials, manipulats i que
busquen el pensament únic, i que
empobreixen la persona humana.
Escolteu sempre Crist; Ell és el vos-
tre millor amic, sempre vol el vostre
bé, no us enganyarà mai, sempre us
dirà la veritat encara que no sempre
us agradi escoltar-la, com fan els
vostres pares i les persones que us
estimen.

3. Forma constantment la teva cons-
ciència.

Déu ens ha donat a cadascú la cons-
ciència. La consciència és el nucli més
secret i el sagrari de l’home, en què
aquest se sent a soles amb Déu, la veu
del qual ressona en el recinte més íntim
de la consciència. Heu escoltat la cons-
ciència en el vostre interior? L’escol-
teu? Escolteu-la! En el més profund de
la seva consciència, l’home descobreix
l’existència d’una llei que ell no es dicta
a si mateix, però a la qual ha d’obeir, la
veu de la qual ressona, quan cal, en els
sentits del seu cor, advertint-li que ha
d’estimar i practicar el bé i que ha d’evi-
tar el mal: fes això, evita allò. Perquè
l’home té una llei escrita per Déu en el
seu cor, en l'obediència de la qual con-
sisteix la dignitat humana i per la qual
serà jutjat personalment (Cf. GS 16)

Jesús es refereix a l’ull de la cons-
ciència quan afirma: “La llum del cos
és l’ull. Per tant, si el teu ull és bo, tot
el teu cos quedarà il·luminat; però si
és dolent, tot el teu cos quedarà a les
fosques” (Mt 6,22-23). Cal formar la
consciència, fer-la objecte de contínua
conversió a la veritat i al bé. La digni-
tat de la consciència deriva sempre de
la veritat: en el cas de la consciència
recta, es tracta de la veritat objectiva
acollida per l’home; en el cas de la
consciència errònia, es tracta d’allò que
l’home, equivocant-se, considera sub-
jectivament vertader.

Escolteu sempre
Crist.
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El Concili Vaticà II afirma el se-
güent: “Els cristians, en la formació de
la seva consciència han de prestar aten-
ció a la doctrina sagrada i certa de l’Es-
glésia. Ja que per voluntat de Crist
l’Església catòlica és la mestra de la
veritat, i la seva missió és exposar i
ensenyar autènticament la Veritat, que
és Crist, i alhora declarar i confirmar
amb la seva autoritat els principis de
l’ordre moral que flueixen de la matei-
xa naturalesa humana” (DH 14)

Això demana, estimats joves, co-
nèixer més el contingut de la llei moral
de l’Església. Conèixer el Catecisme de
l’Església Catòlica i també la Doctrina
Social de l’Església

4. El matrimoni entre fe i vida

Hi ha el perill de ser coneixedors
de la veritat i practicants de la menti-
da. Cal evitar un greu divorci entre la
fe que proclamem i la vida que vivim.
Convé, joves, recuperar el veritable
rostre de la fe cristiana, que consisteix
en un coneixement de Crist viscut per-
sonalment, una memòria viva dels seus
manaments, una veritat que s’ha de fer
vida.

Una paraula no és acollida deguda-
ment si no es tradueix en fets, si no es
posa en pràctica. La fe és una decisió
que afecta tota l’existència; és encon-
tre, diàleg, comunió d’amor i de vida
amb Jesús, Camí, Veritat i Vida. La fe
implica un acte de confiança i d’aban-
donament en Crist i ens ajuda a viure
com Ell va viure. El Papa ens diu que
en Crist, la veritat i la caritat coincidei-
xen. A mesura que ens apropem a Crist,
en la nostra vida la veritat i la caritat

també coincideixen. La caritat sense
la veritat seria cega i la veritat sense la
caritat seria com “uns címbals que
dringuen” (1Co 12,1). La fe, doncs,
té un contingut moral: suscita i exigeix
un compromís coherent de vida, com-
porta i perfecciona l’acollida i l’obser-
vança dels manaments del Senyor. A
través de la vida moral la fe arriba a
ser “confessió”, no només davant de
Déu, sinó també davant del món: és
un testimoni. Jesús ens diu: “Vosaltres
sou la llum del món (…) que brilli igual-
ment la vostra llum davant la gent; així
veuran les vostres bones obres i glori-
ficaran el vostre Pare del cel” (Mt
5,14-16).

Vosaltres, estimats joves, noies i
nois, voleu certament que la vostra vida
sigui llum que il·lumini els vostres
amics, tot el món. El papa Benet XVI
us ha dit aquestes paraules que són un
reconeixement i una exigència. El papa
us diu: “no és veritat que la joventut
pensi sobretot en el consum i en el pla-
er. No és veritat que sigui materialista i
egoista. És veritat el contrari: els joves
volen coses grans. Volen que s'aturi la
injustícia. Volen que se superin les des-
igualtats i que tots participin en els béns
de la terra. Volen que els oprimits ob-
tinguin la llibertat. Volen coses grans.
Volen coses bones.” (Discurs als pele-
grins alemanys, de 25 d’abril de 2005).
I el Papa acaba amb aquestes parau-
les: “Per això, els joves –vosaltres ho
sou– estan de nou totalment oberts a
Crist. Crist no ens ha promès una vida
còmoda. Qui busca la comoditat, amb
ell s’ha equivocat de camí. Ell ens
mostra el sender que porta cap a les
coses grans, cap al bé, cap a una vida
humana autèntica. Quan parla de la
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creu que hem de portar, no es tracta
del gust del turment o d’un moralisme
mesquí. És l’impuls de l’amor, que
comença pel seu compte però no es
busca a si mateix, sinó que impulsa la
persona al servei de la veritat, la justí-
cia i el bé. Crist ens mostra Déu i,
d’aquesta forma, la vertadera grande-
sa de l’home.” (ibidem).

Joves, nois i noies que heu pelegri-
nat a Colònia per trobar i adorar
Jesucrist i acollir amb afecte filial el
Papa Benet XVI, no oblideu una veri-
tat important: per als cristians la san-
tedat és la primera i fonamental voca-
ció. El sant i la santa són el testimoni
més esplèndid de la dignitat conferida

als deixebles de Crist. Els sants i les
santes han estat sempre font i origen
de renovació en les circumstàncies
més difícils de la història de l’Esglé-
sia. Déu que t’ha pensat, t’ha conegut
i t’ha estimat des de tota l’eternitat et
vol sant, et vol santa. No el defraudis.
Qui ha començat en tu la seva obra la
portarà a terme. No tinguis por.

Déu que t'ha pensat,
t'ha conegut i t'ha
estimat des de tota
l'eternitat et vol sant.
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Déu busca l'home

Per Mons. LLUÍS MARTÍNEZ SISTACH, arquebisbe de Barcelona.

Participem en la segona catequesi
d’aquesta Jornada Mundial de la Jo-
ventut. Estem immersos en l’actitud
d’adoració al Senyor. Aquesta mateixa
actitud és la que va moure els Reis
d’Orient a pelegrinar a Betlem per ado-
rar el Messies, el Príncep de la Pau.
També nosaltres hem pelegrinat a Co-
lònia per adorar el Senyor, conscients
que Ell és el nostre creador i el nostre
salvador. En aquests moments estem
amb Ell. Ell ens acull i ha dit que quan
dos o més estan reunits en nom seu,
Ell és al mig.

Podria semblar que som nosaltres
els que busquem el Senyor. Però en el
cristianisme sabem que no som nosal-
tres els que tenim aquesta iniciativa de
buscar Déu. En el cristianisme, a dife-
rència de les altres religions, és Déu
qui busca l’home i la dona, per acos-
tar-se a nosaltres. Això apareix de ma-
nera molt clara en el misteri de l’En-
carnació. Ja abans, Déu va parlar als
homes per mitjà dels profetes, però
arribada la plenitud dels temps, ens va
enviar el seu Fill, fet home en les en-
tranyes virginals de Maria per obra de
l’Esperit Sant. Aquí no és només l’ho-
me qui busca Déu, sinó que és Déu
qui es fa realment present, per parlar
de si mateix a l’home i per indicar-li el
camí pel qual podrà arribar a Ell. El
nostre estimat i recordat Papa Joan Pau
II  va dir que “l’encarnació del Fill de
Déu testimonia que Déu busca l’ho-
me”.

És Déu qui busca
l'home i la dona,
per acostar-se a
nosaltres.

Fixeu-vos en el lema que ens
congrega aquí a Colònia. El Fill de
Déu es va encarnar, va néixer a Bet-
lem per estar amb nosaltres. Ell ha
vingut. Però també demana la nos-
tra col·laboració. Com els Reis
d’Orient que van venir de lluny a
Betlem. Es requereix en la vida cris-
tiana la nostra col·laboració lliure i
conscient.

Por què Déu busca
l'home?.

I podem preguntar-nos: Per què
Déu busca l’home? Per què l’ho-
me s’ha allunyat de Déu i s’ha
amagat, com Adam es va amagar
entre els arbres del paradís. Bus-
cant l’home a través del seu Fill,
Déu vol induir-lo a abandonar els
camins del mal, en els quals l’ho-
me tendeix a endinsar-se cada ve-
gada més. D’això, Senyor, la hu-
manitat i cadascun de nosaltres en
tenim experiència.
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Encontre personal amb Jesús

Estimats joves, l’encontre personal
amb Jesucrist mort i ressuscitat és a
la base de qualsevol conversió autènti-
ca. El cristià ho és perquè per la fe viu
una adhesió personal a Jesucrist. Els
sants i les santes són els que han asso-
lit amb més intensitat aquesta adhesió,
fruit d’un encontre amorós amb el
Senyor.

La mateixa conversió de Saule de
Tars es deu al seu encontre amb Jesús.
Va ser l’encontre del perseguidor, Sau-
le, amb el perseguit, Crist, mort i res-
suscitat mitja dotzena d’anys abans,
que va transformar completament la
vida de qui és el gran apòstol sant Pau.
De perseguidor es va convertir en
evangelitzador.

Per assolir amb plenitud l’autèntic
sentit de la nostra vida cal tenir el de-
sig d’aquells pelegrins de fa dos mil
anys que, arribats a Jerusalem per al
pelegrinatge pasqual, van demanar a
l’apòstol Felip: “Volem veure Jesús”.
Us en recordeu? Aquest era el lema de
la Jornada Mundial de la Joventut de
Toronto. A Jesús no s’hi arriba
verdaderament si no és a través de la
fe. Quan Pere a Cesarea de Filip con-
fessa que Jesús és el Fill de Déu viu, el
Senyor li respon: “Això no t’ho ha re-
velat la carn i la sang, sinó el meu Pare
del cel”. L’expressió carn i sang evo-
ca l’home i la seva manera natural de
conèixer.  Aquesta manera de conèixer,
en el cas de Jesús, no és suficient: per
conèixer Jesús com a Déu i home, i
tenir un autèntic encontre personal amb
ell, fa falta una gràcia, una revelació
que ve del Pare, és a dir, el do de la fe,

que hem de demanar amb insistència i
agrair constantment a Déu.

Mireu quina relació més íntima exis-
teix entre el lema de la nostra XXI Jor-
nada Mundial de la Joventut i l’Euca-
ristia. Ens la posa en relleu el mateix
Joan Pau II que va convocar aquesta
Jornada. Ens diu que els Reis d’Orient
van trobar Jesús a Bet-lehem, que sig-
nifica ‘casa de pa’. En la humil cova
de Betlem jau, sobre una mica de pa-
lla, el “gra de blat” que morint donarà
“molt fruit”. Per parlar de si mateix i
de la seva missió salvífica, Jesús, en
el curs de la seva vida pública, recor-
rerà a la imatge del pa. Dirà: “Jo sóc el
pa de vida”, “Jo sóc el pa que va bai-
xar del cel”, “El pa que jo us donaré és
la meva carn, vida del món” (Jn 6,
35.41.51).

La presència de Jesús en l’Eucaristia

Trobem Crist amb una presència
sacramental en l’Eucaristia. L’Esglé-
sia ha rebut l’Eucaristia de Crist, no
solament com un do entre altres, per
més que siguin molt valuosos, sinó
com el do per excel·lència, perquè és
el do de si mateix, de la seva persona
en la seva santa humanitat i, a més, de
la seva obra de salvació. Com afirma
el Catecisme de l’Església Catòlica, en
el sagrament de l’Eucaristia “es con-
tenen verdaderament, realment i
substancialment el Cos i Sang junta-
ment amb l’ànima i la divinitat del nos-
tre Senyor Jesucrist i, per tant, el Crist
tot sencer” (N. 1374).

És patent la relació entre Betlem i
el Cenacle. A l’establia de Betlem Jesús,



3030303030

el Fill de Déu encarnat, es va deixar
adorar, sota la pobra aparença d’un
nounat, per Maria, Josep, els pastors,
els Mags; en l’Eucaristia l'adorem sa-
cramentalment present en cos, sang,
ànima i divinitat, i Ell s’ofereix a no-
saltres com aliment de vida eterna. La
missa es converteix ara en un verita-
ble encontre d’amor amb Aquell que
se’ns ha donat completament. Com-
bregant el cos de Jesús, no l'assimi-
lem nosaltres com els altres aliments,
sinó que és Ell qui ens incorpora més i
més a Ell. Ens divinitzem.

No podem oblidar mai que Jesús,
en arribar l’hora de passar al Pare, al
final de la seva vida pública, abans
d’anar a la creu, va voler quedar-se
sempre amb nosaltres, instituint l’Eu-
caristia en el Sant Sopar. I el fragment
de l’evangeli de Joan que ens intro-
dueix en la celebració d’aquell Sant So-
par, posa en relleu que Jesús que havia
estimat els seus, els va estimar fins a
l’extrem. Jesús instituint l’Eucaristia
ens ha estimat fins a l’extrem i no po-
dia manifestar-nos el seu amor d’una
manera més plena i intensa.  No ens
ha deixat només el seu missatge,
l’Evangeli, sinó que ens ho ha donat
tot: la seva Persona, com a aliment.
Realment és una expressió del seu amor
fins a l’extrem, sense límits.

El Senyor ens invita a celebrar l’Eu-
caristia

Jesús va celebrar l’últim Sopar amb
els seus deixebles durant el banquet
pasqual jueu. En aquest banquet es feia
memòria de les meravelles obrades per
Déu en la història de la salvació del seu

poble, i es demanava de fer-les pre-
sents i operants en l’avui de la comu-
nitat celebrant. Aquesta memòria viva
i eficaç és el “memorial” de la Pasqua
del Senyor: en el Sant Sopar Jesús
confia als seus el “memorial” de la nova
aliança, realitzada en el seu sacrifici de
Divendres Sant i en la seva resurrec-
ció. Jesús, en aquell Sant Sopar, va dir
als seus apòstols: “Feu això que és el
meu memorial”.

Obeint aquesta voluntat de Jesús,
el memorial del seu Sopar es va con-
vertir ràpidament en un acte central de
la vida de l’Església naixent. Per cele-
brar el memorial de la Pasqua de Jesús,
els deixebles van començar a reunir-
se el dia de la seva resurrecció, l’en-
demà de dissabte, considerat per això
el dia vuitè i de seguida anomenat “diu-
menge” (de dominicus que significa
‘Senyor’), el “dia del Senyor”. Mitjan-
çant aquesta celebració dominical, la
comunitat cristiana i cadascun dels
seus membres sabien que podien tro-
bar el Senyor ressuscitat, estar amb
Ell, escoltar-lo i participar del seu cos
i de la seva sang. Jesús que ens estima
eternament, infinitament, gratuïtament
ens invita d’una manera particular cada
diumenge per celebrar l’Eucaristia.
Quin valor donem a aquesta invitació
dominical? Us sentiu invitats per Je-
sús, estimats joves? És més que una
invitació, perquè Ell ens ha dit que fem
el que Ell va fer en el cenacle, és un
mandat. L’Església també ens diu que
hem de celebrar l’Eucaristia dominical
(diumenge o dissabte a la tarda). Com
segurament sabeu, és un manament
que obliga. Però, per què l’Església
l'imposa amb un precepte? Perquè és
tan necessari celebrar setmanalment
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l’Eucaristia per a la nostra vida cris-
tiana, que l’Església ens ho proposa,
ens ho recorda i també ho imposa.
Perquè l’Església és Mare i ens vol
com a fills seus, i les mares obliguen
als seus fills que facin el que és bo
per a ells, encara que a vegades no
els sembli a ells, o no ho valorin de-
gudament o no els agradi.

El Senyor Jesús ens invita a cele-
brar el banquet de l’amor de Déu a la
humanitat, l’aliança que Ell va segellar
amb la seva sang, alliberant-nos del
pecat i oferint-nos la seva salvació que
ens converteix en fills i filles de Déu.
Ell ens invita a la festa del seu amor.
No acabem d’entendre la missa. Per-
què pensem massa en nosaltres matei-
xos, en què entenem, en què partici-
pem, què obtenim, si ens agrada o no
ens agrada. No l’entenem, perquè es-
tem massa centrats en nosaltres ma-
teixos. L’Eucaristia ens diu constant-
ment que és Jesucrist el centre del
nostre encontre comunitari. Celebrem
l’Eucaristia per adorar Déu, per glori-
ficar-lo, per donar-li culte. Perquè nos-
altres som criatures i Ell és el Creador.
Perquè nosaltres som salvats i Ell
és el nostre Salvador. Per entendre
millor l’eucaristia, cal canviar de xip,
demana una conversió, demana col·-
locar Déu al centre de la nostra vida
personal i de la vida de la comunitat
cristiana.

Amb l’Eucaristia donem gràcies a
Déu

L’Eucaristia, com sabem, és una
paraula grega que significa ‘acció de
gràcies’. En l’Eucaristia, a més d’ado-
rar i de glorificar el Senyor, li donem
gràcies per totes les meravelles que ha
obrat en cadascun de nosaltres, en
l’Església i en el món. Donar gràcies a
Déu significa reconèixer el primat ab-
solut de la seva iniciativa d’amor. L’Eu-
caristia, el Sopar del Senyor, ens ajuda
a viure tota la nostra vida en esperit
d’acció de gràcies, d’adoració i d’ofre-
na, ens invita també a relacionar-ho tot

És pecat no participar en l’euca-
ristia dominical si s'hi pot assistir?
La resposta de l’Església és afirma-
tiva, pel precepte de l’Església. Però
diria més: encara que l’Església no
establís aquest precepte de partici-
par en l’Eucaristia dominical i festes
de precepte, ja seria una ofensa greu
a Déu el nostre Senyor si es deixés
de participar-hi,  per no complir amb
el manament de Crist “feu això
en memòria meva” i per no valorar
degudament el sagrament de l’Euca-
ristia.

Si els creients en Jesús no celebren
l’eucaristia dominical podent celebrar-
la, li estan dient al Senyor, no amb pa-
raules però sí en les seves actituds, el
següent: “Mira, Senyor, de tu ho re-
bem tot, però diumenge no tenim temps
per a tu”. Si ens fessin això a nosaltres
deixaríem d’ajudar les persones que es
comportessin d’aquesta manera. El
Senyor no és com nosaltres, malgrat
que no tenim temps per a ell els diu-
menges, contínua estimant i ajudant
providencialment.

L'Església és Mare i
ens vol com a fills
seus.
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amb Déu com a font primera i última
pàtria, obrint el nostre cor a l’acollida
de la gràcia que ve d’Ell.

On no hi ha gratitud s’ha perdut el
do: on es viu verdaderament l’agraïment,
el do és plenament fecund. En un temps
com el nostre, en què el benestar difús
ens fa pensar que tot ens és degut,
aprendre a donar gràcies és fonamen-
tal. Qui agraeix se sent estimat. Per això
qui celebra l’Eucaristia, que és acció de
gràcies a Déu, i la viu plenament, aprèn
a ser més ric d’humanitat i d’amor, per-
què aprèn a dir gràcies a l’amor que li
és donat sobretot per Déu. La missa és
l’escola de l’agraïment, l’exercici fe-
cund de la gratitud de l’amor.

Per poder celebrar adequadament
l’Eucaristia, cal créixer en l’amor a
Jesucrist, cal mantenir amb Ell unes
relacions interpersonals que s’alimen-
ten diàriament amb l’oració i l’amor.
Ahir parlava de l’amor etern, infinit i
gratuït, que Ell ens té i de la nostra
correspondència a aquest grandíssim
amor. La vida cristiana consisteix fo-
namentalment en una vida d’amor a
Déu i als germans. La invitació que el
Senyor ens fa cada diumenge la rebem
amb gust i agraïment. L’Eucaristia és
acceptar aquesta invitació, unir-nos per
“fer el memorial del Senyor”, estar amb
Ell que sabem que ens estima i renova
el seu memorial de la seva mort i re-
surrecció per amor a tota la humani-
tat. L’Eucaristia és la festa de l’amor,
una festa diferent de moltes altres fes-
tes que celebreu els joves a la societat,
però una festa que enriqueix, que
interioritza, que alimenta, que dóna pau
profunda i que interpel·la per sortir de
nosaltres mateixos i donar-nos més i

més a Déu, a l’Església i al món. La
participació en l’Eucaristia obre el cor
a l’acció de l’Esperit, i ens ajuda a viure
com a persones reconciliades amb Déu,
amb si mateixes i amb els altres, i a anun-
ciar i a donar als altres la gràcia de la
comunió que ens ha estat donada.

La vida nova que rebem per mitjà
del Baptisme, la vida de fills i filles de
Déu, l'alimentem especialment amb l’Eu-
caristia. Jesús mateix ens va dir: “Qui
menja la meva carn i beu la meva sang
tindrà vida eterna”. Els que no fan cas
d’aquesta invitació del Senyor acaben
deixant sense aliment la seva vida de fe,
perden el contacte amb els germans de
la comunitat i s’obstinen a negligir no
solament la crida de Jesús, sinó també
el fet que el Senyor se’ls doni com a
aliment. Per això, participar en l’Euca-
ristia dominical és un deure i una ne-
cessitat vital per a la vida cristiana.

Sense l’Eucaristia no podem viure

El Papa Benet XVI ha afirmat que
“participar en la celebració dominical i
alimentar-se del pa eucarístic és una
necessitat per al cristià, ja que vivim en
un món caracteritzat freqüentment pel
consumisme desenfrenat, per la indife-
rència religiosa i pel secularisme tancat
a la transcendència”. Avui els cristians
podem dir el mateix que va dir Emeteri
al procònsol romà, en nom dels cris-
tians reunits per celebrar l’Eucaristia diu-
menge i empresonats per ordre de l’em-
perador Dioclecià: “Sense diumenge no
podem viure”. En la celebració de l’Eu-
caristia dominical, el primer dia de la
setmana, alimentem la nostra vida de
fills i filles de Déu per viure com a tals
durant tots els dies de la setmana.
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L’Eucaristia, sagrament de la
comunió i d’amor als pobres

L’Eucaristia fa l’Església. És el sa-
grament de la comunió eclesial, que ens
uneix a tots els membres de l’Església
amb uns llaços íntims de fe, esperança
i caritat. Som de diferents edats, pro-
cedències, mentalitats, etc., però ens
sentim profundament units formant
una única família, un únic poble de
Déu. L’Eucaristia fa present i operant
tota l’Església de Jesucrist, una, san-
ta, catòlica i apostòlica. Només podem
participar adequadament en l’Eucaris-
tia si ens sentim sol·lícits per tota l’Es-
glésia, especialment per aquelles esglé-
sies diocesanes més pobres i necessi-
tades.

Hi ha a l’Església una antiga tradi-
ció que ha unit la Fracció del Pa –és a
dir, l’Eucaristia– amb la comunicació
cristiana de béns. Per això la col·lecta
que es fa en l’Eucaristia té aquest sen-
tit d’amor als germans, ja que no po-
dem tenir comunió amb Crist, si no la
tenim amb els germans, ajudant els més
pobres i necessitats.

En l’Eucaristia Crist se’ns dóna to-
talment perquè també nosaltres siguem
capaços de donar-nos a Déu i als ger-
mans, imitant-lo a ell, que es va lliurar
a la mort en creu. Amb la celebració
de la missa participem de les alegries i
de les penes de tota la comunitat cris-
tiana. Portem les necessitats del món
a la pregària universal i compartim els
nostres béns amb els germans pobres
d’ací i de tot arreu.

L’Eucaristia és camí d’integració
fraternal. Aquest sagrament de l’amor

assenyala el camí per a una autèntica
unió i reconciliació entre les persones
i els pobles. Avui creix en determinats
ambients l’opinió que la religió divideix.
No falten els que propugnen el laïcis-
me com una via privilegiada per a la
unitat i integració de la societat com-
plexa, plural i democràtica. Aquest no
és certament el missatge de l’Eucaris-
tia, que fa de l’Església una comunió
oberta i acollidora. La dinàmica euca-
rística supera la temptació de la intole-
rància, de situar-se enfront del món
com el seu jutge i condueix a posar-se
al servei del proïsme a favor de tota la
humanitat.

El culte eucarístic

Tots sabeu que en les esglésies
hi ha la capella del santíssim i un sa-
grari que ocupa un lloc preeminent.
En el sagrari hi ha el Santíssim sa-
grament de l’altar perquè els cris-
tians acudim a adorar-lo, a resar i tam-
bé per donar la comunió en viàtic als
malalts greus. Hi ha un culte euca-
rístic fora de la missa. Es tracta d’un
culte que es va consolidar durant
l’edat mitjana, va florir fins fa qua-
ranta anys, manifestant-se de diver-
ses maneres, va arrelar en la pietat
popular i va donar grans fruits de
santedat. Avui l'estem recuperant.

Ell és, en els nostres
sagraris, l'Emmanuel,
el  Déu-amb-
nosaltres.
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El fonament teològic d’aquest
culte és sòlid. La fe de l’Església
creu en la presència real i perma-
nent de Jesucrist sota les espècies
sacramentals. Ell és, en els nostres
sagraris, l'Emmanuel, el Déu-amb-
nosaltres.

Pau VI va afirmar decididament que
l’Eucaristia, conservada en els temples
i esglésies, és “com el centre de la co-
munitat religiosa parroquial; més en-
cara, de l’Església universal i de tota la
comunitat”. Per tant, té un veritable
sentit l’oració davant el sagrari o el
sagrament posat de manifest.

Joan Pau II va recordar que “l’Es-
glésia i el món tenen una gran necessi-
tat del culte eucarístic”. Edith Stein,
una recent santa de la ciutat de Colò-
nia, assenyalava que Jesucrist es fa
present en l’Eucaristia “no per a si
mateix, sinó per a nosaltres: vol estar
enmig dels homes perquè Ell sap que,
per la nostra naturalesa tan limitada i
imperfecta, tenim necessitat de la seva
presència”.

El Catecisme de l’Església Catòlica
ens diu que l’Església “va adquirir
consciència del sentit d’adoració silen-
ciosa del Senyor present sota les es-
pècies eucarístiques. Per això, el sa-
grari s'ha de col·locar al lloc de l’es-
glésia particularment digne i ha d’es-
tar construït de tal manera que desta-
qui i manifesti la veritat de la presència
real de Crist en el Santíssim Sagra-
ment”. Joan Pau II ens ha dit que
“Jesús ens espera en aquest sagrament
d’amor. No escatimem temps per anar-
lo a trobar en l’adoració i en la con-
templació plena de fe”.

Li oferim els nostres dons: la vida
com a donació

Què podem o hem d’oferir a Jesús
en el nostre encontre amb Ell en l’Eu-
caristia o en el sagrari? Som a Colò-
nia, ciutat que manté la tradició de con-
servar les relíquies dels Reis d’Orient.
També nosaltres volem adorar Jesús i,
com els Mags, oferir-li els nostres pre-
sents. Joan Pau II, en el seu missatge
a vosaltres, joves, amb motiu d’aquesta
Jornada Mundial de la Joventut, us ha
dit quina ha de ser la vostra ofrena:
“Els dons que els Reis d’Orient oferei-
xen al Messies simbolitzen la verdadera
adoració. Per mitjà de l’or subratllen
la divinitat real; amb l’encens el reco-
neixen com a sacerdot de la nova Ali-
ança; en oferir-li la mirra, celebren el
profeta que vessarà la pròpia sang per
reconciliar la humanitat amb el Pare.
Estimats joves, oferiu també vosaltres
al Senyor l’or de la vostra existència,
és a dir, la llibertat de seguir-lo per
amor responent fidelment a la seva
crida; eleveu cap a Ell l’encens de la
vostra oració ardent, per a lloança de
la seva glòria; oferiu-li la mirra, és a
dir, l’afecte ple de gratitud cap a Ell,
verdader Home, que ens ha estimat fins
a morir com un malfactor en el
Gòlgota”.

Els dons que els
Reis Mags ofereixen
al Messies
simbolitzen la
verdadera adoració.
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Aquesta ofrena que us demana el
Papa significa que enteneu que la vos-
tra vida no és vostra, sinó de Déu. Ell
us l’ha donat perquè la visqueu inten-
sament al servei de la vocació, de la
missió que Ell us ha confiat o pensa
confiar-vos. Amb aquesta concepció
de la vida, s’entén el valor de la matei-
xa vida, de la llibertat, de la responsa-
bilitat. Tot en la nostra vida adquireix
més valor, tot per petit que sigui és
important, perquè és dedicar la nostra
vida al servei de la vocació que rebem
de Déu.

Amb aquesta actitud d’adoració i
d’oferiment tot noi i tota noia ha de
pensar almenys una vegada a la vida si
el Senyor vol que visqui la seva vida
cristiana en la vocació sacerdotal, reli-
giosa, matrimonial. Per als joves no
existeix només la vocació matrimo-
nial, sinó també la sacerdotal i la reli-
giosa. Per a les joves no existeix no-
més la vocació matrimonial, sinó tam-
bé la religiosa. En les trobades amb
Jesús en la missa i davant del sagrari,

escolteu-lo per entendre quina és la vo-
cació que vol per a cadascun de vos-
altres.

Vull fixar-me en la vocació sacer-
dotal perquè és absolutament indispen-
sable per a l’Església. Sense capellans
l’Església no podria viure aquella obe-
diència fonamental que se situa en el
cor mateix de la seva existència i de la
seva missió en la història. Recordem
bé aquests manaments del Senyor:
“Aneu i feu deixebles a tota la gent”, i
també: “Feu això en memòria meva”.
Joan Pau II ha dit que la falta de cape-
llans “constitueix sens dubte la triste-
sa de l’Església”.

L’experiència demostra que les vo-
cacions sacerdotals i les vocacions de
laics compromesos segueixen el ma-
teix camí ascendent o descendent, com
un líquid en vasos comunicants: com
més es desenvolupa l’apostolat dels
laics, més fortament es nota la neces-
sitat de tenir capellans suficients i ben
formats.
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L'ésser humà a la recerca de felicitat

Per Mons. JOSEP ÀNGEL SAIZ I MENESES, bisbe de Terrassa.

1. L'ésser humà a la recerca de
felicitat

Introducció

La felicitat és un estat de plenitud,
de satisfacció íntima i personal, d’ale-
gria, de pau, que es projecta a través
del nostre obrar i que té un efecte be-
nèfic en tots els ordres de la vida. Per
contra, la infelicitat és com un estat
intern de contradicció, de buit, de mal-
estar, que també es manifesta en els
pensaments i les accions. La infelicitat
s’associa comunament a la frustració
que s’experimenta per l’absència
d’amor, o d’èxits vitals i professionals,
o de reconeixement per part dels al-
tres.

El cor humà tendeix a una felicitat
plena i il·limitada. La persona té en la
seva vida programes, plans i projectes
concrets que en principi li generen
il·lusió i que l'animen a treballar amb
interès pensant que, una vegada asso-
lits, li atorgaran la felicitat. Treballa i
se sacrifica per aquests projectes,
s’esforça per aconseguir allò que és la
meta de la seva existència. Però expe-
rimenta una vegada i una altra que,

“On és el rei dels jueus que acaba de néixer?
Hem vist sortir la seva estrella i venim a adorar-lo”1

quan assoleix aquestes metes, no tro-
ba la plenitud i la felicitat que espera-
va, i consegüentment, ha de comen-
çar de nou. Succeeix que en el mo-
ment d'aconseguir un propòsit, s’ex-
perimenta també que aquesta meta as-
solida no omple del tot. S’ha aconse-
guit molt, sí, però s’ha d’iniciar un al-
tre projecte que satisfaci més plena-
ment. Experimenta així la finitud de tot
el que aconsegueix, i pateix per això
com una espècie de perenne insatis-
facció que fa de la seva vida una con-
tínua expectativa sense trobar alguna
cosa o algú que l'ompli plenament, que
el satisfaci totalment.

L’ésser humà es planteja el proble-
ma de la seva felicitat en termes d’in-
finit, en termes de transcendència. A
l’animal irracional no li passa això, ja
que en té prou de tenir les necessitats
cobertes, i aquí acaba tota la seva in-
quietud. Però en la persona no és així,
i quan té satisfetes amb comoditat les
seves necessitats primàries, se li plan-
teja el problema de la seva felicitat en
tons més profunds que poden arribar
a fer-se dramàtics, ja que precisament
després d’aconseguir un estatus de
benestar material, brolla de l’interior la

1. Mt 2,2
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sensació de buit, de falta de sentit de
la vida.

L’home necessita raons per viure,
per patir, per lliurar-se, per donar el
que té de millor de si mateix, per morir
si arriba el cas. La felicitat brolla com
a conseqüència d’haver lliurat
generosament el millor d’un mateix per
una causa noble. Aquesta experiència
no és nova, és antiga com la vida ma-
teixa.

L’exemple de sant Agustí

Vegem l’exemple de sant Agustí. Es
tracta d’un dels pensadors i escriptors
que més influència ha tingut en la his-
tòria de l’Església i de la humanitat. El
seu recorregut vital és com un para-
digma de la recerca de la felicitat, com
un itinerari amb el qual es poden iden-
tificar molts joves d’avui.

Va néixer l’any 354 al nord
d’Àfrica. La seva mare Mònica era
cristiana, i el seu pare Patrici, pagà.
Des de la infància, Agustí observa el
contrast entre la vida cristiana de la
seva mare i la vida pagana del seu pare.
A més de l’ambient familiar, amb les

seves contradiccions, té davant seu una
societat en procés de decadència. L’es-
tructura del poder de l’Imperi romà es
començarà a esquerdar, empesa per la
divisió interna i també per la pèrdua de
valors. Els valors de la moral van per-
dent influència social. El desig de gau-
dir del moment present es va impo-
sant com a costum.

Agustí ens parla de la recerca de la
felicitat. Desitjava gaudir de la vida,
desitjava ser feliç, desitjava estimar i
ser estimat. Convivia amb una dona
amb la qual no estava casat, entre els
seus amics era considerat un triomfa-
dor, professionalment era molt brillant.
Guanya la càtedra de Retòrica de Milà
i arriba al seu apogeu quan li encarre-
guen el panegíric de l’emperador. Però
ell mateix explica en les Confessions2

que, camí del palau de l’emperador, va
veure sortir d’un carreró un borratxo
que cantava alegre i despreocupat, i
aturant-se va dir als seus amics que
envejava aquell borratxo perquè hi veia
una alegria que ell no havia aconseguit
mai. Com és possible que el jove
triomfador al qual li somreia tot en la
vida tingués enveja d’un pobre borrat-
xo? Agustí ho tenia tot, humanament
parlant, però no era feliç. Ara bé, el fet
important és que no es va aturar, que
no es va conformar, que va continuar
buscant respostes als seus interro-
gants.

La circumstància personal i social
que viu el jove Agustí i la que ens toca
viure a nosaltres crec que no és gaire
diferent. Podríem trobar molts paral-
lelismes entre la seva època i la nostra,

L'home necessita
raons per viure,
per patir, per
entregar-se.

2. Cf. Confessions  VI, 6, 9
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podríem trobar moltes semblances
entre els anhels profunds del seu cor i
els anhels del nostre, entre la seva re-
cerca de la felicitat i la nostra. En qual-
sevol etapa de la vida, però sobretot
en la joventut, es viuen la incertesa i el
risc, la utopia i l’aventura. No falten
mares que ens animen a seguir el bon
camí. Tampoc no falten cants de sire-
na que ens criden al consumisme, al
materialisme, a triomfar humanament
a qualsevol preu. No és difícil perce-
bre en l’ambient que ens envolta un
cert menyspreu, i fins i tot menyspreu
per la veritat i per la saviesa. Correm
el risc de perdre el nord arrossegats
pel relativisme regnant i de quedar atra-
pats per la xarxa del consumisme i de
l’hedonisme més superficial.

úniques categories: triomfadores i per-
dedores.

– Per mitjà del plaer. Des de la ido-
latria del sexe, de la droga, del gaudi
material.

– Per mitjà de la riquesa. Una ri-
quesa que desencadena mecanismes de
seguretat que es complementen amb
la necessitat fonamental que l’ésser
humà té de confiança. El fonament
estable sobre el qual recolzar el seu
present i el seu futur l'acaba trobant
en la riquesa.

2. L’home d’avui té set de Déu

Aquest ésser humà que busca la
felicitat, en el fons, busca Déu. La re-
cerca de la felicitat desemboca en el
desig de trobar Déu. Però, com?

La recerca de la
felicitat és el centre
de la vida humana.

La recerca de la felicitat és el cen-
tre de la vida humana, el punt de con-
fluència de totes les expectatives hu-
manes. Avui dia moltes persones bus-
quen la felicitat com sant Agustí, i com
tots els homes i dones de tots els
temps, però a vegades es busca per
camins equivocats, per camins que no
hi condueixen:

– Per mitjà del poder i del domini
sobre els altres. Des de la supèrbia del
dominador, el qual pretén sotmetre els
altres als propis designis.

– Per mitjà de l’èxit, del triomf fà-
cil. Un triomf material i aparent que
acaba classificant les persones en dues

Desig natural de veure Déu

El desig natural de Déu està inscrit
en el cor de l’home per la senzilla raó
que aquest ha estat creat per Déu i per
a Déu. Per això, només en Déu pot
apagar la seva set de transcendència,
només en Déu pot trobar la veritat, el
bé, la felicitat i l’assossec que anhela
el seu cor. El Concili Vaticà II ens ho
recorda amb claredat: “La raó més alta
de la dignitat humana consisteix en la
vocació de l’home a la comunió amb

La recerca de la
felicitat desemboca
en el desig de trobar
Déu.
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Déu. L’home és convidat al diàleg amb
Déu des del seu naixement; doncs, no
existeix sinó perquè, creat per Déu per
amor, és conservat sempre per amor;
i no viu plenament segons la veritat si
no reconeix lliurement aquell amor i es
lliura al seu Creador”.3

Aquesta recerca s’ha expressat al llarg
de la història i es continua expressant en
l’actualitat de les més variades formes per
mitjà de cultes, oracions, sacrificis, refle-
xions, etc. Malgrat les imperfeccions,
desviacions i ambigüitats que podem ob-
servar, el conjunt d’aquestes formes
practicades universalment en l’espai i
el temps, ens permet poder afirmar que
l’ésser humà és un “ésser religiós”.

Dir que els homes d’avui tenen set
de Déu ens porta a la doctrina clàssica
de sant Tomàs d'Aquino, segons la qual
les criatures intel·lectuals, la persona
humana en concret, tenen un desig
natural de veure Déu, summe bé. El
raonament de Tomàs d'Aquino és dià-
fan: és evident que tots els homes de-
sitgen la felicitat.4 Ara bé, la felicitat
perfecta només es pot concebre
com l’objecte òptim (Déu mateix),
percebut per l’operació més noble (el
coneixement), de la potència humana
més perfecta (l’enteniment).5

D’altra banda, Tomàs d'Aquino
col·loca al costat de la verdadera i per-
fecta felicitat –el coneixement de Déu

en si mateix– la felicitat imperfecta,
com seria la contemplació dels àngels
o de les ciències especulatives. De
manera semblant, en aquesta ter-
ra, l’home necessita un mínim de
béns materials, d’honor i d’amistats
que són connaturals a  la condició hu-
mana i a les seves operacions. Per això,
la felicitat humana no pot consistir
“principalment” en els honors i el ma-
teix es pot dir de les riqueses o de les
amistats, amb la qual cosa el mateix
Tomàs d'Aquino obre la porta a aquesta
categoria de felicitats imperfectes.6

D’aquestes afirmacions concloem
que en el més profund de la seva per-
sonalitat tot home té set de Déu. Una
set moltes vegades amagada, sovint
eclipsada per l’atractiu de les coses del
món o pel relleu que el mateix home o
la societat en què viu atorga a les “fe-
licitats imperfectes” (riquesa, èxit, ho-
nors...). Per això, encara que la set de
Déu apareix inscrita en el més pregon
del cor de l’home, freqüentment està
mitigada o falsament saciada per les
felicitats aparents d’aquest món.

Desig de veure Jesús

Sant Joan narra en el seu evangeli7

que entre els pelegrins que havien pu-
jat a Jerusalem amb motiu de la cele-
bració de la Pasqua, hi havia uns grecs
que s'adrecen a Felip i li manifesten el

3. GS 19,1
4. Cf. In IV Sent Dist 43 q 1 a 1 co
5. Cf. In III Sent Dist 27 q 2 a 2 ad 4; CG I, 10, 4; CG II,  55, 13; CG III, 25, 3. 4. 5. 7. 8.

10. 11; CG III, 40, 5; CG 48,  3; CG 51, 1; STh I q 12 a 6 ad 4; Sth I - II q 2 a 1.
6. Cf. S Th I - II, q 3 a 8 co
7. Cf. Ju 12, 21
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seu desig de veure Jesús. Aquests pe-
legrins grecs que volen veure Jesús
segurament senten curiositat per co-
nèixer un mestre famós, desitgen co-
nèixer-lo personalment, però el que els
interessa sobretot és plantejar-li les
seves inquietuds personals, les pregun-
tes fonamentals de la seva vida. Com
tot ésser humà en algun moment de la
seva existència, aquells grecs en el fons
el que buscaven era la resposta a la
pregunta profunda sobre el sentit de la
vida.

Ara bé, tota persona que amb sin-
ceritat busca la veritat i el bé, que és
capaç d’alliberar-se de prejudicis i de
pors, fàcilment es troba amb Crist,
perquè és ell mateix qui sembra la in-
quietud en el cor, i qui surt a l’encon-
tre. La dimensió més profunda i su-
blim de l’ésser humà és la dimensió
religiosa, a través de la qual rep la cri-
da a establir una relació personal amb
Déu.

Aquesta referència, aquest desig,
rau en el que té de profund el cor humà.
Déu ens crea per amor i el sentit de la
nostra vida consisteix a ser estimats
per Déu i pels altres, i a correspondre
aquest amor estimant al seu torn Déu i
els altres. D’aquí l’anhel humà de bus-
car i trobar la cara del Senyor. Per això
amb el salmista, homes i dones de to-
tes les èpoques i llocs poden repetir:
“Senyor, busco el teu rostre.”8 Per això
només en el Senyor es troben el des-
cans i la pau. Sant Agustí així ho ex-
pressa: “Ens has fet per a tu, Senyor, i

el nostre cor està inquiet fins que re-
posi en tu”.9

Encontre de Jesús amb la samari-
tana

Els Evangelis narren molts encon-
tres de Jesús. Però un episodi que in-
dica amb especial claredat el que Ell
ens ofereix és el relat del seu encontre
amb la samaritana al costat del pou de
Jacob, en el capítol quart de l’evangeli
de sant Joan. L’experiència de l’encon-
tre amb un desconegut que ofereix l’ai-
gua de la vida és una clau per entendre
la manera com podem i hem d’entau-
lar el diàleg amb qui no coneix Jesús. 

L’existència humana és com un
camí d’alliberament, com un èxode,
com un pas de l’esclavitud a la terra
promesa, de la mort a la vida. Al llarg
d’aquest camí experimentem tots els
components de la vida humana: la mi-
sèria, el dolor, la malaltia, la soledat, la
pèrdua de sentit i d’esperança, fins al
punt que a vegades és difícil creure en
l’existència de Déu.

Així devia succeir-li també a la
samaritana, però aquell dia es va tro-
bar amb un home que li revela tota
la veritat. En un senzill diàleg, li ofe-
reix el do de Déu: l’Esperit Sant, font
d’aigua viva per a la vida eterna. Es
manifesta a si mateix com el Mes-
sies esperat, ple de l’Esperit Sant i
capaç de donar-lo als homes, i li
anuncia el Pare, que vol ser adorat
en esperit i veritat.

8. Salm 27, 8
9. Confessions I, 1
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Aquest episodi de l’encontre amb
la dona samaritana dibuixa l’itinerari de
fe que tots estem cridats a recórrer.
Jesús segueix oferint la fe i l’amor a
l’home d’avui. De l’encontre personal
amb ell, reconegut i acollit com a Mes-
sies, neix l’adhesió al seu missatge de
salvació i el desig de difondre’l en el
món. Així succeeix en el relat:

La relació amb Jesús transforma
completament la vida de la dona que,
sense dilació, com un apòstol més,
corre a comunicar la bona notícia a la
gent del poble.

L’extraordinari efecte d’aquest en-
contre amb el desconegut va provo-
car la curiositat dels paisans de la sa-
maritana, de manera que també ells
acudeixen a ell. Aviat van acceptar la
veritat de la seva identitat i passen de
sentir parlar de Jesús a coneixe’l per-
sonalment, i llavors comprenen el sig-
nificat universal de la seva identitat. I
tot això perquè s’hi han implicat amb
la ment i amb el cor. 

3. El paradigma dels Mags

Vegem ara les actituds necessàries
perquè es produeixi l’encontre amb
Jesús.

Introducció

Segons ens relata l’evangelista sant
Mateu, “Després que Jesús va néixer
a Betlem de Judea, en temps del rei
Herodes, vingueren uns savis d'Orient

i, en arribar a Jerusalem, preguntaven:
‘On és el rei dels jueus que acaba de
néixer? Hem vist sortir la seva estrella
i venim a adorar-lo”.10 El tema que
estem treballant durant aquesta setma-
na a Colònia porta aquest títol: “Venim
a adorar-lo”. És l’afirmació que fan els
Mags a Jerusalem després de pregun-
tar pel Messies. Atès que les relíquies
dels Mags, segons una piadosa tradi-
ció, es veneren a la ciutat de Colònia,
des d’aquesta perspectiva procurarem
recórrer l’itinerari espiritual que ens
porti a l’encontre amb el Senyor, se-
guint l’exemple dels Mags.

El fet de posar-se en camí per tro-
bar finalment l'Infant Déu demostra que
les seves ànimes eren plenes d’una
esperança ferma que els va portar fins
a la meta que s’havien traçat. És cu-
riós que mentre a Jerusalem ningú era
conscient que Déu habitava ja enmig
del seu poble, uns homes procedents
de terres llunyanes, guiats per una sim-
ple estrella, que ho havien arriscat gai-
rebé tot en aquesta recerca, estaven a
punt de trobar el Messies.

Sant Joan Crisòstom ho expressa
amb una frase plena de penetració psi-
cològica, que descriu l’estat interior
d’aquells homes: “No es van posar en
camí perquè havien vist l’estrella, sinó
que van veure l’estrella perquè s’ha-
vien posat en camí”. El seu cor estava
en ruta i observava atent els signes del
firmament. Tenien l’esperança –com
molts dels seus contemporanis– que
alguna cosa gran s'esdevindria, i quan
van percebre el signe no es van con-

10. Mt 2,1-2
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formar amb la seva constatació, sinó
que van seguir la seva estela de llum
fins al final. Escrutaven el cel i se-
guien els impulsos del cor. Van captar el
pas del senyal i van seguir l’estrella fins
a l’encontre amb l'Infant Déu. I en
l’aventura d’aquesta recerca, van te-
nir el coratge d’abandonar les seves
possessions, les seves comoditats, les
seves seguretats.

Actituds dels Mags

Les actituds que observem en els
Reis d’Orient són molt il·lustratives per
al nostre caminar de creients i de cris-
tians. Podem enumerar les següents:

A. Sobretot un cor inquiet, que els
porta a sortir de la seva terra i de les
seves seguretats, que els porta a viure
amb una ment oberta i atent als signes
i al missatge que aquests signes pu-
guin contenir. Sempre és important
escrutar els signes amb els quals Déu
ens crida i ens guia.

B. Actitud de recerca i de posar-se
en camí. Recerca per trobar, recerca
per reconèixer.

C. Capacitat de viure l’esforç. Se-
rien, sens dubte, personatges acomo-
dats, carregats de seguretats i de ben-
estar. No obstant això, no temen la
desinstal·lació, no temen afrontar les
incomoditats i es posen en camí, i
s’endinsen per rutes desconegudes.

D. Donen mostres d’una gran hu-
militat i de confiança en la providèn-
cia, atès que ells, que eren savis i estu-
diosos, es deixen guiar per una estre-

lla. “Llavors l'estrella que havien vist
sortir començà a avançar davant d'ells,
fins que s'aturà damunt del lloc on era
l'infant”.11

E. Adoració i lliurament. I tot això
per arribar a l’encontre amb Jesús, per
contemplar el misteri del Déu fet carn i
adoptar una actitud d’adoració.12 En
veure l’estrella s’omplen d’una alegria
immensa, entren a la casa, veuen l'infant
amb Maria, la seva mare i, postrant-se,
l'adoren. I a l’adoració segueix el do
d’ofrenes, el do del millor que cadascun
disposava: or, encens i mirra.

F. Finalment, comunicació joiosa.
De la fe, de la Bona Nova, del Crist
Salvador.

Déu surt a l’encontre de l’home
responent a les seves expectatives

La inquietud de tants homes i do-
nes que tant avui com ahir es pregun-
ten directament per Déu o busquen el
seu rostre a través del seguiment del
bé, la veritat, la justícia, la llibertat o
l’alliberament humans, repeteix l’acti-
tud honrada i coherent dels Mags
d’Orient. Déu surt a l’encontre de tot
home, perquè la seva voluntat salva-
dora és universal. Els Mags d’Orient
encarnen la figura de l’home que es-
pera i que copsa la presència de Déu
en els signes dels temps.

L’espera de Déu no és exclusiva del
poble jueu. Les religions del món orien-
tal i grecoromà van encoratjar, per
la seva part, una vaga esperança que

11. Mt  2,9
12. Cf. Mt 2,10-12
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sant Pau recull en el seu discurs de
l’Areòpag parlant de l’altar al “Déu des-
conegut”. Aquesta actitud d’expecta-
ció s’ha intentat satisfer també a tra-
vés del que podríem anomenar messia-
nismes laics, com la revolució fran-
cesa, de finals del segle XVIII, o la re-
volució marxista, del segle XX. La re-
volució tècnica del segle XX ha donat
lloc a un home envoltat d’avenços tèc-
nics que li faciliten el benestar mate-
rial, però, en definitiva, tan insatisfet
com els anteriors quan no troba Déu.

Aquest camí de fe l'hem de recór-
rer tots, tant els que rebem el baptis-
me en la infància i hem crescut en el si
d’una família cristiana com els que han
estat batejats en l’edat adulta. Tot és-
ser humà necessita una primera con-
versió que ens disposa per ser intro-
duïts en l’amistat amb Déu, o estat de
“gràcia”. Després haurem de fer suc-
cessives i noves conversions constants
en la nostra nova vida de creients. En
l’origen de l’acte de fe intervenen di-
versos factors per part de Déu i per
part de l’home: l’entesa i la voluntat i
tota la persona, la revelació, la gràcia i
l’amor de Déu

4. Fe i raó en la recerca de la veritat

El Sant Pare Joan Pau II en el pre-
àmbul a la seva carta encíclica Fides
et Ratio ens deia que “la fe i la raó són
com les dues ales amb les quals l’es-
perit humà s’eleva cap a la contempla-
ció de la veritat”.13

Contemplarem ara l’exemple
d’Edith Stein, una vida en camí cap a
la veritat, una vida en recerca de la
veritat. Des de la seva pròpia expe-
riència afirmarà que “el que va des-
prés de la veritat viu preferentment en
aquest centre interior on té lloc l’acti-
vitat encantadora de l’entesa; si serio-
sament intenta buscar la veritat (i no
acumular mers coneixements aïllats),
potser es troba més a prop de Déu,
que és la mateixa veritat”.14

Els Mags d'Orient
encarnen la figura de
l'home que espera i
que copsa la
presència de Déu en
els signes dels
temps.

13. Fides et Ratio, preàmbul
14. Edith Stein, Ser Finit i Ser Etern, Mèxic, 1996

La conducta dels Mags buscant
Déu després de l'aparició d’una sim-
ple estrella els mostra com a prototips
del pelegrinar en fe i esperança. La fe
és la més radical de les virtuts. Grà-
cies a la fe ens obrim a la veritat total
de Déu. La fe ens permet fugir del fa-
talisme i de la facticitat en què vivim
habitualment en el nostre entorn i es-
tablir-nos amb normalitat en aquell ni-
vell en què Déu desitja que visquin els
seus fills: el nivell gratuït i sobrenatu-
ral de la filiació divina.
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Aproximació biogràfica

Va néixer el 12 d’octubre de 1891
a Breslau. Era la menor de cinc ger-
manes i dos germans. El seu pare,
Siegfrid Stein, va morir quan ella en-
cara una nena. La seva mare, Augusta
Courant de Stein, era una jueva d’ar-
relades conviccions que portava una
vida de profunda pietat. Edith, en can-
vi, s’havia allunyat ja en els seus anys
d’estudiant de la fe jueva. Era una nena
molt alegre i desperta, i sempre fou una
excel·lent alumna tant a l’escola com
a la universitat.

Dels seus anys d’estudi es poden
ressaltar dues característiques: La pri-
mera és la recerca apassionada de la
veritat. Des de molt aviat va començar
a preguntar-se pel sentit més profund
de l’existència humana. Aquesta pre-
gunta va ser l’arrel i el fonament dels
seus estudis filosòfics, als quals es
dedicava cada vegada amb major in-
tensitat. Deixebla d’Edmund Husserl.
Les classes de Max Scheler van ser
un suport molt important en el seu llarg
camí de conversió, però la influència
decisiva la van exercir els molts testi-
monis de fe d’amics cristians i els es-
crits de Santa Teresa de Jesús. A l’es-
tiu de 1921 es converteix al catolicis-
me i l’1 de gener de 1922 va ser bate-
jada al temple parroquial de Bergzabern
al Palatinat. Una segona característica

de la jove Edith és l'interès que mostra
pels esdeveniments polítics del seu
temps i la seva consciència de respon-
sabilitat social, així com el seu com-
promís en la lluita per la igualtat dels
drets de la dona.

Dels anys de docència es poden
recalcar també altres dos aspectes de
la seva personalitat: en primer lloc, la
fermesa de la seva fe i la seva vivència
profunda, que és contagiosa en el seu
entorn. En segon lloc, la seva noblesa
i confiança envers les persones que la
vida li posava al davant. La seva filo-
sofia és una combinació original de
fenomenologia i pensament escolàstic,
fonamentalment de Husserl i sant
Tomàs d'Aquino. Un altre ingredient
important del seu pensament filosòfic
és la mística, sobretot la de tres au-
tors: el Pseudo-Dionís, sant Joan de la
Creu i Santa Teresa de Jesús.

Edith Stein va entrar el 14 d’octu-
bre de 1933 al convent de les Carmeli-
tes Descalces de Colònia i va rebre en
la presa d’hàbit el nom de Teresa Be-
neta de la Creu. El 21 d’abril de 1938
va fer els seus vots perpetus i el ma-
teix any va haver d’emigrar al Carmel
d'Echt, a Holanda, a causa de les intri-
gues antijueves del règim nacionalso-
cialista de Hitler. Després de l’ocupa-
ció alemanya dels Països Baixos va
començar també a Holanda la perse-
cució dels jueus i el primer diumenge
d’agost la Gestapo va prendre preso-
neres Edith Stein i la seva germana
Rosa, que també s’havia convertit al
catolicisme. Totes dues van ser depor-
tades a Auschwitz on van morir as-
sassinades a les cambres de gas el 9
d’agost de 1942.

Edith Stein, una vida
en camí cap a la
veritat, una vida a la
recerca de la veritat.
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Cercadora de la veritat

Per a Edith Stein Déu és la veritat,
i qui busca la veritat, busca Déu.
Aquesta recerca de la veritat es con-
verteix per a ella en una oració. La seva
experiència i els seus escrits ens aju-
den en el camí de la recerca de la veri-
tat i del bé als que som creients, a molts
contemporanis nostres que tenen di-
ferents graus de vinculació amb l’Es-
glésia, i també als no-creients. La seva
inquietud per la veritat la porta a bus-
car i també a trobar. I en aquesta re-
cerca i encontre va lliurant la seva vida.
En una primera fase, abandona la seva
religió jueva i se submergeix en la filo-
sofia per intentar comprendre el sentit
de l’existència humana. Posteriorment,
de l'ateisme passarà a la fe catòlica i,
en el seu seguiment de Jesús, anirà
adquirint des de l’experiència la “cièn-
cia de la creu”.

Quan ella analitza el seu itinerari de
recerca de la veritat, arriba a la con-
clusió que Déu és la veritat i que qui
busca la veritat està buscant Déu, si-
gui o no conscient d’això. També arri-
barà a la conclusió que el cercador de
la veritat viu sobretot al centre de l’ac-
tivitat de la seva raó. Si la persona que
busca la veritat el que busca és la veri-
tat profunda de la vida i de la realitat, i
no una pura acumulació de dades,
aquesta persona està molt pròxima a
Déu, que és la Veritat.

El descobriment de santa Teresa
de Jesús suposarà l’impuls definitiu
en la seva llarga recerca de la veritat
i de l’autenticitat. En el mes d’agost
de 1921 troba a la biblioteca de casa
d’uns amics l’autobiografia de la
santa d’Àvila. La lectura de la vida
de santa Teresa de Jesús la fascina,
la captiva fins al fons, i al final de la
lectura arriba a la conclusió que aquí
està la veritat. La seva vida, tant
abans de la conversió al catolicisme
com després d'aquesta conversió, va
girar entorn de la recerca constant
de la Veritat, una veritat que per a
ella ho comprenia tot: el món, el jo,
el ser. I buscar-la era enriquir-se a
si mateixa amb ella, coneixent la prò-
pia mesura. Aquesta veritat, quan és
entesa com a valor suprem, fa que
l’ésser humà, l’home i la dona, as-
soleixi la seva plenitud.

En aquesta recerca de la Veritat
va arribar a la conclusió que ser to-
talment de Déu, donar-se completa-
ment a Ell i al seu servei per la grà-
cia de l'amor, és la vocació, no no-
més d’alguns elegits, sinó de tot el
gènere humà, i més encara, de tot
cristià, tant si està consagrat com si
no ho està, tant si és home com si
és dona. Qui estima la Veritat sense
mesura creix sense cessar com a
persona. Descobreix, aquesta santa
filòsofa, que en la mesura que l’ho-
me i la dona s'interessin per desco-
brir en plenitud el sentit del que
s’amaga al seu interior, del que els
fa ser no tan sols persona humana,
sinó feliç, serà el que els permetrà
d'assolir la plenitud de la seva essèn-
cia: ser imatge i semblança del seu
creador que és Déu.

Déu és la veritat, i qui
busca la veritat,
busca Déu.
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5. Conclusió

Començàvem l’apartat anterior amb
una cita del Sant Pare Joan Pau II, que
ara ampliarem: “La fe i la raó són com
les dues ales amb les quals l’esperit
humà s’eleva cap a la contemplació de
la veritat. Déu ha posat en el cor de l’ho-
me el desig de conèixer la veritat i, en
definitiva, de coneixe’l a Ell perquè,
coneixent-lo i estimant-lo, pugui assolir
també la plena veritat sobre si mateix”.15

Tota persona humana, dotada
d’intel·ligència i voluntat, és impulsa-
da per la seva pròpia naturalesa a bus-
car la veritat.16 La humanitat, al llarg
de la història, ha buscat la veritat, ha
buscat el sentit de les coses i sobretot
de la seva pròpia existència. L’exhor-
tació “coneixe’t tu mateix” és un bon
reflex d’aquesta recerca i de la impor-
tància que a la Grècia clàssica es do-
nava al coneixement d’un mateix. Les
preguntes fonamentals sobre la pròpia
identitat, sobre la procedència i el final
de la vida, sobre el mal i la mort, sobre
el més enllà, són presents en totes les
cultures.17

La filosofia ajuda l’ésser humà per
avançar en el coneixement de la veritat
perquè ajuda a formular la pregunta
sobre el sentit de la vida i a trobar la
resposta. La filosofia neix quan l’ho-
me comença a preguntar-se el per què

i el per a què de les coses. La filosofia
mostra que el desig de veritat pertany
a la naturalesa mateixa de l’home.18

Però actualment, la pregunta per la
veritat i la recerca de la veritat es ve-
uen un tant enfosquides. La filosofia
moderna, en lloc de recolzar-se sobre
la capacitat que té l’home per conèi-
xer la veritat, i dedicar-se en profundi-
tat a cercar-la, sembla dedicar-se més
aviat a destacar els seus límits i condi-
cionaments. La conseqüència lògica ha
estat el sorgiment de diferents formes
d’agnosticisme i de relativisme, que
han portat la investigació filosòfica a
desembocar en una espècie d’escepti-
cisme general.19

En aquesta tessitura, nosaltres, jo-
ves cristians que participem en aques-
ta Jornada Mundial de la Joventut,
compartim amb els nostres contem-
poranis la set de felicitat que nia en tot
cor humà, i ens identifiquem amb el
jove Agustí. Compartim la set de Déu,
la set de transcendència de totes les
samaritanes de la història. Volem estar
atents, en actitud de recerca com els
Reis d’Orient, per captar els signes que
ens porten a l’encontre amb Jesús.
Com santa Teresa Beneta de la Creu,
busquem la Veritat, busquem Déu i
ens trobem amb Ell, i ens trobem amb
Crist, Veritat, Vida i Camí pel qual tran-
sita la nostra existència. I després
d’aquest encontre amb Crist, ens hi
lliurem completament.

15. Fides et Ratio, preàmbul
16. Cf. Dignitatis Humanae n. 2
17. Cf. Fides et Ratio n. 1
18. Ibidem n. 3
19. Ibidem n. 5
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Estimats joves, Crist, el Senyor,
se’ns presenta com la Veritat: “Jo sóc
la veritat”.20 Crist és la Veritat de la
creació, del cosmos, de la història hu-
mana. Crist Veritat és el sentit profund
de l’existència humana, és la Realitat
que sustenta tota una altra realitat. Vos-
altres heu rebut aquesta Veritat, vo-
saltres l’heu acollit, vosaltres heu de
viure en Crist, viure en la Veritat. Ara
cal que siguem testimonis de la Veri-
tat, que donem raó de la nostra fe i de
la nostra esperança en Crist a tots els
ambients. Haurem de preguntar-nos si
la nostra vida està centrada en la veri-
tat, en la coherència, en Crist, o vivim
en l’aparença, en la simulació, en les
mitges tintes o en les postures ambi-
gües.

És possible que en els vostres am-
bients sigui difícil manifestar-se com
a cristians, és possible que sigui difícil
integrar la veritat de l’evangeli en la vida
quotidiana en un context social que
sovint menysprea el projecte de vida

cristiana i en què gairebé és més fàcil
declarar-se agnòstic que creient. Esti-
mats joves, vosaltres sou els testimo-
nis de Crist, els testimonis de la Llum,
els testimonis de la Veritat a la univer-
sitat, a la feina, en els vostres am-
bients. No pacteu mai amb la medio-
critat ambiental ni caigueu en la temp-
tació dels tripijocs amb plantejaments
que són oposats a la vida cristiana. Vi-
viu en la Veritat, transparenteu Crist Ve-
ritat, sense imposicions, perquè la llum
i la veritat no s’imposen, sinó que es
fan presents i il·luminen, però amb la
consciència clara de la missió de ser
testimonis de la Veritat.

I és que no només busquem, tro-
bem i vivim la Veritat, que és Crist, sinó
que ens sentim cridats a oferir-la a la
humanitat, perquè tot ésser humà, ger-
mà nostre, conegui i visqui plenament
la Veritat. Conegui la veritat de Déu,
conegui Crist, conegui la veritat sobre
si mateix, que només des de la fe i des
de la vida en Crist s’aclareixen.

20. Jn 14,6
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Viure en el món com a verdaders
adoradors de Déu
Per Mons. JOSEP ÀNGEL SAIZ I MENESES, bisbe de Terrassa.

“Se'n tornaren al seu país per un altre camí”1

cia en la nostra vida, a l’Església i
en el món. Complir aquella màxima
de Sant Domènec de Guzmán:
Contemplata aliis tradere (El que
hem contemplat, comuniqueu-ho als
altres). En definitiva, ser testimonis
de l’amor enmig del món, viure en el
món com a veritables adoradors de
Déu.

Adorar Déu, adorar Crist significa
reconèixer-lo com el centre de la vida,
com el fonament de l’existència, com
la Vida que dóna sentit a la vida. Ado-
rar Crist significa superar tota temp-
tació de col·locar en aquest lloc cen-
tral qualsevol altre element o realitat,
perquè seria desembocar en la idola-
tria. Cap ésser humà, cap ídol de po-
der, de plaer o de riquesa pot ocupar
el lloc que només correspon a Déu.

1. Introducció

Estem celebrant la XX Jornada
Mundial de la Joventut. Centenars de
milers de joves d'arreu del món hi par-
ticipeu. Joves diferents en molts as-
pectes, majoritàriament catòlics però
no en la seva totalitat; uns que creuen
i altres que busquen la fe. En el fons
de les vostres vides, en el més pro-
fund del vostre cor els joves partici-
pants en aquest encontre provinents
dels cinc continents, i els vostres coe-
tanis dels diferents llocs i condicions,
coincidiu en els anhels més profunds
del cor humà, que tan bellament des-
criu sant Agustí en el llibre de les Con-
fessions: busqueu ser feliços, busqueu
un sentit en les vostres vides.

Al llarg d’aquests dies estem apro-
fundint en el tema: “Venim a adorar-
lo”. És l’afirmació  que fan els Reis
d’Orient a Jerusalem, després de pre-
guntar pel Messies. Durant aquesta
setmana anem recorrent l’itinerari es-
piritual que ens porta a l’encontre amb
el Senyor, a adorar-lo, a oferir-li el que
té de millor cadascú, i després haurem
de donar testimoni de la seva presèn-

1. Mt 2,12

Adorar Déu, adorar
Crist significa
reconèixer-lo com el
centre de la vida.
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En aquesta catequesi reflexionarem
sobre l’encontre amb Crist i la con-
versió; els obstacles que s'han de su-
perar en aquest camí de conversió que
dura tota la vida, i finalment, sobre la
missió del jove cristià en el món.

2. L’encontre amb Crist i la con-
versió

En la catequesi d’abans-d’ahir
vèiem que el cor humà està assedegat de
felicitat, una set de felicitat que només
Déu pot saciar. En aquest camí de re-
cerca de felicitat i de sentit, l’encontre
amb Crist provoca un canvi radical en
la vida. I és que qui troba Jesús, troba
el tresor, i això produeix plenitud i ale-
gria, aquest encontre omple de sentit
l’existència.

 “Amb el Regne del cel passa com
amb un  tresor amagat en un camp:
l'home que el troba el trona a amagar i,
ple de joia, se'n va a vendre tot el que
té i compra aquell camp. També pas-
sa amb el Regne del cel com amb un
mercader que busca perles fines: quan
en troba una de gran valor, va a ven-
dre tot el que té i la compra”.2

L’home de la paràbola ven tot el que
té per fer-se amb el tresor o amb la
perla. El valor del que s'ha trobat és
tan important que es desprèn de totes
les seves possessions per tal d'acon-
seguir-ho. L’home afortunat que tro-
ba el tresor no ven el 50 o el 70 o el 90
per cent del que té, sinó tot. El tresor
trobat és tan valuós, que la seva ad-

quisició comporta la venda de totes les
pertinences. L’adquisició d’aquest tre-
sor obliga a una opció radical i total, i
a la vegada omple d’alegria i plenitud.
La renúncia es fa amb joia perquè, en
definitiva, s’està fent un “negoci rodó”.
En una mesura incomparablement més
gran, l’encontre amb Crist és l’encon-
tre amb un “tresor” de tal magnitud,
de tal grandesa, que tots els altres ele-
ments de l’existència passen a un se-
gon pla.

L’encontre amb Crist ha de produir
en nosaltres un canvi radical, una con-
versió profunda. I cal començar ven-
cent una temptació inicial consistent a
pensar que deixar-ho tot és una utopia
inabastable, un impossible. En realitat
no és tan difícil i de sobres és conegu-
da l’experiència que, quan un s’ena-
mora bojament d’una altra persona, és
capaç de renunciar a hobbies, capri-
cis, possessions, etc., sense dificultat,
sense que costi especialment, perquè
tot això en conjunt té poc valor com-
parat amb la força del nou amor.

Preguntem-nos ara si hem tingut en
la vida experiències d’encontre amb
Crist. Revisem si  és el centre de la
vida o simplement és un element més
del nostre univers vital.

De “bona persona” a sant

Una vegada trobat el tresor, una
vegada té lloc l’encontre personal pro-
fund amb Crist, es produeix una espè-
cie de salt en el buit. És el salt de ser
“maco”, de ser una bona persona, a

2. Mt. 13,44-46
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l’opció decidida per un camí de per-
fecció, de santedat. Un exemple em-
blemàtic del que és ser  un “jove bona
persona” el tenim en l’evangeli de sant
Marc:3 “Quan es posava en camí, un
home s'acostà corrent, s'agenollà da-
vant de Jesús i li preguntà: ‘Mestre bo,
què haig de fer per a posseir la vida
eterna?’. Jesús li digué: ‘Per què em
dius bo?  De bo, només n'hi ha un,
que és Déu. Ja saps els manaments:
No matis, no cometis adulteri, no ro-
bis, no acusis ningú falsament, no fa-
cis cap frau, honra el pare i la mare’.
Ell, li va dir: ‘Mestre, tot això ho he
complert des de jove’. Jesús, se'l mirà
i el va estimar. Li digué: ‘Només et fal-
ta una cosa: vés, ven tot el que tens i
dóna-ho als pobres, i tindràs un tresor
al cel. Després vine i segueix-me’. En
sentir aquestes paraules, aquell home
va quedar molt abatut i se n'anà tot trist,
perquè tenia molts béns”.

El jove ric és un home maco, una
bona persona. Segons ens ho descriu el
relat, sembla que més que interessar-se
per conèixer un ideal d’altura el que pre-
tenia era una confirmació de l’estil de
vida que portava, de com n'era de bona
persona. Probablement esperava que
Jesús li digués que n'hi havia prou amb
la vida que portava. En el fons no desit-
java més. D’altra manera no s’explica
que quan Jesús li ofereix la totalitat, la
plenitud si ho deixa tot i el segueix, mar-
xi trist i incapaç de respondre la crida del
Mestre. És incapaç de descobrir i valo-
rar el tresor, i la grandesa de fet que su-
posa la relació personal amb Jesús.

Jesús li ve a dir: jo seré el teu tre-
sor, el teu centre, la teva riquesa. El
jove pensava que era lliure, però esta-
va encadenat per la riquesa material. I
aquí convé que revisem què és el que
ens produeix alegria o tristesa en la
vida. Un senyal d’estar esclavitzat per
alguna cosa és la tristesa que ens pro-
dueix la possibilitat de perdre-la. Si
desprendre’s de qualsevol bé del tipus
que sigui ens produeix tristesa, vol dir
que aquesta riquesa ens esclavitza. Si
quan Jesús ens ofereix alguna cosa que
comporta alguna renúncia, ens posem
tristos, això significa que estem escla-
vitzats.

Un altre exemple de bona persona,
maca, abans de la conversió, seria san-
ta Teresa de Jesús. Religiosa compli-
dora, bona, i a més brillant i simpàtica.
Però la vida que porta no l'omple, no és
suficient per a ella.4 També podem re-
cordar Pau de Tars, Teresa de Calcuta i
tants altres que podríem trobar al llarg
de la història. Eren bons, macos, però
l’encontre profund amb Crist els va
produir la conversió que els va portar
posteriorment a la santedat.

Conversió

La conversió no consisteix a esfor-
çar-se una mica més de l’habitual en la
pràctica de la vida cristiana, ni tampoc
a fer alguns sacrificis amb la finalitat
de moderar el temperament. No és
qüestió  simplement de perdre menys
temps a la televisió, d’augmentar una
mica l’oració o els donatius, ni tam-

3. Mc 10,17-27
4. Cf. Vida C 8,1-4
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poc de reduir el consum de tabac en
temps de Quaresma per recuperar el
ritme en temps pasqual, etc. Això són
retocs a la façana, arranjaments d’imat-
ge, però del tot insuficients. La con-
versió consisteix a afrontar i portar a
terme amb decisió la reforma total de
l’edifici, la reforma profunda de la vida.
Reflexionem sobre alguns aspectes que
ens poden ajudar.

Convertir-se és deixar-se canviar
el cor

Es tracta més de deixar-se canviar
que d’esforçar-se per canviar des d’una
actitud voluntarista.  Canviar la ruta,
la meta de la vida perquè l’eix
vertebrador sigui Crist, perquè ell si-
gui el centre al qual subordinem tots
els altres valors: família, treball,
aficions. Un canvi radical de mentali-
tat i de cor. Aquest canvi arriba perquè
Crist ens fascina, ens atreu, ens ena-
mora. Aquest canvi es produeix des-
prés d’un encontre personal profund.

Recordem alguns nivells de relació
en la vida diària:

– Nivell d’encontre en l’ascensor:
“Quin temps que fa, eh!” O bé: “Aquest
ascensor, cada dia va més lent!”

– Nivell d’antic conegut amb qui et
trobes casualment: “Home, quant de
temps! Ens hem de veure, hem de que-
dar. Ens truquem!”

– Nivell de tracte amb els com-
panys, amb els quals es coincideix i es
col·labora a la feina.

– Nivell de relació amb els amics,
amb els quals es comparteix.

– Nivell de relació amb els amics
íntims, amb els quals es comparteix i
als quals s’obre el cor..

Hem d’arribar a aquest nivell de
pregonesa i d’intimitat en la relació amb
Crist. Conscients que ens entén, i es
fa càrrec de la nostra situació en qual-
sevol circumstància de la vida. Des
d’aquesta relació íntima, des d’aquest
encontre profund es produeix neces-
sàriament un canvi.

Vegem el cas de Zaqueu: “Jesús va
entrar a Jericó i travessava la ciutat. Hi
havia un home que es deia Zaqueu, cap
de publicans. Era un home ric. Zaqueu
buscava de veure qui era Jesús, però la
gentada li ho impedia, perquè era petit
d'estatura. Llavors s'avançà corrent i es
va enfilar dalt d'un sicòmor per poder
veure Jesús, que havia de passar per
allí. Quan Jesús va arribar en aquell in-
dret, alçà els ulls i li digué: ‘Zaqueu, baixa
de pressa, que avui m'haig d'hostatjar a
casa teva’. Ell baixà de pressa i el va
acollir amb alegria, Tots els qui ho van
veure murmuraven contra Jesús i de-
ien: ‘Ha anat a allotjar-se a casa d’un
pecador!’. Però Zaqueu, dret davant el
Senyor, li digué: ‘Senyor, dono als po-
bres la meitat dels meus béns, i als qui
he exigit més diners del compte, els en
restitueixo quatre vegades més’. Jesús
li digué: ‘Avui ha entrat la salvació en
aquesta casa; perquè també aquest home
és fill d'Abraham. El Fill de l'Home ha
vingut a buscar i salvar allò que s'havia
perdut”.5

Els publicans acumulaven grans ri-
queses a base d’explotar els seus conna-

5. Lc 19,1-10
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cionals i, per tant, es convertien en
pecadors públics. Cap jueu piadós ha-
via de tractar amb un publicà, ja que
quedava contaminat. Vivien una mena
de marginació encara que fossin po-
tentats. Per tant, en Zaqueu es dóna la
coincidència de ser molt ric i a la ve-
gada un marginat socialment. Aquest
és el seu procés:

– Té curiositat per veure Jesús i
desig de veure'l.  Supera una dificultat
inicial a causa de la seva baixa estatura
enfilant-se a un arbre per poder-lo veu-
re quan passi.

– Es produeix la gran sorpre-
sa: Jesús s'atura i li diu que va a
sopar a casa seva. A cap jueu pia-
dós se li acudiria d'anar a sopar a
casa d’un publicà, i molt menys a
un mestre.

– Zaqueu acull Jesús a casa seva
amb joia.

– Resultat: Zaqueu té un encontre
amb Crist.

– Conseqüència: Zaqueu afronta
amb decisió el seu punt feble, el seu
punt cec, el seu pecat,  i sobre aquest
pecat, es converteix: “Donaré la mei-
tat dels meus béns…”

Convertir-se és deixar-se transfor-
mar per Crist, que ens crida a una re-
lació personal profunda d’amistat. “Ja
no us dic servents, perquè el servent
no sap què fa el seu amo. A vosaltres
us he dit amics perquè us he fet conèi-
xer tot allò que he sentit del meu
Pare”.6 L’encontre amb Crist que viu
Zaqueu canvia el seu cor, canvia la seva
vida.

Convertir-se és deixar-se podar

La poda és una operació que con-
sisteix a tallar les branques mortes,
malaltes i supèrflues de l’arbre amb
la finalitat que adquireixi una forma
més bella i també perquè hi reneixi la
vida. Es poda perquè rebroti la vida
en l’arbre, perquè pugui donar un fruit
més abundant. També perquè obtin-
gui una forma més harmoniosa. És
una imatge que ens pot servir per en-
tendre els aspectes de renúncia de la
vida cristiana.

Aplicant aquesta imatge en sentit
directe a la nostra vida, haurem de
començar podant amb decisió en pri-
mer lloc les branques mortes, és a
dir, tot el pecaminós en grau greu o
aquests punts cecs  dels quals a pe-
nes som conscients. Tot allò que està
mort en qualsevol dels diferents or-
dres.

Les branques malaltes són els pe-
cats venials i les imperfeccions. Cor-
rem  el perill de relaxar-nos i aban-
donar en la lluita contra les imper-
feccions. Són també aquestes for-
mes del nostre temperament que hem
de canviar. Si de veritat volem do-
nar passos al camí de la conversió,
no podem refugiar-nos en les com-

6. Jn 15,15

Convertir-se és
deixar-se transformar
per Crist.
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paracions amb altres persones que
estan encara més lluny que nosaltres
de l’ideal i quedar-nos així tranquils
de consciència.

Finalment les branques supèr-
flues són aquells elements de la nos-
tra vida que no serveixen per a res.
No es tracta d’alguna cosa dolenta
en si, sinó més aviat inútil, que no
té cap sentit ni profit. Per exemple
el mal ús del temps en activitats
que no ens fan créixer en cap di-
recció.

La poda no té com finalitat  fer
mal a l’arbre, al contrari, el que pre-
tén és  que reneixi la vida. I la vida
brotarà per tot arreu. Renaixerà la
vida abundantment, i la forma de
l’arbre de la nostra vida serà més
bella.

La poda elevada a la màxima ex-
pressió i radicalitat és donar la vida
sencera, morir per renéixer.

Convertir-se és morir per renéixer

“Jesús respongué: ‘Ha arribat l’ho-
ra que el Fill de l’home serà glorificat.
Us ho ben asseguro: si el gra de blat,
quan cau a la terra, no mor queda ell
tot sol; però si mor, dóna molt de
fruit’”.7

Com el gra de blat, que si mor
dóna un fruit abundant, així ha de
passar en la nostra vida. Jesús ex-
plica aquesta analogia aplicant-se-la
ell mateix. Però val també per a nos-

altres. El sentit de l’existència del gra
de blat destinat a la sembra és ser
sembrat, morir en el solc i multipli-
car-se en una espiga plena de nous
grans. Si no és sembrat i no mor, es
conserva, però aquesta conservació
no té sentit ni és fructífera. Així
mateix, la nostra vida té sentit des
de la donació, des de l'entrega, des
del fet de gastar-la i desgastar-la fins
a morir i donar un fruit abundant.
No té sentit reservar-nos, cuidar-
nos, viure molts anys. No es tracta
d’afegir anys a la vida sinó vida als
anys. Viure la vida intensament des
de l’amor, des de l'entrega genero-
sa, multiplicant-la en un fruit abun-
dant.

Crist mor per ressuscitar. Des de
la creu reneix a una vida nova abun-
dant que es convertirà en salvació
per a tots els homes. També nosal-
tres hem de morir per ressuscitar.
En els màrtirs, aquesta mort és ins-
tantània, però en el nostre cas es
dóna a través d’un procés. El gra mor
a poc a poc. La mort en un mateix
s'ha de realitzar des d’una assimila-
ció personalitzada i profunda del se-
guiment de Crist.

3. Obstacles que cal superar

La conversió dura tota la vida. És
un camí llarg, no exempt de dificultats
i en què també es produeixen alts i bai-
xos a causa de la pròpia fragilitat i tam-
bé de la influència de la societat  mate-
rialista i consumista en què ens trobem.

7. Jn 12,23-24



5454545454

Un camí amb factors esclavitzants
externs i interns

El perill principal de la societat de
consum és el seu caràcter hedonis-
ta, la pèrdua dels valors culturals i la
successiva conversió de la persona
en un individu merament estadístic,
les passions i els sentiments del qual
s’exciten indiscriminadament, i les
exigències del qual se satisfan al
marge de qualsevol plantejament ètic
o moral. D’aquí deriva un individua-
lisme despersonalitzat, un erotisme
omnipresent, la pèrdua del sentit de
solidaritat social i l'afebliment dels
valors morals i religiosos.

Aquests factors externs poden
influir en l’individu a escala de pensa-
ments i de criteris, exaltant la riquesa,
el plaer, la mentida, la violència, etc.
Poden influir en l'àmbit de sentiments
degradant l’amor, l’amistat, i ridiculit-
zant els principis i la vida cristiana en
els ambients. Per això no és estrany
que es presentin els típics factors
esclavitzants externs, que condueixen
a diferents idolatries:

– Sectes i corrents sincretistes com
el New Age, que desfiguren la dimen-
sió religiosa de l’ésser humà i esclavit-
zen en lloc d’alliberar.

– Pràctiques perilloses com l’espi-
ritisme, l’esoterisme, l’ocultisme o la

màgia, que deformen el sentit religiós
però que fan el seu negoci particular
enmig del confusionisme present.

– Els falsos mites de sempre de
l’èxit i del poder; la seducció dels di-
ners, del consumisme regnant, la miti-
ficació del plaer.

Però hi ha altres factors esclavit-
zants que vénen de dins. Sant Pau els
anomena “l’home vell”: “Per tant, mor-
tifiqueu els vostres membres terrenals:
fornicació, impuresa, passions, desit-
jos dolents i la cobdícia, que és una
idolatria… No us mentiu els uns als
altres. Despulleu-vos de l’home vell
amb les seves obres, i revestiu-vos de
l’home nou, que se’n va renovant fins
a assolir un coneixement perfecte se-
gons la imatge del seu Creador”.8

Un camí llarg, amb dificultats i alts
i baixos

La conversió dura tota la vida, i en
aquest llarg camí es poden produir alts
i baixos. L’important és aixecar-se si
arriben les caigudes, l’important és no
oblidar mai que el Senyor ofereix sem-
pre la seva gràcia i una nova oportuni-
tat. La meditació sobre la vida dels
sants ens ha d’aportar confiança i se-
renitat. Examinem alguns episodis de
la vida de sant Pere.

1. Crida després de la pesca miracu-
losa

“En una ocasió, Jesús es trobava
vora el llac de Genesaret, i la gent s'api-
nyava al seu voltant per escoltar la

8. Col 3,5.9-10

La conversió dura
tota la vida.
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paraula de Déu. Llavors veié dues bar-
ques amarrades vora l'aigua; els pes-
cadors n'havien baixat i rentaven les
xarxes. Pujà en una de les barques, que
era de Simó, li demanà que l'apartés
una mica de terra, s'assegué i instruïa
la gent de la barca estant.

”Quan acabà de parlar, digué a
Simó: ‘Tira llac endins i caleu les xar-
xes per pescar’. Simó li respongué:
‘Mestre, ens hi hem escarrassat tota
la nit i no hem agafat res; però, ja que
tu ho dius, calaré les xarxes per pes-
car’. Ho feren així, i van arreplegar
tant i tant de peix que les xarxes se'ls
esquinçaren. Llavors van fer senyal als
companys de l'altra barca que vingues-
sin a ajudar-los. Ells hi anaren, i om-
pliren tant les dues barques que quasi
s'enfonsaven.

”Simó Pere, en veure-ho, es llançà
als genolls de Jesús dient: ‘Aparta't de
mi, Senyor, que sóc un pecador!’ Ve-
ient una pesca com aquella, ell i tots
els qui anaven amb ell no se'n sabien
avenir, i igualment passà amb Jaume i
Joan, fills de Zebedeu, que eren socis
de Simó. Jesús digué a Simó: ‘No tin-
guis por. D'ara endavant seràs pesca-
dor d'homes’. Ells tornaren les barques
a terra, ho deixaren tot i el van seguir.”9

Pere, impetuós i autèntic. No seria
inversemblant imaginar un diàleg en-
tre Pere i Jesús, en què el veterà pes-
cador argumenta al jove Mestre basant-
se en la seva experiència i en els seus
coneixements de l’art de la pesca per

no sortir a pescar de dia,  i menys des-
prés de tota una nit en blanc. La res-
posta de Jesús, o potser la seva mira-
da el fan confiar en la paraula del Mes-
tre més que en les seves constata-
cions i la seva experiència. I es realitza
el miracle, i s'adona de la superioritat
del seu interlocutor, i es llança als seus
peus sentint-se indigne. L’encontre
amb Crist impacta profundament en
Pere, i en rebre la crida, segueix al
Mestre deixant-ho tot.

2. Pere, a l’encontre de Jesús sobre el
mar agitat

Després del miracle de la primera
multiplicació dels pans, Jesús mana als
deixebles pujar a la barca i anar per
davant a l’altra riba, mentre ell aco-
miada la gent. “Després d’acomiadar-
los va pujar tot sol a la muntanya a
pregar. Al vespre encara era allà tot sol.
La barca ja s'havia allunyat un bon tros
de terra, i les ones la sacsejaven, per-
què el vent era contrari. A la matinada,
Jesús va anar cap a ells caminant so-
bre l'aigua. Quan els deixebles els ve-
ieren caminant sobre l'aigua, es van
esglaiar i es digueren: ‘És un fantas-
ma’. I es posaren a cridar de por. Però
de seguida Jesús els digué: “Coratge!
Sóc jo. No tingueu por’. Pere li con-
testà: ‘Senyor, si ets tu, mana'm que
vingui caminant sobre l'aigua’. Jesús
li digué: ‘Vine!’. Pere baixà de la bar-
ca, es posà a caminar sobre l'aigua i
anà cap a Jesús. Però en veure que el
vent era fort, es va acovardir. Llavors
començà d'enfonsar-se i cridà: ‘Se-

9. Lc 5,1-11
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nyor, salva'm!’. A l'instant, Jesús es-
tengué la mà i va agafar-lo tot dient-li:
‘Home de poca fe! Per què has dub-
tat?’ Llavors pujaren a la barca es pros-
ternaren davant d'ell i exclamaren: ‘Re-
alment ets Fill de Déu’”.10

Aquesta escena presenta Jesús ca-
minant sobre les ones encrespades,
dissipant els temors dels deixebles,
propiciant una confessió de fe, i en el
cas de Pere, rebent la força del Senyor
en ser agafat de la mà. Els apòstols
estan abandonats a si mateixos al mig
del llac, es troben “de nit”, lluny de
Jesús, exposats a les forces de la na-
turalesa. Assetjats pels elements externs
i abatuts internament per la por, la fati-
ga i la desconfiança. En resum, es tro-
ben allunyats de Jesús i no el reconei-
xen quan s’acosta a ells.

Després que Jesús els tranquil·litza,
ve l’escena de Pere. Una escena plena
de contrastos. Pere manifesta una ad-
hesió indestructible al Mestre, que el
porta a voler caminar sobre les aigües
per unir-se a ell al mig del llac. Tan
impulsiu com per endinsar-se per amor
a Crist enmig de la tempesta com po-
ruc una vegada dins d’ella. Una espon-
taneïtat que pot semblar a vegades in-
oportuna i que l'exposa a fracassos i
humiliacions, però que manifesta tam-
bé un cor generós i inseparable del
Mestre fins i tot enmig de la tempesta.

En sentir la violència del vent i la
força dels elements, li ve por i comen-
ça a enfonsar-se. La seva confian-

ça s’esquerda en la dificultat i dema-
na ajuda al Senyor. El tercer moment
és la mà que li estén el Mestre i el
retret per la seva poca fe. Contemplem
un Pere molt humà: camina confiat
sobre les ones cap a Jesús, però des-
prés s’enfonsa espantat per la força del
vent. Pere, entre la confiança i el te-
mor. Pere, amb una fe encara no ma-
dura. És el Mestre –Senyor dels ele-
ments– qui l'agafa i el treu de la difi-
cultat.

3. Confessió a Cesarea de Filip

A meitat de la vida pública de
Jesús, després d’un temps de convi-
vència, de ser testimoni directe de di-
ferents miracles, d’ensenyaments al
costat de les multituds i d’explica-
cions més particulars, trobant-se a
Cesarea de Filip, Jesús els fa una pre-
gunta:

“Després Jesús va arribar a la re-
gió de Cesarea de Filip, i preguntava
als seus deixebles: ‘Qui diu la gent que
és el Fill de l'home?’ Ells respongue-
ren: ‘Uns diuen que és Joan Baptista;
d'altres, Elies; d'altres, Jeremies o al-
gun dels profetes. Ell els pregunta: ‘I
vosaltres, qui dieu que sóc?’ Simó Pere
li respongué.

‘Tu ets el Messies, el Fill del Déu
viu’. Llavors Jesús li va dir: ‘Feliç tu,
Simó, fill de Jonàs: això no t'ho han
revelat els homes, sinó el meu Pare del
cel! I jo et dic que tu ets Pere, i sobre
aquesta pedra edificaré la meva Esglé-
sia, i les forces del reialme de la mort
no la podran dominar. Et donaré les

10. Mt 14, 22-33
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claus del Regne del cel; tot allò que
lliguis a la terra quedarà lligat al cel, i
tot allò que deslliguis a la terra quedarà
deslligat al cel.’ Després va manar als
seus deixebles que no diguessin a nin-
gú que ell era el Messies.”11

Aquí Pere respon amb encert, rep
la felicitació del Senyor, i és constituït
com a Primat, com a primer Papa.

4. “Idees pròpies” sobre el Regne

Pere ha estat felicitat pel Mes-
tre a causa de la seva confessió
messiànica, però té les seves idees
pròpies sobre el Regne, i també els
seus plans de futur. Per això, quan
Jesús de seguida fa el primer anun-
ci de la passió, no reacciona degu-
dament:

“Des d'aleshores Jesús començà
a explicar als deixebles que calia que
anés a Jerusalem i que patís molt de
part dels notables, els grans sacer-
dots i els mestres de la Llei, i que
havia de ser mort i de ressuscitar el
tercer dia. Llavors Pere, prenent-lo
a part, es posà a renyar-lo dient:
‘Déu te'n guard, Senyor! A tu això
no et passarà.’”12

No només té les seves pròpies
idees sobre el que és el Regne de Déu,
sinó que arriba a reprendre a Jesús.
S’atreveix a corregir al Mestre.

5. Últim Sopar i negacions

En l’últim Sopar, Jesús anuncia el
que succeirà i Pere reacciona de ma-
nera espontània com era típic d’ell:

“Després de cantar els salms, van
sortir cap a la muntanya de les Olive-
res. Llavors Jesús els digué: ‘Aquesta
nit, davant el que em passarà, tots vo-
saltres fallareu, perquè diu l'Escriptu-
ra: Mataré el pastor, i es dispersaran
les ovelles del ramat. Però quan hauré
ressuscitat aniré davant vostre a Gali-
lea’.  Pere li va contestar: ‘Ni que tots
fallin, jo no fallaré pas’. Jesús li digué:
‘T'ho asseguro: aquesta mateixa nit,
abans no canti el gall, m'hauràs negat
tres vegades’. Llavors Pere li diu: ‘Ni
que em calgui morir amb tu, no et ne-
garé.’”13

Efectivament, Pere va negar tres
vegades el Senyor aquella nit, i en sen-
tir el cant del gall es va recordar de
les paraules de Jesús, i sortint fora va
plorar amargament.14

6. Examen d’amor i confirmació
en la missió

Després de la passió, mort i resur-
recció, té lloc l’examen d’amor:

“Quan hagueren menjat, Jesús va
preguntar a Simó Pere: ‘Simó, fill de
Joan, m'estimes més que aquests?’ Ell
li respongué: ‘Sí, Senyor, tu saps que

11. Mt 16,13-20
12. Mt 16,21-22
13. Mt 26,30-35
14. Cf. Mt 26,69-75
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t'estimo’. Jesús li diu: ‘Pastura els
meus anyells’. Per segons vegada
li pregunta: ‘Simó, fill de Joan,
m'estimes?’. Ell li respon: ‘Sí, Se-
nyor, tu saps que t'estimo’. Jesús
li diu: ‘Pastura les meves ove-
lles’”.15

Pere ja no es compara amb els al-
tres apòstols, encara que Jesús li ho
pregunta comparant explícitament.
Però ha madurat, i respon amb humili-
tat. I Jesús, el confirma en la seva mis-
sió.

Pere, que ha conviscut amb el
Mestre tres anys, que ha escoltat la
seva doctrina en les predicacions da-
vant les multituds i en les explica-
cions més íntimes, que ha estat tes-
timoni de  miracles i signes prodi-
giosos, veiem que té els seus alts i
baixos. I en moments de por i con-
fusió, arriba a negar per tres vega-
des el Mestre. No hem de sorpren-
dre’ns de les nostres carències, els
nostres alts i baixos o les nostres
caigudes. La conversió més inten-
sa de Pere segurament arriba a tra-
vés de la mirada de Jesús després
de les negacions. Mirada de com-
passió i de comprensió cap a la seva
feblesa. Una mirada que l'exhorta a
aixecar-se i a seguir endavant mal-
grat tot.

Però el que és més important és el
final de la trajectòria. I la trajectòria de
Pere acaba en una confessió del seu
Senyor tan rotunda amb la seva vida,
que quedarà segellada pel martiri. Pere
donarà la vida en seguiment i confes-

sió de Crist. Tant de bo la nostra trajec-
tòria quedi també segellada per la con-
fessió del Senyor amb la nostra paraula i
amb la nostra vida. Estimats joves, Jesús
no només és força i gràcia per no caure,
és també misericòrdia que s’acosta quan
hem caigut, quan hem fallat. Aquest amor
misericordiós l'experimentem especial-
ment en la confessió, en el sagrament de
la Reconciliació.

4. Conclusió: La vida cristiana, una
vida nova com a conseqüència de
l’encontre amb Crist

També nosaltres estem cridats a
viure aquest encontre profund amb
Crist que converteix, que  canvia to-
talment el cor, que  fa viure enmig del
món com a autèntics adoradors de
Déu, deixant que Crist sigui el Senyor
de la nostra vida, vivint amb llibertat
interior, superant el relativisme regnant
a la societat, avançant per la vida a
contracorrent de molts costums i mo-
des que dificulten el nostre creixement
com a persones i com a cristians. I no
només estem cridats a viure, sinó també
a testimoniar.

L’encontre amb Crist, la unió amb
Ell, la vida cristiana viscuda amb in-
tensitat i amb passió suscita un estil
evangelitzador, testimonial, convençut
i convincent, que dimana d’aquest prin-
cipi elemental: qui ha trobat Crist, i
aquest encontre ha canviat la seva vida,
no pot reservar-se aquesta alegria i
aquest tresor per a si mateix, primer
perquè seria un plantejament egoista no
compartir-ho, i també perquè és

15. Ju 21,15-17
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psicològicament impossible controlar
la tendència a comunicar i a compartir
una alegria tan gran que ha canviat la
vida d’una persona. La joia de l’encon-
tre amb el tresor que canvia la vida ens
impulsa a compartir-lo amb els altres.
Així s’expressa Jesús en l’Evangeli. I
d’això jo mateix en sóc testimoni en
innombrables casos que he presenciat
de conversions de joves. Estem com-
partint aquesta fe amb centenars de
milers de joves de tot el món. Hem
experimentat quelcom molt important:
que no estem sols, ni en decadència,
ni som una espècie en extinció. Al con-
trari, l’Església catòlica és la institució
que més joves reuneix, ho he dit en
repetides ocasions als mitjans de co-
municació davant preguntes que apun-
taven en sentit contrari. I no es tracta
d’una ostentació, sinó més aviat d’una
constatació que ens dóna confiança i
seguretat, i també arguments davant
els qui insisteixen en les dificultats in-
salvables de l’Església en relació amb
el món dels joves.

Hi ha encara països a Àsia o a
Àfrica, en què els cristians són perse-
guits a causa de la seva fe. En altres
continents d’antiga cristiandat, però
d’intensa secularització, els cristians
més aviat són ridiculitzats en certs
ambients. Sens dubte, l’encontre
d’aquests dies enforteix la fe i la di-
mensió testimonial de tots els qui com-
partim l’alegria de creure, el goig de
l’amor de Déu, la força de viure en
família, en Església. Aquest encontre
ens confirma en la fe, ens ajuda a do-
nar raó de l’esperança i ens enforteix

en l’amor a tots els qui ens reunim per
primera vegada amb el Sant Pare Be-
net XVI.

Quines conseqüències té l’encontre
amb Crist per a la nostra vida?

La nostra vida és recerca  i  encon-
tre. L’encontre amb Crist canvia la
vida, la fa nova, la plenifica, la trans-
forma. L’encontre amb Crist ens fa
autèntics adoradors en esperit i en ve-
ritat, i també testimonis enviats a anun-
ciar la Bona Nova de l’amor de Déu en
Crist.

Viure en el món com a verdaders
adoradors de Déu significa estar ínti-
mament vinculats a la Persona de Crist
i ser enviats per ell a donar un fruit
abundant i durador.

“Jo sóc el cep i vosaltres els sar-
ments. Aquell qui està en mi i jo en ell,
dóna molt de fruit perquè sense mi no
podeu fer res”.16 La unió amb Crist és:

– Eficaç: demaneu el que vulgueu i
ho aconseguireu.

– Joiosa: us he dit això perquè la
meva joia estigui en vosaltres i la vos-
tra joia sigui plena.

– Dinàmica en l'entrega: fins a do-
nar la vida pels amics.

– Ens fa amics seus: ja no us ano-
meno servents, sinó amics.

– Fidel: romandre en ell. Unit a
Crist, Senyor de la meva vida i de la
història.

El cristià, unit a Crist, és enviat a
donar fruit en el món: “No m’heu es-

16. Ju 15,5
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collit vosaltres a mi; sóc jo qui us he
escollit a vosaltres i us he confiat la
missió d'anar pertot arreu i donar fruit,
i un fruit que duri per sempre”.17

El deixeble de Crist dóna fruit col·-
laborant en la construcció del Regne,
sent ferment enmig de la societat per
la força de Crist que és present en la
seva Església i, finalment, vivint la fra-
ternitat a través de la seva pertinença a
la comunitat cristiana.

La vida cristiana és un procés de
conversió, de creixement; un procés
conscient, creixent i compartit. Cons-
cient de la meva realitat de fill del Pare,
salvat per Crist, temple de l’Esperit
Sant. Creixent perquè estic cridat a la
plenitud, a la perfecció. Compartit per-
què aquest camí no l'he de recórrer

sol, sinó en família, en comunitat, en
Església.

Conscient de la
meva realitat de fill
del Pare, salvat per
Crist, temple de
l'Esperit Sant.

17. Ju 15,16

Una vida de fe, d’oració, d’unió amb
Déu. Una vida de formació religiosa i
professional. Una vida d’apostolat,
d’evangelització, de construcció del Reg-
ne de Déu, regne de justícia, d’amor, de
gràcia i de pau. Una vida, en definitiva,
d’autèntics adoradors de Déu.
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La fe és un regal, no un premi, ni un mèrit

Per Mons. CARLOS AMIGO VALLEJO, OFM, cardenal de la diòcesi de Sevilla.

La fe és un regal, no un premi, ni
un mèrit. És una concessió completa-
ment gratuïta per part de Déu. El mis-
teri. Ni foscor, ni irracionalitat. És al-
guna cosa gran, inabastable, immens,
i ple de vida.

1. Aquest és el misteri de la nostra fe

Preparar-se per entrar en un món,
en una realitat, en una experiència
completament nova, insòlita, admi-
rable... Ja que, quan un es posa al
costat de Crist, tot és nou i diferent:
nou testament, nova humanitat, nou
poble, nova llei, nou sacrifici, home
nou, nou aliment, nova evangelitza-
ció, nova vida...

L’Eucaristia realitza una misterio-
sa transformació. “Ja no sóc jo qui
visc, és Crist qui viu en mi” (Gal 2,
20). Crist es posa al nostre costat, es
fica en la nostra vida, perquè puguem
ser al costat d’ell, per veure les coses
com ell les veu, per viure la seva ma-
teixa vida.

La paraula de Crist ho ha canviat,
ho ha transformat tot. No es pot se-
parar la persona de la seva paraula.
No es pot separar Crist del seu evan-
geli.

2. Comunió amb Crist i amb l’Es-
glésia

“Menjar aquest pa és combregar,
és entrar en comunió amb la persona
del Senyor viu. Aquesta comunió,
aquest acte de ‘menjar’, és realment
un encontre entre dues persones, és
deixar-se penetrar per la vida d’Aquell
que és el Senyor, d’Aquell que és el
meu Creador i Redemptor. La finalitat
d’aquesta comunió, d’aquest menjar,
és l’assimilació de la meva vida a la
seva, la meva transformació i confi-
guració amb Aquell que és amor viu.
Per això, aquesta comunió implica
l’adoració, implica la voluntat de se-
guir a Crist, de seguir a Aquell que va
davant de nosaltres. Per tant, adoració
i processó formen part d’un únic gest
de comunió; responen al seu mandat:
‘Preneu i mengeu’” (Benet XVI, Cor-
pus 05).

Tres secrets que queden revelats
en l’Eucaristia: la presència entre no-
saltres de Crist ressuscitat; la perma-
nent disposició de Crist per oferir-se
en remissió, en pagament dels nostres

“Veieren el nen amb Maria, la seva mare,
es prostraren a terra i el van adorar.” (Mt 2,11)

No es pot separar
Crist del seu evangeli.
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pecats; la unió íntima amb Crist, la
comunió. És la presència de Crist en
el pa consagrat, el sacrifici de la mis-
sa, la comunió eucarística. Crist ha
assumit els nostres pecats i s’ha ofert
al Pare. En comunió rebem el fruit
d’aquesta entrega.

3. Adoració i vida cristiana

Queda’t amb nosaltres. L’adoració
eucarística: prolongació o dimensió
contemplativa de la celebració. És una
manera de romandre en el misteri.
Agrair la bondat de Déu. Posar-nos a
disposició seva perquè ell estigui en
nosaltres.

qua i Pa de Vida; és una verdadera con-
fessió i memòria que el Senyor ha mort
i ha tornat a la vida per nosaltres; la
comunió del seu cos i de la seva sang,
Crist ens comunica també el seu Es-
perit; formem en Crist un sol cos i un
sol esperit. Amb l’Eucaristia, l’obra de
l’Encarnació i de la Redempció roman
a l’Església.

Deixeu-vos reconciliar amb Déu.
Unió entre Encarnació i Eucaristia: va
venir en la realitat de la nostra carn i
està en la realitat del seu cos ressusci-
tat.

1. De l’adoració a la conversió

Pelegrins per aquest món i el camí
és llarg... Déu ens envia el mannà
del Nou Testament, l’Eucaristia, que
és sacrifici, aliment, encarnació pe-
renne per estar sempre amb nosal-
tres.

Siguem el que rebem. Convertir-se
a Déu i fer-se “pa de vida” per als al-
tres.

2. Testimoni autèntic: en esperit i
vida

“Els màrtirs, en vessar la seva sang
pels seus germans, no van fer sinó
mostrar el que havien pres de la taula
del Senyor” (sant Agustí).

Joan Pau II ens ha deixat una Es-
glésia més lliure, valenta, viva i jove.
Cal trencar l’egoisme i l’autocompla-
ença que esclavitza. Sentir alegria en
el fet de donar i de compartir. Sortir al

Eucaristia és
manantial i cim de la
nostra vida cristiana.

L’Eucaristia és font i cim de la nos-
tra vida cristiana. Sense fe, els sagra-
ments acaben en el ritualisme, la cari-
tat està morta i la missió resulta un tre-
ball estèril. Sense el sagrament, la fe
es converteix en ideologia, la caritat
acaba en evasionisme i la missió no
evangelitza. Sense l’amor de Crist que
es lliura en l’Eucaristia, la caritat és
altruisme i simple cooperació; la mis-
sió, un frau, i la comunitat, un
antisigne.

Amb la ferma adhesió a la paraula
de Déu i la gràcia de la fe, l’Eucaristia
és actualització perenne del misteri
pasqual; Crist mateix, la nostra Pas-
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món amb joia i esperança. Fer conèi-
xer les lliçons que s’aprenen en la cà-
tedra de Crist. Sentit apostòlic de la
vida cristiana.

3. Excuses i coartades
Escapar-se de la veu de Déu

que crida a complir una missió.
Tinc l’evangeli a la mà, qui està
disposat a rebre’l? Jonàs vol fu-
gir com més lluny millor de Déu.
És la coartada de la secularització
de tot.

Seure a la taula de l’Eucaristia
és senyal que hi ha un compromís
de posar-se també davant la taula
buida dels pobres. L’Eucaristia no
evadeix dels compromisos de la
caritat, sinó que els reafirma i re-
força.

4. Anuncieu el que heu vist i sentit

La imprescindible coherència entre
el que és privat i el públic: qui vol seguir
Crist, ha de confessar-ho a la societat.
L’Església no s'ha d'adaptar al món, sinó
que l'ha d'evangelitzar. L’Església no és
d’ella, ni per a ella. És de Crist i parla
de Crist. Mostrar la seva cara origi-
nal, sense complexos ni arrogàncies.

“Entrar en comunió amb Crist:
Maria va donar la seva carn, la seva
sang a Jesús i es va convertir en tenda
viva del Verb, deixant-se penetrar en el
cos i en l’esperit per la seva presència.
Demanem-li a ella, la nostra santa Mare,
que ens ajudi a obrir cada vegada més
tot el nostre ser a la presència de Crist;
que ens ajudi a seguir-lo fidelment, cada
dia, pels camins de la nostra vida.
Amén’ (Benet XVI, Corpus 05).
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Trobar-se amb Crist en l'Eucaristia

Per Mons. MANUEL UREÑA PASTOR, arquebisbe de la diòcesi de Saragossa i
adminis trador apostòlic de Cartagena.

Convocats pels papes Joan Pau II i
Benet XVI, vosaltres, joves, heu vin-
gut a Colònia de tot arreu del món per
celebrar la XX Jornada Mundial de la
Joventut.

La Jornada Mundial de la Joventut
és sempre un pelegrinatge del Poble de
Déu.  I,  com a tal, persegueix posar-
nos en contacte amb Crist, la icona del
Pare, i ajudar-nos a viure un encontre
personal amb Ell, encontre que és punt
de partida del camí de la conversió a
Déu i que s’expressa en la recepció
del sagrament de la penitència i del sa-
grament eucarístic, aquest últim, font
i cim de la vida cristiana.

Com sabeu, el lema d’aquesta XX
edició de la Jornada Mundial de la Jo-
ventut, “Hem vingut a adorar-lo”, és
el text d’un versicle tret del conegut
passatge de l’Evangeli de sant Mateu,
on l’Apòstol refereix l’episodi dels Reis
d’Orient, les relíquies dels quals, se-
gons una tradició antiquíssima, vene-
rem precisament a la catedral de Colò-
nia.

El passatge en qüestió diu així:
“ “Després que Jesús va néixer a

Betlem de Judea, en temps del rei
Herodes, vingueren uns savis d'Orient

i, en arribar a Jerusalem, preguntaven:
‘On és el rei dels jueus que acaba de
néixer? Hem vist sortir la seva estrella i
venim a adorar-lo’. Quan el rei Herodes
ho va saber, es va inquietar, i amb ell tot
Jerusalem. Herodes va convocar tots
els grans sacerdots i els mestres de la
Llei que hi havia entre el poble i els pre-
guntava on havia de néixer el Messies.
Ells li respongueren: ‘A Betlem de Judea.
Així ho ha escrit el profeta:

I tu, Betlem, terra de Judá,
no ets de cap manera la més petita
de les principals viles de Judà,
perquè de tu sortirà un príncep
que pasturarà Israel, el meu poble.

”Llavors Herodes cridà en secret
els savis, va demanar-los el moment
exacte en què se'ls havia aparegut l'es-
trella i els encaminà a Betlem, dient-
los: ‘Aneu i informeu-vos amb exacti-
tud d'aquest infant; i quan l'haureu tro-
bat, feu-m'ho saber, perquè jo també
pugui anar a adorar-lo. Després de sen-
tir aquestes paraules del rei, es posa-
ren en camí. Llavors l'estrella que ha-
vien vist sortir començà a avançar da-
vant d'ells, fins que s'aturà damunt el
lloc on era l'infant. L'alegria que tin-
gueren en veure l'estrella va ser im-
mensa. Van entrar a la casa, veieren el

“Veieren el nen amb Maria, la seva mare,
es prostraren a terra i el van adorar.” (Mt 2,11)
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nen amb Maria, la seva mare, es pros-
traren a terra i el van adorar. Després
van obrir les seves arquetes i li oferi-
ren presents: or, encens i mirra. I, ad-
vertits en somnis que no anessin pas a
veure Herodes, se'n tornaren al seu país
per un altre camí” (Cf. Mt 2,1-12)

L’episodi dels Reis d’Orient ens
descobreix l’itinerari espiritual de tota
persona de ment recta i de cor sa, de
tota persona que busca la veritat amb
sincer cor. Aquest itinerari presenta
quatre fites o moments: pelegrinar,
buscar, trobar i viure.

I. Pelegrinar per buscar la veritat

“On és el Rei dels jueus que ha nas-
cut?,” es pregunten els Mags.

Si els Mags es formulen aquesta
pregunta és perquè  la seva ment esta-
va assetjada per la qüestió de la veri-
tat, perquè el seu cor desitjava la veri-
tat i caminava inquiet fins a trobar-la i
descansar en ella. I no és que els Mags
es formulessin la pregunta per la veri-
tat perquè fossin ingenus, és a dir, per-
què no estiguessin a l’altura del temps
històric que vivien. Segons la tradició,
eren homes de ciència, astrònoms que
escrutaven el cel. La seva recerca de
la veritat estava animada pel rigor i la
probitat intel·lectual. I, fins i tot esti-
mant molt la seva autonomia, l’auto-
nomia de la seva raó, de la seva cultu-
ra i dels seus països d’origen, surten
d'ells mateixos, és a dir, de la imma-
nència de la seva raó i de la seva vo-
luntat, i es posen en camí per buscar
la veritat plena, la qual se’ls ofereix
com a totalment una altra, com a ”més”
i infinitament “més gran” que la que

ells podien assolir des dels límits an-
gostos de la seva ment, del seu cor, de
les seves cultures i dels seus països.

Així, doncs, els Mags descobreixen,
des d’un plantejament estrictament
intel·lectual i científic, que la veritat a la
qual aspira el seu cor i que busca amb
intrepidesa la seva raó no la poden tro-
bar per si mateixos ni en si mateixos,
sinó que és un do que Déu pot atorgar
a qui el busca amb sinceritat i  a qui té
la valentia de reconèixer-se tal com és:
fort i simultàniament feble, autònom i
heterònom alhora, gran i petit alhora.

I, com que la veritat és un do de
Déu, les espurnes de la qual l'home
gairebé no pot percebre pel seu comp-
te, els Mags la busquen allà on Déu
s’ha dignat a atorgar-la. I aquest tópos
alethinós, aquest “lloc de la veritat”,
no els ha estat donat a ells ni a les se-
ves cultures, sinó al món jueu, espai
elegit i privilegiat, únic lloc on el Verb
diví preexistent i etern es va fer carn i
va habitar entre nosaltres, els homes.

Per això, els Mags es neguen a si
mateixos deixant enrere el seu país, la
seva cultura, els seus punts ordinaris
de referència, i emprenen el camí  de
Betlem, per rebre-hi, com a premi, el
do de la veritat, és a dir, l'Infant Déu,
amb la seva Mare, Maria, davant el qual
es postren per contemplar-lo, adorar-
lo i començar una vida nova ancorada
en la veritat.

La veritat és un do
de Déu .
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II. Trobar la veritat i descansar-hi

Després d’haver trobat l'Infant
Déu, els Mags conclouen el seu pele-
grinatge i cessen en la seva recerca.
Per què havien de seguir buscant si ja
havien trobat la veritat, la perla precio-
sa, el tresor amagat? Amb la possessió
del seu objecte, que és la veritat, la raó
dels Mags ha quedat satisfeta, i la fam
de bé i de bellesa que bategava en els
seus cors s’ha apagat. Potser els tres
Reis, parafrasejant, fins i tot sense sa-
ber-ho, l’ancià Simeó, es van dir inte-
riorment en veure l'Infant: “Ara, Se-
nyor, deixa que el teu servent se'n vagi
en pau, com li havies promès. Els meus
ulls han vist el Salvador, que prepara-
ves per presentar-lo a tots els pobles:
llum que es reveli a les nacions, glòria
d'Israel, el teu poble”( cf. Lc 2,33-35).

En realitat, aquells Reis no podien
fer cap altra cosa. El que van fer, des-
cansar després de trobar l'infant, pos-
trar-se davant seu, adorar-lo i gaudir
de la seva contemplació, era exigit per
la lògica interna del seu itinerari espiri-
tual. Perquè, siguem sincers: hi ha al-
guna cosa més enllà de la veritat? Pot-
ser té sentit continuar buscant la llum
quan el sol que neix de dalt ens omple
amb els seus fulgors i il·lumina plena-
ment els nostres rostres?

La recerca sense fi no és humana,
no està d’acord amb el ser de la veritat
i no figura en els plans del verdader
Déu. En contra del que va dir una ve-
gada el filòsof Jean-Paul Sartre, l’ho-
me no és un ase amb una pastanaga
posada permanentment davant els seus
ulls, que, en avançar, ell mateix des-
plaça. I Déu no és un ser absurd i arbi-

trari que gaudeixi mostrant-nos el seu
rostre en Crist i ocultant-lo simultà-
niament a la nostra mirada.

En Crist el Pare ha revelat plena-
ment el seu rostre. Res no ha retingut
per a ell mateix. Ja res no ens pot do-
nar. Ja que, en el seu Fill Jesús, ens ho
ha donat tot. Per això, l’estrella que
guiava els Reis d’Orient es va aturar
en l'indret precís on era l'Infant. No es
va aturar abans, posant-se sobre els
ídols trobats al camí, falsos déus de-
juns de veritat i de vida, ni va avançar
més enllà de la cova de Betlem. Senzi-
llament perquè, abans de Betlem, no-
més hi ha pecat o veritats parcials,  i
després de Betlem,  no hi ha ja  res,
atès que el que puguem trobar de bo
i veritable més enllà de Betlem ja ens
ha estat donat de sobres a Betlem.
Només Betlem és, com indica el seu
nom (Bêt-lehem), la “casa del pa”,
aquest pa que, a diferència del man-
nà de l’èxode, baixa del cel i és la
carn del Fill de Déu per a la vida del
món (Jn 6,35.41.45).

En Crist el Pare ha
revelat plenament el
seu rostre.

Doncs bé, l’itinerari espiritual recor-
regut pels Reis d’Orient és el que vo-
saltres, joves, esteu cridats a recórrer, i
és el que ha de seguir també  tota per-
sona que vulgui ser autèntica amb ella
mateixa: assolir la veritat, ser lliure des
de la veritat i arribar, així, a ser feliç.

Recordeu l’exhortació que us va
adreçar el Papa Joan Pau II fa un any
a Castel Gandolfo:
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“Sigueu adoradors de l’únic i
verdader Déu, reconeixent-lo en el
primer lloc de la vostra existència!”
La idolatria, la superstició, l’endevi-
nació i la màgia són temptacions
constants de l’home. Malauradament
hi ha persones que busquen la solu-
ció dels seus problemes en pràcti-
ques religioses sense fonament i de
vegades aberrants. És també molt
fort –prosseguia el Papa– l’impuls de
creure en els falsos mites de l’èxit i
del poder; és molt perillós abraçar
conceptes evanescents de com pre-
senten de sagrat a Déu sota forma
d’energia còsmica  o d’altres mane-
res igualment falses.

Joves, no poseu el vostre cor en
il·lusions vanes ni en modes efímeres
que no poques vegades deixen un trà-
gic buit espiritual!  Rebutgeu les se-
duccions dels diners, del consumisme
i de la violència solapada que exercei-
xen amb freqüència els mitjans de co-
municació.

L’adoració del Déu verdader cons-
titueix un autèntic acte de resistència
contra tota forma d’idolatria. No ado-
reu ningú més que Crist. Només Ell és
la roca sobre la qual podreu construir
el vostre futur i un món més just i so-
lidari. Jesús és el Príncep de la pau, la
font del perdó i de la reconciliació,
l’únic que pot fer germans a tots els
membres de la família humana” (Mis-
satge... núm. 5)

Així ho van fer els Mags. Així ho
heu de fer vosaltres. I  aquest és tam-
bé el camí que han de seguir els ho-
mes de bona voluntat i de ment no
contaminada per la ideologia.

Però, arribats a aquest punt de la ca-
tequesi, sé que tots us esteu preguntant
en el vostre interior: “On podem trobar
Crist per anar també nosaltres a adorar-
lo?” “Cap a on es dirigeix avui l’estrella
que ens guia a Crist?” “En quin lloc del
món es troba el pessebre de Betlem visi-
tat pels Mags fa dos mil anys?”

III. La veritat suprema és en l'Eu-
caristia

L'Infant trobat pels Mags a Betlem
és, a simple vista, un infant com els
altres. No obstant això, aquell Infant
és diferent dels altres, ja que és el Fill
unigènit de Déu que es va desposseir
de la seva glòria (cf. Fl 2,7) i va venir
a la terra per morir a la Creu. Sent ric,
gaudint de la glòria del Pare, va des-
cendir entre nosaltres i es va fer pobre
per amor nostre, perquè nosaltres fós-
sim rics per la seva pobresa (2 Co 8,9).

Evidentment cal donar gràcies a
Déu per tanta bondat condescendent!
Evidentment cal romandre extasiats da-
vant el misteri d’un Déu que s’humilia
per assumir la nostra condició huma-
na fins a immolar-se per nosaltres en
la Creu (cf. Fl 2,6-8)  i donar-nos el
seu cos com a aliment!

On és avui Jesús? El volem trobar,
veure-li el rostre, contemplar-lo i ado-
rar-lo, ser premiats per la seva veritat,
pel seu amor, per la seva vida.

L'Infant Déu, que es va mostrar en
temps d’August a la cova de Betlem i
que va ser adorat per la seva mare,
Maria, i pel seu pare nutrici, Josep, pels
àngels, els pastors i els Reis d’Orient,
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és el mateix que havia estat esperat pels
pagans i preanunciat per Moisès i els
profetes en l’Antic Testament com a
salvador i redemptor de tots els ho-
mes (cf. Lc 24,25-27).

Aquest Infant Déu, concebut nou
mesos abans per obra de l’Esperit
Sant (cf. Lc 1,26-28) en la fe i en
les entranyes puríssimes de la sem-
pre Verge Maria a la ciutat de
Natzaret, és el mateix que, crucifi-
cat pels nostres pecats trenta-tres
anys després a la ciutat de Jeru-
salem, ja en temps de Tiberi, va ser
adorat al peu de la creu per la seva
mare, per les dones que l’acompa-
nyaven i per l’apòstol i evangelista
Joan ( cf. Jn. 19,25-27).

I l'Infant Déu, que va rebre a Bet-
lem l’adoració dels Mags, és el mateix
que, crucificat i mort per la nostra sal-
vació, per la salvació de tota la huma-
nitat, va ser enterrat, va ressuscitar al
tercer dia, va ascendir als cels, ens va
enviar a l’Esperit Sant, està assegut per
sempre a la dreta de Déu Pare i vindrà
des d’allà, al final dels temps, a jutjar a
vius i a morts.

Doncs bé, a Crist, que és la veritat
i la vida de Déu fetes carn, que va
morir per nosaltres i que va ressusci-
tar al tercer dia, el trobem avui allà
on Ell va voler quedar-se per sem-
pre amb nosaltres. I aquest lloc únic
i privilegiat no és el cosmos o món
natural, com equivocadament pensa
la New Age, ni la societat civil en si
mateixa considerada, ni tampoc la
raó, la voluntat lliure, el sentiment
estètic o religiós del subjecte indivi-
dual o col·lectiu.

A Crist se'l troba i se l'adora allà
on l’Esperit Sant el fa present: a
l’Església. Així ho va prometre Ell
als seus a Galilea la tarda mateixa de
la seva resurrecció: “Jo sóc amb
vosaltres dia rere dia fins a la fi del
món” (Mt 28,20).

Present, doncs, a l’Església, per
l’acció de l’Esperit Sant, el mateix
Esperit que el va il·luminar en el si
de Maria el dia de l'Anunciació, Crist
se’ns mostra i se’ns fa tangible als
homes, després de la seva resurrec-
ció, en la seva paraula anunciada per
l’Església; en la seva oració partici-
pada a aquesta; en els seus minis-
tres sagrats, escollits d’entre els
membres de la comunitat eclesial, els
qui, ungits i enviats per Ell, actuen
en nom seu i en la seva persona, per
al bé propi i per al bé de tot el Poble
de Déu; en tots els membres
d’aquest Poble, al qual Crist, per la
fe i pel Baptisme, fa partícip del seu
sacerdoci real; en els sagraments; i,
d’una manera especial, en l’Eucaris-
tia.

És en l'Eucaristia on
Crist ens espera.

L’Eucaristia és, doncs, el lloc de
l’Església on la presència de Crist es
fa particularment densa,  fins al punt
de constituir la font i el cim de totes
les seves altres presències.

Per això, és en l’Eucaristia on Crist
ens espera, on s’ha aturat per sempre
l’estrella que va guiar els Mags i on
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podem conèixer i adorar Crist en es-
perit i en veritat. No debades els dei-
xebles d'Emmaús van reconèixer el
Senyor en la fracció del pa (Cf. Lc.
24,35).

Les altres presències eclesials de
Crist flueixen de l’Eucaristia i hi con-
dueixen. Per això, l’Eucaristia tanca tot
el bé espiritual de l’Església i  consti-
tueix una presència de Crist qualitati-
vament superior a les altres i
intranscendible.

La singularitat de la presència de
Crist en el sagrament eucarístic rau en
el fet que, mentre que en les seves al-
tres presències eclesials Crist se’ns
mostra només a través de la seva ac-
ció, en l’Eucaristia és el mateix Crist,
la persona mateixa de Crist, en la seva
divinitat i en la seva humanitat, tan alt i
tan poderós com és al cel, el que es fa
real i permanentment present, per l’ac-
ció de l’Esperit, en les espècies con-
sagrades del pa i del vi. I això fins al
punt que el pa consagrat ha perdut la
substància de pa i s’ha convertit en el
cos de Crist; i el va venir consagrat,
perduda la seva substància de vi, s’ha
tornat la sang de Crist.

D’aquesta manera, si en l’Encarna-
ció el Verb diví mostrava la seva divini-
tat per mitjà de la seva humanitat, en
l’Eucaristia la divinitat i la humanitat del
Senyor se’ns mostren a través dels ac-
cidents o exterioritats del pa i del vi.
Amb raó escriu sant Tomàs que a la
Creu del Calvari s’ocultava només la
divinitat del Senyor, mentre que en l’Eu-
caristia s’oculten l'una i l'altra, la divini-
tat i la humanitat, les quals se'ns fan
presents per mitjà de dos elements con-

crets de la naturalesa. In cruce latebat
sola deitas, at hic latet simul et
humanitas, deia el “doctor Angèlic”.

Qui s’acosta, doncs, a l’Eucaris-
tia, troba Crist mateix i, adorant la
seva persona divina realitzada per
sempre en la seva doble naturalesa i
oculta rere el vel dels elements natu-
rals, contempla i adora en la fe el
mateix Déu.

Ara bé, l’adoració del Senyor no-
més és verdadera i punt final del nos-
tre encontre amb Ell quan és fruit de la
participació prèvia en l’Eucaristia.
L’Eucaristia adorada és la conseqüèn-
cia òbvia de l’Eucaristia contemplada
amb els ulls de Maria i de l’Eucaristia
viscuda per la comunió digna del cos i
de la sang del Senyor.

Diu Crist en el relat de la institució
de l’Eucaristia: “Preneu i mengeu, per-
què aquest és el meu cos... Preneu i
beveu, perquè aquesta és la meva sang,
vessada per molts per al perdó dels
pecats” (Cf. Mt. 26,26-28).

En síntesi, el nostre encontre amb
Crist en l’Eucaristia passa per quatre
moments: meditació i contemplació dels
seus misteris, conversió a Ell per mitjà
del sagrament de la penitència, comu-
nió eucarística i adoració.

Justament a això hem vingut a Co-
lònia: a veure Jesús; a convertir-nos a
Ell; a participar, per mitjà de l’Eucaris-
tia, en el seu misteri pasqual; a adorar-
lo; a seguir el camí marcat per l’estre-
lla als Reis d’Orient. Mostra'ns, Se-
nyor, el teu rostre i coneixerem la ve-
ritat i la vida!
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II. Parlen els joves pelegrins
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Des de la diòcesi de Solsona
Pelegrinar a Colònia
Per TERESA GENER I CAMPS, delegada diocesana de Pastoral de Joventut del Bisbat
de Solsona.

Sempre estarem asseguts a terra i dor-
mirem a terra? Com ho aguantaré tot
això? A casa estic acostumada a dor-
mir un nombre determinat d’hores i ara
m’han dit que els mòbils despertaran
abans que surti el sol... No m’hauré
precipitat a l’hora d’apuntar-m'hi? No
serà una mica massa dur tot plegat?
Bé, en tot cas, la dutxa d’aigua calenta
al final del dia de ben segur que em
reconfortarà i quedaré com a nova, oi?
A més, m’han explicat que cada dia hi
haurà pregàries, catequesis i eucaris-
tia. Ja sé que m’he apuntat a una tro-
bada cristiana, sabent el que comporta
una activitat d’aquest tipus... però,
realment cal tant?

Quan aquestes observacions o pre-
guntes són contrastades i es referma
la decisió presa inicialment, es pot dir
que comença aquest “posar-se en
camí”, i és ara quan la decisió interna
pren concreció externa.

Un pas important:
fer-se la motxilla!

Ui, una cosa tan fàcil, com pot re-
sultar tan difícil? Les primeres deci-
sions s’han de començar a prendre.
Una s’adona que no tot allò necessari
és imprescindible i aleshores ve el mo-
ment de la tria, del què m’emporto?,
què deixo? La motxilla es comença a

Quan hom pren consciència que
iniciarà un camí, se n’adona, de cop i
volta, que ha de començar a prendre
determinacions i decisions importants.
En primer lloc, caldrà informar-se bé
del lloc on va, de com hi anirà, de què
s'haurà d'emportar i de què podrà dei-
xar, de la gent amb la qual farà el viat-
ge, del què viurà i del què farà... entre
moltes altres coses.

Per tant, posar-se en camí fa obrir
els ulls i alerta sobre una realitat nova i
desconeguda a la vegada: s’inicia així
un viatge que podrà deixar una forta
empremta!

Un grup de joves del nostre bisbat
va decidir posar-se en camí aquest
estiu i unir-se amb altres joves d’arreu
de Catalunya i el món. Començaven
així els preparatius d’un viatge curt,
però intens, un pelegrinatge cap a la
ciutat alemanya de Colònia.

Una vegada inscrits, el primer con-
sistia a donar resposta a tot el conjunt
de qüestions que sorgeixen d’imme-
diat en el pensament quan s’ha pres
una decisió d’aquest tipus: m’he apun-
tat a una trobada multitudinària, en sóc
prou conscient? Hauré de fer moltes
cues, podré suportar-les? I el men-
jar...? I seure, com ho farem per po-
der seure tantíssima gent?, a terra?
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fer i a desfer, i de cop sorgeix la pri-
mera pregunta profunda: si sóc capaç
d’anar-me’n amb tan poca cosa, real-
ment són necessàries tantes coses per
viure el meu dia a dia? Fa adonar-se
que realment les persones ens creem
necessitats innecessàries. I aleshores
ve al pensament aquell gran sector de
la població mundial que no té ni tan
sols l’imprescindible per poder viure
dignament. Es pot començar a pensar
en tants i tants immigrants que ni tan
sols poden permetre’s el luxe de pen-
sar en què s’emporten i en què deixen
perquè ho han de deixar tot. Per què
uns tant i els altres tan poc?

En tot aquest procés de preparació
previ al pelegrinatge, es pot dir que
aquest ja comença, perquè aquest ti-
pus de pelegrinatge no és merament
un viatge turístic, és un viatge que va
molt més enllà de les visites culturals,
l’oci i la diversió.

L’objectiu que es persegueix en or-
ganitzar una activitat d’aquest tipus, és
un altre de ben diferent. En una societat
cada vegada més descristianitzada, més
allunyada de Déu, més competitiva, més
faltada de referents... cal acompanyar
a la descoberta i vivència de la fe. La
voluntat de Déu és que l’home sigui feliç
i l’autèntica felicitat es troba en Ell. En
aquest camí d’acostament al Pare és im-
possible viure la fe en solitari, es necessi-
ta una comunitat que ajudi a refermar-la i
constituir-la amb autenticitat. I aquest era
l’objectiu que ens proposàvem l’equip de
treball de la nostra delegació. Forma-
ríem una “petita comunitat” i aniríem
a Colònia a venerar les relíquies dels
Reis Mags i a trobar-nos amb qui ens
convocava, el Papa Benet XVI.

Calia preparar els joves parlant-
los de totes les incomoditats que un
viatge d’aquest tipus comporta, però
també calia fer-los notar que, mal-
grat tot, valia la pena posar-se en
camí per moltíssimes raons. Els in-
convenients quedaven salvats en
gran manera!

I amb aquesta confiança pelegrinà-
rem a Colònia. Es pot dir que hem vis-
cut moments de tot tipus: moments de
silenci, moments de pregària, moments
de dificultat, moments de perdó, mo-
ments d’escolta atenta, moments de
vivència d’eucaristia, moments de cal-
ma, moments d’eufòria, moments de
grans rialles i crits sorollosos, moments
de... tot i per a tot!

Creiem que el retorn no ha estat
buit. El cor del qui pelegrina s’om-
ple sempre de vivències i records.
Els correus i telèfons de noves amis-
tats han omplert les agendes, però
el que és més important... creiem
que s’ha ajudat a descobrir un Déu
que parla en la intimitat del cor. I
s’ha tornat amb la consciència que
Déu parla a través dels altres i que
demana el nostre ajut per enderro-
car les injustícies i el sofriment del
món.

Calen moltes mans, moltes cames,
molts braços i molts cors per millorar
allò que no ens agrada del nostre en-
torn. Però la veritable conversió co-
mença per un mateix i aquí estem, con-
tinuant acompanyant la maduració per-
sonal i cristiana dels qui desitgen con-
tinuar en aquest camí de descoberta
iniciat perquè el camí no els ha deixat
indiferents!
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Des de la diòcesi de Barcelona
De nou pelegrinar!
Per FRANCESC BALAGUERÓ, jove de parròquia.

quelcom comú: Jesucrist i el seu
Evangeli (Bona Notícia). Una Bona
Notícia que durant uns dies es com-
partida a escala mundial.

Cada JMJ té el seu lema de fons, la
de Toronto fou “Light of the world”
(Llum del món). La d’aquesta darrera
era “Venimus adoramus, Emmanuel”
(Venim a adorar l’Emmanuel); paraules
que descriuen l’episodi dels mags en
la seva visita a l’infant Jesús a Betlem
de Judea. A la catedral de Colònia s’hi
troben des de l’edat mitjana, unes
relíquies, que segons la tradició
s’atribueixen als Reis Mags d’Orient.
És aquest el motiu del lema i de
l’himne de la trobada.

Personalment el que més em va
impactar novament de les JMJ fou la
capacitat de convocatòria. La vetlla del
dissabte a l’esplanada de Marienfield
fou seguida per més d’un milió de
joves. Evidentment, allò que és més
important no són les xifres, majors o
menors que en altres ocasions, però sí
que com a mínim fan pensar. Actual-
ment, no hi ha gaires esdeveniments
en el món que facin moure tants joves
per motius de fe. Cal dir però que a
més de les multituds, hi ha aspectes
de la trobada encara més valorables.
En el cas de Colònia destacaria les ca-
tequesis a les quals poguérem assistir
(espais de trobada amb bisbes d’arreu

El passat mes d’agost, concreta-
ment dels dies 15 al 21, es va celebrar
a la ciutat de Colonia la XX Jornada
Mundial de la Joventut. Vaig tenir el
goig d’assistir-hi, encara que no era la
primera vegada que hi participava,
també vaig fer-ho a Toronto 2002.

Aquest any hi havia una novetat
destacable, la de comptar per primer
cop amb la presència de Benet XVI.
Tots sabem que fou Joan Pau II qui va
promoure les JMJ (Jornades Mundials
de la Joventut) i qui les dinamitzar
durant aquests últims anys.

Les JMJ d’enguany tenien un
significat especial ja que, a part de ser
les primeres per al nostre Sant Pare
actual, se celebraven al país d’on ell
n’és fill: Alemanya (al cor d’Europa).

Si hagués de valorar globalment
l’esdeveniment ho faria positivament;
això no treu que sempre es puguin
trobar aspectes millorables o disonants.
Cal dir que les JMJ són quelcom més
que un “encontre amb el Papa”, que
també. Durant uns dies milers i milers
de joves d’arreu són convocats per
viure conjuntament la festa de la fe.
Ho fan lluny de casa i mostrant la
diversitat de cultures i llengües que
acull el catolicisme. També les diferents
formes de viure-la, d’expressar-la, de
comprometre-s’hi... Però tots amb
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del món per tal d’intercanviar expe-
riències i qüestions diverses). Recordo
també les paraules de Benet XVI durant
seva homilia a l’eucaristia del diu-
menge. Foren paraules encoratjadores
vers un major compromís, cadascú en
el seu àmbit (professional, familiar,
eclesial...); també va denunciar l’oblit
que les societats, especialment les
benestants, fan de Déu. Va animar als
allà presents a alliberar-nos “d’ocu-
pacions alienants” que no permeten la
presència del Déu de Jesucrist en les
nostres vides. Les paraules del Sant
Pare també analitzaven la situació mun-
dial del nostre planeta, i el paper que
ha de jugar-hi l’Església com a
comunitat de creients. Ara bé, en par-
lar d’Església incloia de forma espe-
cial als allà presents. Les paraules de

Benet XVI potser no varen ser de “gran
titular de diari” però sí que mostraven
una clarividència i una capacitat
d’anàlisi encomiable.

Val a dir que qualsevol trobada,
també les JMJ, compten amb molts
espais per a la convivència d’aquells
que hi participen. En el nostre cas, tots
els qui anàvem sota l’organització del
SIJ (Secretariat Interdiocesà de
Joventut) vàrem compartir moments
de molta intensitat humana i espiritual:
el sagrament de la reconciliació,
l’eucaristia a Luxemburg,...i d’altres
moments especials què difícilment es
poden entendre si no es viuen. Ara
només queda pensar en Austràlia, on
si Déu vol se celebraran les properes
Jornades Mundials de la Joventut.
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Des de la diòcesi de Tarragona
"Venim a adorar-lo"
Per JOSEP FIGUERAS, del Vendrell, cap d'agrupament i responsable del grup de
joves, i JOSEP VIDAL, del Vendrell, jove de la parròquia.

La ciutat de Bonn bull amb l’allau
incessant de joves d’arreu del món que
van arribant per participar a la JMJ.
La parròquia de Santa Edith Stein, que
ens acull, n’és una mostra: a la pregà-
ria del matí ens amunteguem joves de
molts països diferents. Els voluntaris
s’esforcen perquè tot rutlli malgrat les
imprevisions. Fins i tot els cristians
evangèlics ens ofereixen cafè calent i
galetes perquè ens trobem una mica
més confortats enmig d’un dia gris i
plujós. El seu gest ens omple d’agraï-
ment i arrenca forts aplaudiments.

Els autobusos municipals no paren.
El centre de Bonn és una riuada de vida
i color. El cor se’ns fa petit i batega
amb força enmig d’aquell ambient des-
bordant, ple de fe i d’alegria.

A la tarda, al gran parc de la uni-
versitat celebrem la Missa d’obertura
de les JMJ. Simultàniament a Colònia i
a Düsseldorf també hi ha l’Eucaristia
inicial. Després, un gran festival de
música d’arreu del món ens omple de
ritmes i bones vibracions fins que el
sol es pon i tothom comença a fer-se
càrrec que això sobrepassa de molt el
que ens havíem imaginat.

Dimecres 17 d’agost

Avui comença de ple l’activitat de
la JMJ. Cal ser àgils per arribar a la

Una vegada vençut el cansament i
posat en ordre l’allau de sentiments i
vivències viscuts aquests dies, voldrí-
em compartir amb vosaltres una pin-
zellada del que ha estat la XX Jornada
Mundial de la Joventut (JMJ) per al
grup de 80 joves de l’arquebisbat de
Tarragona que hi hem participat.

Dilluns 15 d’agost

Ja fa una colla d’hores que viat-
gem en autocar i Luxemburg, el pe-
tit país centreeuropeu, acull l’expe-
dició de 600 catalans i balears que
ens encaminem a Colònia. Durant
algunes hores les senyeres i la cri-
dòria posen una pinzellada de color i
alegria als senyorials carrers
d’aquesta petita i ducal capital. La
cripta de la catedral és el marc ideal
per celebrar l’Eucaristia, on encoma-
nem el nostre viatge i les nostres il·-
lusions a la Mare de Déu.

Ja a la tarda arribem al nostre des-
tí, un institut de secundària dels afo-
res de la ciutat de Bonn, que serà casa
nostra durant aquests dies.

Dimarts 16 d’agost

Les 6 del matí, aquesta és l’hora
de llevar-se aquests dies. Cal aprofitar
bé els dies.
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parròquia corresponent de Brühl a l’ho-
ra: a la delegació de Tarragona ens han
encomanat animar la catequesi que
anirà a càrrec del senyor bisbe d’Urgell.
Per arribar-hi la bona gent del lloc ens
fan parar un autobús que “assaltem”
tots 80 fent molta gresca i cantant al
so de les gralles. El conductor, alemany
de soca-rel, riu de bona gana: aquests
dies tot s’ha transformat a Alemanya,
fins i tot les cares de la gent!

Després de la catequesi i l’Euca-
ristia busquem, com cada dia, un dels
punts de repartiment del menjar. En
trobem un. L’olor no és gaire afalaga-
dora però ens posem a fer cua. Dinem
calent i ens donen una bossa amb el
sopar.

A la tarda, per fi, arribem a Colònia
on trobem el nostre arquebisbe Jaume
que ja ha arribat i s’uneix al grup de
Tarragona. La imponència de la cate-
dral ens deixa badant, hi entrem i en-
cara quedem més impressionats. Fem
tots junts una breu pregària i després,
ja a l’exterior, acabem d’aprofitar la
visita a aquesta ciutat tan bonica.

Dijous 18 d’agost

Avui encara ens hem de desplaçar
més lluny. El senyor arquebisbe té as-
signada una catequesi en una parrò-
quia als afores de Düsseldorf. En arri-
bar-hi, una colla de joves xilens encar-
regats de l’animació ens encomanen
la seva alegria i convenciment. Aques-
tes descobertes són una altra merave-
lla d’aquests dies.

En acabar la interessant catequesi i
l’Eucaristia, hem d’acomiadar el se-

nyor arquebisbe. La trista notícia de la
mort del seu germà l’obliga a tornar a
Catalunya. Hem pregat per ell i la seva
família.

Anem a dinar. Mentre esperem s’or-
ganitza un gran partit de futbol contra
una colla d’argentins. El resultat? Fa-
tal: tothom ens ha passat davant a la
cua del menjar i hem perdut per gole-
jada. Les pomes agres s’esfumen aviat,
a la tarda arriba el Sant Pare Benet XVI
i cal afanyar-se. Les ribes del riu Rihn
han estat l’escenari ideal per donar la
benvinguda al  Papa que, com un pele-
grí de la fe, s’unia a la multitud dels
joves. Han estat uns instants emocio-
nants, malgrat que només haguem vist
una “taqueta blanca” que ens saludava
des de la coberta del gran vaixell. N’hi
ha que s’han ficat ben bé de cames al
riu per tornar-li la salutació més de
prop.

Al vespre hem patit un caos monu-
mental per tornar a Bonn. Es veu que
amb l’allau de gent han tingut por que
algú caigués a les vies i han tancat l’es-
tació central. Carregats de paciència i
sense perdre l’humor hem caminat fins
una estació llunyana on, després de
moltes aglomeracions, hem aconseguit
pujar a un tren. Arribem al nostre destí
molt de nit, morts i rendits, però molt
contents en el fons.

Divendres 19 d'agost

Avui hem tornat a Brühl per la ca-
tequesi i la missa amb el bisbe de Ter-
rassa, que també ens toca animar a la
delegació de Tarragona. A l’acolliment
de la parròquia tornem a esmorzar amb
tot els que ens ofereixen com a ben-
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vinguda. Quantes mostres de genero-
sitat que rebem aquests dies!

Després de dinar, el grup s’ha divi-
dit perquè cadascú pugui aprofitar la
gran varietat d’actes que hi ha progra-
mats: concerts, exposicions, pregà-
ries, actuacions, el viacrucis… Mentres-
tant els seminaristes van a la trobada
que tenen amb el Sant Pare.

A la nit, després de l’habitual em-
bús de tren, tenim reunió de tots els
catalans. Tothom té ganes que arribi el
gran acte final: la vetlla de pregària
multitudinària als afores, a Marienfeld
(Camp de Maria), la nit al ras i l’Euca-
ristia del diumenge. Hi ha, però, una
mica de preocupació perquè avui ha
fet una bona tempesta i les previsions
per a dissabte no són gaire bones.
Malgrat tot, la gent prepara les bosses
amb bon optimisme i il·lusió.

Dissabte 20 d'agost

Novament ens llevem a punta de
dia, esmorzem i celebrem la Missa
amb els bisbes de Catalunya que són
presents a les JMJ. Durant la Missa,
alguns de Getafe fan mostres de
nerviosisme quan l’arquebisbe de
Barcelona diu unes paraules en ca-
talà. Quina llàstima que tantes lliçons
de principis evangèlics com hem re-
but aquests dies no acabin d’arrelar
prou.

De camí cap a Marienfeld el grup
de Catalunya ens aturem per tenir la
celebració penitencial en una parròquia
veïna. Per a tots és un gran goig poder
rebre el do del perdó de Déu després
de tantes vivències d’aquests dies.

L’arribada al Camp de Maria és més
difícil del que preveiem. El col·lapse
circulatori és enorme i hem de cami-
nar quasi tres hores per arribar a la
immensa esplanada verda que acull el
recinte final. En arribar, quedem bo-
cabadats: tot el que veiem davant nos-
tre és un mar de gent que es preparen
per passar la nit a cel obert en un camp
equipat amb centenars de WC, punts
d’aigua i de menjar, tendes d’assistèn-
cia mèdica, pantalles gegants… i
l’enorme escenari. Després de trobar
un lloc per instal·lar-nos i menjar una
mica ens preparem per la vetlla de pre-
gària de la nit. Arribat el Sant Pare tot
es paralitza per seguir una litúrgia de la
Paraula molt bonica, plena de cants,
testimonis, moment d’adoració…

Quan tot s’acaba i la gent comença
a preparar-se per passar la nit fem un
tomb per l’esplanada. Ens impressio-
na molt tot el que veiem, tantíssims
joves que preguen, que es troben, que
dormen, en un ambient de recolliment
i de pau… Ens sentim petits enmig
d’aquella gernació però contents de
formar-ne part i de compartir una ma-
teixa fe.

Diumenge 21 d'agost

Amb els primers raigs de llum ens
despertem. Gràcies a Déu no ha plo-
gut en tota la nit, tot i que la humitat i
la fresca s’han deixat sentir. Esmor-
zem bé i ens preparem per la Missa
que començarà aviat. Els cants litúr-
gics ho inunden tot amb ritmes d’ar-
reu del món. Amb l’arribada del Sant
Pare i les primeres paraules de la Mis-
sa es fa un gran silenci enmig del milió
de persones que som allà reunides. Al
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Papa se’l veu content, profundament
emocionat, discret en els seus gestos
però amb voluntat de fer-se proper a
tothom. A l’homilia, amb la seva veu
prima però decidida, ens insisteix en la
necessitat de viure amb Déu i per Déu,
sobretot en el regal de l’Eucaristia que
Jesucrist ens ha deixat. A tots ens dei-
xa una molt bona impressió la seva
senzillesa i bondat.

En acabar l’Eucaristia, concele-
brada pels centenars de bisbes i uns
deu mil capellans, cal tornar de pres-
sa. A les quatre de la tarda, després
d’unes altres hores esgotadores de

camí, ja hem arribat tots als auto-
cars i emprenem el llarg viatge de
retorn. A tots se’ns acumulen els
sentiments i les vivències. Ens sap
greu dir-nos adéu, però ho fem amb
el convenciment que no hem tornat
de la mateixa manera que vam sor-
tir. Alguna cosa nova s’ha remogut
en el nostre cor. Com aquells reis
que van anar a adorar Jesús a Bet-
lem i se’n tornaren plens de joia per
un altre camí, també nosaltres
reemprenem els camins de les nos-
tres vides renovats, més conscients
que som part viva de l’Església i que
Jesús fa camí al nostre costat.



8181818181

Des de la diòcesi de Sant Feliu
Per ROGER MARCO CASANOVA, de Sant Vicenç dels Hor ts, catequis ta de
conf irmació, i XAVIER BUSQUETS I SERRET, de Piera, jove de la parròquia.

nosaltres. El viatge va ser entretingut, ja
que tothom estava molt content i tenia
ganes de fer soroll i festa. Les 19 hores
de viatge amb autocar van ser la primera
anècdota del viatge. Però, per als que ja
portem algunes trobades, sabem que
l’autocar és un lloc de retrobament amb
antics amics, lloc de noves coneixen-
ces i amistats, lloc de diàleg...

El nostre allotjament va ser a Bonn,
molt a prop de Colònia. L’arribada va
ser més complicada del que ens pensà-
vem al principi, ja que quan els auto-
cars van arribar a Bonn, ningú no sabia
on havíem d’anar. Cal agrair als nos-
tres responsables la seva tasca, ja que
amb un parell de trucades ens van guiar
cap al nostre allotjament: un col·legi de
secundària. L’escola estava molt bé,
ben equipada per a l’ocasió, malgrat que
les dutxes eren en un complex espor-
tiu, fora del recinte de l’escola.

Durant els quatre dies que vam ser
a Bonn, esperant que arribés la nit del
divendres per anar a la vetlla amb el
Sant Pare i el matí del dissabte per ce-
lebrar el moment més important de la
trobada, l’Eucaristia, vam aprofitar el
temps assistint a unes catequesis, mis-
ses i, per descomptat, vam tenir temps
de fer turisme. En trobades com
aquestes l’organització és la clau per
al bon funcionament, i podríem dir que
Colònia va ser un mal exemple d’or-
ganització. La informació arribava a

Qui som?

Som en Roger Marco Casanovas,
un jove de Sant Vicenç dels Horts que
porta un grup de confirmació de la
parròquia de Sant Vicenç màrtir, i en
Xavier Busquets i Serret, un jove de la
parròquia de Piera on col·labora en di-
verses tasques, com la confirmació de
joves. En aquestes ratlles, volem ex-
plicar la nostra experiència sobre el
viatge a Colònia d’aquest passat estiu,
on tingué lloc la XX Jornada Mundial
de la Joventut.

Com va sorgir la nostra amistat?

La nostra amistat comença l’estiu
del 2004, en el pelegrinatge a Santiago
de Compostel·la amb les diòcesis es-
panyoles. Al llarg de l’any duguérem a
terme diverses trobades i decidírem
d’anar a la trobada mundial a Colònia
amb el Sant Pare. Nosaltres mai no
havíem anat a una trobada mundial de
joves, sí que és cert que hem partici-
pat en trobades de Taizè, a Barcelona
o a París, per tant el nostre comentari
o la nostra reflexió no parteix de cap
experiència anterior.

Colònia 2005, XX Jornada Mundial
de la Joventut

La preparació del viatge i els dies pre-
vis es fan llargs, ja que tens ganes de
començar aquella experiència nova per a
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comptagotes i havies de saber si era
certa o no. Durant aquells quatre dies,
ens vam perdre, ens vam equivocar de
tren, no vam poder menjar-nos el di-
nar que l’organització repartia, no sa-
bíem on eren les catequesis; en fi, un
caos en tota regla.

Però el caos va arribar el dia de la
trobada, on gairebé un milió de perso-
nes volien entrar i conviure en un prat
molt gran on hi havia un escenari, que
era l’altar. La gent es posava on podia
per ser més a prop del Sant Pare, el
menjar es va acabar aviat i molta gent
es va quedar sense menjar, sort que hi
havia parades de menjar!

Ara bé, tot aquest patiment (dor-
mir poc i malament, menjar molt ma-
lament i a deshores, anar molt cansat,
sentir aquella angoixa de trobar-te sem-
pre envoltat de gent...) no està justifi-
cat si no hi donem un valor, un sentit.
Probablement l’organització va ser
molt dolenta, cert que moure quasi un
milió de persones no és fàcil, però tam-
bé creiem que hi havia moltes coses
que es podien millorar. Encara, com
he dit anteriorment, tot això es con-
verteix en una anècdota del viatge. Per-
sonalment, creiem que va ser una ex-
periència molt positiva per a nosaltres,
no perquè vam perdre uns quants qui-
los i vam dormir poques hores, sinó
pel sentit que li vam donar.

I quin és aquest sentit? Doncs, cre-
iem que és la fe. Si nosaltres no
tinguéssim fe no aniríem a fer un viat-
ge com aquest, sinó que seríem a la plat-
ja prenent el sol. Ara bé, ser enmig d’un
milió de persones i resar conjuntament
per la mateixa fe, és una sensació que

no es pot explicar amb paraules, és una
sensació que quan la vius fa que el
viatge sigui increïble.

També hi ha altres coses que do-
nen sentit a aquest viatge, una d’elles
és la gent. Durant el viatge i l’estada a
Colònia vam conèixer moltes persones;
gent molt divertida, humil, sincera, tí-
mida..., gent amb la mateixa cultura
que la nostra, gent de cultures molt
diferents, gent del nostre país, gent del
país veí i gent de països llunyans; això
sí, tots amb la mateixa fe, que ens per-
metia comunicar-nos, escoltar-nos,
acceptar-nos i animar-nos.

Potser molta gent va anar a aques-
ta trobada per veure el Sant Pare, per
a nosaltres no és un fet transcendent
que vingués a la trobada, era més cu-
riositat que res. És cert que ell és el
cap visible de l’Església i el fet que hi
fos aquells dies reforça la nostra fe.
No volem entrar en les diferències en-
tre Benet XVI i Joan Pau II, però sí
que volem dir que ens va agradar el
que va dir. Personalment creiem que
s’han dit moltes coses d’ell i nosaltres,
després de sentir-lo, creiem que és un
gran teòleg i molt profund, però que
sap simplificar les idees més impor-
tants. Ara bé, creiem que s’ha de do-
nar més temps abans de poder tenir
una opinió pròpia.

Finalment, ens agradaria acabar
remarcant que tots aquests viatges te-
nen les seves “anècdotes”, però quan
reprens el viatge de tornada no vols
que el viatge s’acabi mai. Volem invi-
tar tots els joves que participin en aques-
tes trobades, perquè no hi ha res millor
que compartir la fe amb els altres.
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Des de la diòcesi de Sant Feliu
Per Mn. CARLES MUÑIZ PÉREZ, prevere, membre de l'equip de la
Delegació Pastoral de Joves.

ses, mostrar els ponts de relació
entre els joves que hi participen i
les seves cultures, per ajudar a viu-
re espiritualment i sensorialment la
celebració de la Festa de la Fe. La
benvinguda del primer dia presenta
els artistes de les ciutats que acu-
llen. Tots aquests espectacles es des-
envolupen sota el nom de Bridging
the World (Posar, construir ponts
arreu del món) amb l’esperança de
treballar vers un sol món, i organit-
zats majoritàriament en aquesta oca-
sió per la Joventut Catòlica d’Ale-
manya.

La Jornada Mundial de la Jo-
ventut s’inicià en cadascuna de les
tres diòcesis que ens acollien: Co-
lònia, Bonn i Düsseldorf, amb una
celebració eucarística amb el bis-
be de l’església local; i finalitzà amb
una Vetlla de Pregària i una Euca-
ristia al Camp de Maria, a Colò-
nia, acompanyats pel Papa Benet
XVI.

Durant aquests dies hem pogut
pelegrinar a la catedral de Colònia, i
participar en les catequesis que ar-
reu d’aquestes ciutats feien bisbes
de diferents llocs del món. Després
de la catequesi celebràvem l’euca-
ristia, i les tardes es dedicaven a par-
ticipar en el Festival de la Joventut.
També hi ha hagut possibilitats
d’apropar-nos a rebre el perdó de

Construir ponts arreu del món

Durant el mes d’agost la nostra
amiga televisió juntament amb els al-
tres mitjans de comunicació social
ens van apropar a un nou esdeveni-
ment, una nova cita, una altra troba-
da de masses: la Jornada Mundial de
la Joventut a Colònia.

Jo vaig ser un dels molts joves
catalans que ho vam viure a Colònia
mateix. Aquesta JMJ es va dur a ter-
me entre els dies 14 i 21 d’agost del
2005. L’havia convocat el ja traspas-
sat Joan Pau II el 22 de febrer del
2004, amb lema de “Venim a adorar-
lo”; expressió que llegim a Mt 2,2,
convidant-nos a imitar els Reis
Mags, dels quals una antiga tradició
situa les seves restes a la catedral de
Colònia.

Al llarg d’aquests dies s’hi han
dut a terme diferents activitats i ac-
tes agrupats en el Festival de la Jo-
ventut i les JMJ pròpiament. Els
quatre dies durant els quals es va
dur a terme el Festival de la Joven-
tut,  vam poder gaudir de tot un
seguit d’espectacles i manifesta-
cions artístiques, distribuïdes per
diferents ciutats: Colònia, Bonn i
Düsseldorf, i obertes a tothom, per
participar-hi com a públic o com a
artista. Aquesta oferta cultural de la
JMJ 2005 proposa, entre altres co-
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Déu en el sagrament de la reconci-
liació.

Alhora, en aquest mateix marc
de la JMJ, molts moviments juve-
nils, pertanyents a famílies religio-

ses o als nous moviments, han dut
a terme trobades i celebracions prò-
pies. És el cas dels jesuïtes per
exemple,  amb el  seu projecte
MAGIS.
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Des de la diòcesi de Terrassa
Per joves de parròquies: MIQUEL, MARIA I RAMON.

Luxemburg i celebren l’Eucaristia prò-
pia de la solemnitat. Els autocars de
les diòcesis de Barcelona s’han anat
trobant durant la nit i cent cinquanta
joves dels bisbats de Terrassa, Bar-
celona i Sant Feliu tenen ocasió de
reunir-se i compartir la taula espiritual
i la material (també han de dinar). “Hem
d’aprofitar l’ocasió d’un viatge llunyà
per promoure el contacte entre joves
cristians de les diòcesis properes”,
apunta un sacerdot, responsable de
pastoral de joventut d’una parròquia
vallesana.

Aquella mateixa tarda, els joves ar-
riben a la localitat residencial de
Hardtberg, propera a Bonn, i són aco-
llits en les instal·lacions d’un institut
de secundària prou gran com per allot-
jar-los a tots sis-cents i encara a dos-
cents més, vinguts d’altres contrades
d’Espanya. Les aules, buidades de pu-
pitres i de cadires per l’organització ale-
manya, es converteixen en habitacions;
la sala de material passa a ser la cuina
i el gimnàs es converteix en un dormi-
tori per a centenars de nois i noies que,
a poc a poc, omplen el terra de sacs
de dormir i motxilles plenes de roba.
Els passadissos, queden com a punts
de reunió improvisada. Així doncs, la
primera necessitat, el sostre, queda
coberta. La segona, el sopar, se satis-
fà en un punt de lliurament proper, just
a la porta de la Parròquia de Sta. Edith
Stein; una bossa de pícnic que conté
una poma, un llonguet de pa, un pa-

Amb el nom de Jornada Mundial
de la Joventut, Joan Pau II convoca-
va el passat agost un nou aplec del
jovent catòlic a Europa, després que
l’any 2003 se celebrés a Toronto
(Canadà). A la mort del seu predeces-
sor, Benet XVI va tenir en la Jornada
la primera ocasió de contacte amb els
joves. En Miquel, la Maria i en Ramon
són tres joves qualssevol d’una parrò-
quia del Bisbat de Terrassa que, fa uns
quants mesos, van decidir participar
en el pelegrinatge. Heus ací una crò-
nica del seu viatge.

És diumenge, 14 d’agost. A quarts
de set de la tarda, un autocar ple de jo-
ves de les parròquies de Terrassa surt
en direcció cap al nord d’Europa. Pel
camí recolliran altres joves del Bisbat,
provinents de Sabadell, Rubí i Sant
Quirze del Vallès i s’afegiran al comboi
de sis-cents joves catalans i balears con-
vocats pel Secretariat Interdiocesà de
Joventut. Al llarg de la nit, els joves tra-
vessen pobles de Catalunya, França i
Luxemburg camí de Colònia, Bonn i
Düsseldorf, tres capitals properes. Al
mateix temps, centenars d’altres vehi-
cles sortits d’altres orígens travessen
Europa en la mateixa direcció. S’hi aple-
garan fins a 800.000 joves de tot el món
(un milió, segons altres versions).

No hi ha dutxa per a tots

El matí del 15 d’agost, Diada de
la Mare de Déu, els joves fan parada a
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quet de salsitxes precuinades i una
ampolla d’aigua amb gas; són el pri-
mer àpat en terres alemanyes.

La tercera necessitat, la higiene,
serà de les més complicades de satis-
fer al llarg del pelegrinatge: els joves
descobreixen que al gimnàs de l’esco-
la només hi ha una desena de dutxes
per a tots vuit-cents. L’aigua calenta
s’esgota després de netejar els cent
primers. En Miquel i en Ramon es dut-
xen de nit, amb aigua freda. La Maria
ho fa de les primeres, però l'endemà.

El primer bany de multituds

Les sis del matí de dimarts i la Maria
ja torna a l’habitació dutxada amb ai-
gua calenta. Pel camí es troba amb al-
tres companyes que es queixen d’ha-
ver passat la nit amb l’esquena a terra.
“És un pelegrinatge, ja sabeu que aquí
no ens estem de res” els diu la Maria
amb sorna. Abans de les set ja fa cua
per a l’esmorzar, servit a la mateixa
escola: una poma, un llonguet de pa,
un paquet de salsitxes precuinades i un
vas d’aigua calenta per abocar-hi un
sobret de te o de cafè. Talment com el
sopar de la nit anterior! Els més endar-
rerits, justament els que van quedar-se
fins més tard la nit anterior, arriben tard
i, amb una mica de sort tenen dret a un
panet i a algun entreteniment per om-
plir-lo.

En acabar d’esmorzar, el grup es
desplaça a Bonn en autobús i fa una
primera presa de contacte amb la ciu-
tat. Antiga capital administrativa de la
República Federal Alemanya, Bonn no
té aspecte de ciutat moderna, ans de
poble tradicional. Tal vegada perquè

Colònia, a només trenta quilòmetres, li
pren tot el vigor. Els temples i les ca-
ses tenen sempre uns sostres molt pun-
xeguts, com provinents d’un gòtic ger-
mànic, malgrat que de construcció més
moderna. Les càmeres de fotografia
van i venen seguides de tropes de jo-
ves amb una multitud de banderes
d’arreu i així, fent cridòria, passen les
primeres hores del dia. A les dues del
migdia tothom té indicacions d’apro-
par-se a la vora del riu, l’immens
Rin, on es diu que s’hi lliura el dinar.
I, certament, uns fantàstics voluntaris
ocupen les tendes de campanya des
de les que es reparteix el dinar i el
sopar de la jornada. Tanta és la quanti-
tat de gent que de seguida tots els es-
forços són insuficients; el ranxo s’aca-
ba i se’n posa més a coure (aquell dia
toca verdura). Però les cues s’estre-
nyen i la incomoditat creix. Després
d’una hora i mitja immòbils en una cua,
els nostres amics decideixen sortir-ne.
En Ramon descobreix el punt feble dels
alemanys: “Són terriblement organit-
zats, però si els plans no els funcionen
no saben improvisar”. Aquell dia, com
tants altres joves, acaben dinant en una
hamburgueseria americana.

A quarts de set de la tarda, el grup
es retroba en un dels parcs centrals
de Bonn per a celebrar l’eucaristia
de benvinguda. Multitudinària, amb
desenes de milers de joves i bande-
res. Un enorme monitor de televisió
els mostra que no són només ells: a
Colònia i a Stuttgart també s’hi ce-
lebren misses semblants. L’arquebis-
be de Colònia,  Mons. Joachim
Meisner, els dóna la benvinguda a
tots. És tan sols la primícia del que
els espera a tots.
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Vora les nou del vespre, els joves
tornen cap a l’escola, les dutxes fre-
des i els sopars de picnic. “És un pele-
grinatge: aquí no ens estem de res!” li
fa en Miquel a la Maria, picant-li l’ullet
a en Ramon. “Demà serà millor”, aca-
ba.

La primera catequesi

Engelskirchen és un poble boscós
i proper a Colònia. Des de l’escola de
Hardtberg, els nostres amics han ha-
gut d’agafar el bus fins a Bonn i d’allà
el tren fins a Colònia. Finalment un
canvi de tren en el moment oportú els
deixa en una estació desolada. Menys
mal que els guies i voluntaris els acom-
panyen fins a la preciosa església dels
Àngels (d’aquí el nom del poble) pre-
sidida per una estàtua de l’Arcàngel
Miquel matant el dimoni en forma de
drac. “Mira, és Sant Jordi!” afirma al-
gun burleta mirant-se-la.

El bisbe de Terrassa, monsenyor
Saiz Meneses, dóna la benvinguda als
joves del seu bisbat així com també a
joves argentins, xilens, peruans i d’al-
tres comunitats espanyoles. Amb se-
renitat i pedagogia, el bisbe fa el pri-
mer esment al lema de la Jornada: “Ve-
nim a adorar-lo” (Mt. 2,2). Altres bis-
bes estan fent el mateix en desenes de
llocs d’Alemanya al mateix temps. Es
tracta, doncs, d’una catequesi impar-
tida pels bisbes i participada per tots
de forma descentralitzada i simultània.

El descobriment de la veritat, com
a anhel darrer de l’ésser humà és el
tema que a poc a poc es va exposant
davant d’uns dos-cents joves, entre els
quals hi ha els nostres amics. Poste-

riorment, un torn de paraula permet
que joves de diverses procedències ex-
posin als altres les seves preocupa-
cions i inquietuds. El bisbe ofereix co-
mentaris i consells als presents de gran
utilitat. L’eucaristia del dia clou la ca-
tequesi i el grup se’n va a recollir el
ranxo. Aquesta vegada, el poble és més
petit, hi ha menys gent i la facilitat per
aconseguir el menjar és més gran.

A la tarda, el grup torna a Colònia i
de forma humil viu una de les activi-
tats fortes de la setmana: la peregrina-
ció a la catedral de Colònia. Posant-se
a la cua de milers de persones i com-
binant una actitud de pregària amb una
natural curiositat per veure i el desig
de viure i riure, els joves de Terrassa
enfilen camí cap al cor de la catedral,
on hi reposa un reliquiari on la tradició
diu que hi ha contingudes les despu-
lles dels Reis Mags d’Orient, que por-
taren les tres espècies al Jesús de Bet-
lem. Aquells mateixos que van pronun-
ciar les paraules del lema de la Jorna-
da, “Venim a adorar-lo”, fan recordar,
en les seves restes venerades, el sentit
darrer de la peregrinació. Tot i que el
camí es fa pesat entre la gent que els
empeny i el dolor de peus d’estar dret,
l’entrada a la catedral resulta allibera-
dora: naus altíssimes, torres geganti-
nes inacabables. Des de fa segles, hom
ha trobat en aquest temple una colos-
sal invitació a mirar cap amunt, al trans-
cendent, justament allà on s’acaba la
construcció i comença el blau del cel.

Milers de joves han omplert Colò-
nia de cants i jocs i passejar-s’hi és
molt agradable; tanmateix en Ramon,
la Maria i en Miquel decideixen tornar
cap al quarter general, en sortir de la
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catedral. Al cap i a la fi, el papa Benet
arriba a la ciutat l’endemà i ja hi haurà
ocasió de tornar-hi.

Per fi, Benet XVI

Dijous 18 d’agost tots els terras-
sencs “prenen” Colònia amb il·lusió
renovada: aquella tarda tenen una cita
amb el successor de Pere que –alguns
comparen– igual que els Reis Mags,
obsequiarà els joves amb una particu-
lar “cavalcada” per tota la ciutat: des-
prés de fer el pelegrinatge a la cate-
dral, el Sant Pare desfilarà pels carrers
de Colònia per donar la benvinguda en
persona a tots els nois i noies. Impos-
sible pensar en una altra forma dife-
rent de saludar els joves si aquests
s’apleguen a centenars de milers.

Els nostres amics arriben al matí i,
aprofitant un breu passeig s’apropen a
un carrer per on es preveu que el Sant
Pare passi unes quantes hores més tard.
Sabedors de la sort que han tingut po-
dent trobar i “apropiar-se” un bocí de
carrer, decideixen romandre-hi tota la
tarda, armats amb guitarres, cants i sen-
tit de l’humor. Amb prou feines es re-
corden de dinar. A la mitja hora tots els
presents en aquell carrer, joves i grans,
catalans i de tot el món, ja saben ballar
en “Joan petit com balla” i passen una
de les millors tardes que recorden.

A quarts de vuit, Benet XVI i el seu
seguici passa per davant dels nostres
joves i els saluda mirant-los a la cara,
un per un, com ho fa amb tots els al-
tres, amb una expressió que els diu
“gràcies per la benvinguda, nois! Us
he convocat aquí perquè crec que val
la pena venir a adorar-lo”.

Passat el moment, els joves deci-
deixen asseure’s en un banc i posar-se
a mirar les fotografies (en molts ca-
sos, digitals i, per tant, instantànies)
que han fet al Papa. Més tard, vora
les nou, els joves retornen a Bonn, sal-
vant un èxode massiu de milers i mi-
lers que tornen de Colònia cap als seus
campaments i escoles d’acollida. Ca-
sualment, els nostres joves sopen en
una plaça propera a un temple en la
porta del qual hi ha un gran cartell de
la comunitat de Taizé. Aquella nit pre-
guen amb cants dolços pel repòs del
bon Germà Roger de Taizé, tràgica-
ment mort el dia anterior. De noche
iremos, de noche, que para encontrar
la fuente, solo la sed nos alumbra...

Dutxa freda i al llit. El clima es tor-
na plujós.

Pedres velles

Seguint el seu bisbe per les roda-
lies de Bonn, els joves terrassencs tor-
nen a matinar per arribar a Bruhl, una
nova localitat residencial. Aquesta ve-
gada sembla que el temple encara és
més ple de joves que dos dies enrere i
els nois saben, per les intervencions
posteriors a la catequesi, que aquesta
vegada els acompanyen nois i noies de
moviments i de parròquies de
Llatinoamèrica, com també la pròpia
comunitat parroquial del poble. Entre
tanta gent, el bisbe sembla agrair tam-
bé poder creuar quatre paraules en
català amb els nois de la seva diòcesi.
Molts d’aquests grups li demanen de
fer-se una fotografia al final de la pos-
terior eucaristia i així es fa. Molts jo-
ves de parròquia tindran un bonic re-
cord de la sortida.
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És divendres a la tarda i, abans
d’emprendre camí cap a Bonn, els jo-
ves decideixen inspeccionar el magní-
fic castell barroc de Bruhl, declarat
patrimoni cultural mundial per la
Unesco. En arribar a Colònia, també
decideixen visitar l’església dels Do-
minics, propera a la catedral i resar-hi
les vespres amb la comunitat. Abans
de marxar, la Maria sent curiositat per
baixar a la cripta del temple, ja que veu
molta gent que s’espera per passar-hi
i suposa que hi deuen haver algunes
relíquies importants. I per la seva sor-
presa, els nostres amics es troben amb
el sepulcre de sant Albert Magne, el
doctor de l’Església a qui més d’un
científic li deu l’èxit en la investigació,
com a patró que és d’aquest col·lectiu.

Amb la impressió d’haver fet un
magnífic tour històric i arquitectònic,
els nostres amics tornen a l’escola,
sabedors que aquella serà la darrera nit
que hi passaran.

Pedres noves

Dissabte 20 d’agost, el comboi dels
terrassencs es lleva de bon matí i pre-
para la bossa. Tot el seu grup, com
tots els altres, es trasllada aquell dia i
cal que tots posin la motxilla en ordre.
En acabar de fer-ho (més d’un troba a
faltar un mitjó o una samarreta), en-
drecen també les aules, deixant-les lles-
tes per a començar el curs escolar, que
a Alemanya s’inicia el dilluns següent.
Les bosses es carreguen a l’autobús i
se celebra la missa matinal a la parrò-
quia de Santa Edith Stein, amb la pre-
sència inesperada de quatre bisbes,
entre els quals hi ha l’arquebisbe
Martínez Sistach i el bisbe Saiz. A la

sortida, els joves s’adrecen a un altre
temple proper, anomenat de Sant Roc,
i es disposen a celebrar, juntament amb
molts dels joves catalans i balears, una
celebració penitencial molt viscuda i
participada. A la sortida els del grup
comenten que “se senten com nous”.
Aquell dia és especial.

Els nois han d’anar fent camí cap a
Marienfield (“El camp de Maria”), on
aquell vespre se celebrarà una vetlla
important presidida pel Sant Pare i com-
partida per 800.000 joves més. L’ende-
mà al matí també s’hi celebrarà l’euca-
ristia. A causa del gran nombre de per-
sones congregades (més de 8.000 au-
tocars, 4 quilòmetres des de l’aparca-
ment fins al camp de Maria, etc.) els
nostres tres amics, com els restants
nois i noies, han de quedar-s’hi a fer
nit. D’altra banda, la possibilitat de plu-
ja els ha tingut certament esglaiats. Han
hagut d’anar a corre cuita a comprar
metres i metres de plàstics aïllants, per
protegir-se no només de la pluja, ans
també de la humitat del terra. “Passar
una nit al fresc és una cosa, però pas-
sar-la al fresc i a sobre amb aigua, és
terrible”, assegura en Ramon.

L’arribada a la zona designada per
l’organització implica una caminada
llarga i pesada des de l’aparcament dels
autobusos fins al recinte. L’única re-
compensa és el sopar, que els joves
devoren un cop han establert el cam-
pament. Els sacs es despleguen i els
cants, en espera de la vetlla, es tornen
a sentir. Mentrestant, la ciutat de Co-
lònia queda deserta i en poques hores
els eficients operaris municipals la dei-
xen neta de brutícia i deixalles. El Sant
Pare obre la vetlla.
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Jornada Mundial de la Joventut

Els cants no han parat al llarg de la
matinada. Els nostres joves, tot i que
han fet bondat, a dures penes han po-
gut aclucar l’ull a causa dels sorolls,
lleus o no, de 800.000 persones dor-
mint al ras i la duresa del terra. Tan-
mateix, la idea dels plàstics aïllants ha
funcionat i cap d’ells no pateix humi-
tat ni refredament. Han dormit al ras i
ara no hi ha manera d’escapar-se de
les primeres llums del dia. Per sort,
tampoc no ha plogut, i els joves veuen
que el més difícil ja ha passat.

A les deu del migdia comença la
multitudinària eucaristia, plena de mos-
tres d’universalitat, amb centenars de
bisbes i milers de preveres concele-
brant-la. Si un pogués posar-se a l’al-
tar i mirar cap al poble, sens dubte
hauria vist una multitud infinita de caps
que no s’acabaria ni en arribar a l’ho-
ritzó. Sens dubte, un moment d’aquells
en què sembla que el temps es pugui
parar. Una visió difícil de repetir. Mo-
ment de la Pau i de la Comunió. Desfi-
lades inacabables de persones van a
combregar.

Més cants. I benediccions. Acaba
l’eucaristia i els aplaudiments es fan
eixordadors. Els cants regionals i els
senyals d’alegria retrunyen per tota la
vall del Rin. El Sant Pare s’acomiada
fins a la propera ocasió, una nova Jor-
nada Mundial de la Joventut, convo-
cada a Oceania, a l’altra punta del món.
Sens dubte, els joves hi seran altre cop.

I ara només resta el retorn. Els ter-
rassencs, a causa d’una companya que
es perd per uns moments entre la gen-
tada, triguen unes quatre hores més del
previst en tornar cap a l’autocar. D’allí
es posen en marxa altra cop cap a casa.
La nit torna a ser llarga i incòmoda,
malgrat que molts s’estimen més el
seient de l’autocar que el terra fangós,
per molt compartit que sigui.

A les onze del matí de dilluns, el
Ramon, la Maria i en Miquel, carre-
gats amb les bosses, tornen cap a casa,
havent viscut una setmana tan intensa
que no són capaços de discernir si tal
dia de la setmana van fer tal altra cosa
o no. El cansament els sobrevé, però
se senten joves i valents. I més ara,
que ja es poden anomenar pelegrins.
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III. La paraula de Déu,
clau de l'espiritualitat del Concili Vaticà II



9292929292



9393939393

El Vaticà II ha estat un tombant
decisiu de la història de l’Església
contemporània. Ningú nega la seva
importància, però no sempre ens
adonem del que és la seva gran novetat
i la seva essència. Els mitjans de
comunicació es van fixar en punts
secundaris i, en general, se’ls va esca-
par el més important de tot. Ara voldria
explicar que la clau de volta de la seva
espiritualitat és la redescoberta del
paper de la Paraula de Déu en la vida
de l’Església i en la de cada creient.
Tots els documents del Vaticà II
s’articulen al voltant d’aquest gran
tema.

Els quatre “evangelis” del Vaticà II

El Vaticà II va promulgar setze
documents, però no tots tenen la
mateixa importància. N’hi ha quatre
que pel seu alt rang van ser anomenats
“constitucions”: Dei Verbum sobre la
revelació divina (DV), Sacrosanctum
Concilium sobre la sagrada litúrgia
(SC), Lumen gentium sobre l’Església
(LG) i Gaudium et spes sobre
l’Església i el món modern (GS). Els
altres documents (“decrets” o
“declaracions”) giren al voltant de les
quatre constitucions. Aquest ordre (DV,
SC, LG i GS) és el que les articula
lògicament; no és el de promulgació,
que va haver de determinar-se
accidentalment pel curs dels debats

Lliçó inaugural
del curs acadèmic 2005-2006 al CEP
P. HIL ARI RAGUER I SUÑER

conciliars. A la primera sessió només
es va aprovar la SC (perquè el
moviment litúrgic havia preparat el
terreny) i l’insignificant decret sobre
els mitjans de comunicació social. La
SC i la LG no tenen qualificatiu, la DV
és “constitució dogmàtica” i la GS
s’anomena “constitució pastoral”, però
de fet les quatre constitucions, i tots
setze documents conciliars, són alhora
dogmàtics i pastorals.

Totes quatre constitucions tenen
precedents en documents de Pius XII:
la DV parteix de l’encíclica Divino
afflante Spiritu, la SC de la Mediator
Dei, la LG de la Mystici corporis, i la
GS prolonga els nombrosos discursos
i missatges de Pius XII sobre qüestions
jurídiques, econòmiques i socials (en-
cara que, curiosament, no va publicar
cap encíclica sobre aquests temes).
Però l’esperit que domina les quatre
constitucions del Vaticà II és nou per
respecte al magisteri de Pius XII.
Potser hauríem de dir com Jesús al
princip del sermó de la muntanya: “No
he vingut a abolir la Llei, sinó a portar-
la a la seva plenitud”.

Constitució Dei Verbum sobre la di-
vina revelació

“Al principi va ser la Paraula”. No
al principi cronològic, sinó com a
fonament de tota la resta. L’esquema
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sobre la Paraula de Déu duia el títol
ben significatiu de De fontibus
revelationis, perquè feia seva la teoria
escolàstica de les dues fonts de la
Revelació, l’Escriptura i la Tradició. Era
una tesi teològica generalment consi-
derada com definida pel concili de
Trento, però el P. Jacques Dupont, en
un acurat estudi de les actes de Trento,
va demostrar que aquell concili no
havia volgut definir com a dogma de
fe la teoria de les dues fonts de la
Revelació. El 20 de setembre de 1962
l’assemblea va rebutjar l’esquema en
la seva totalitat per quasi dues terceres
parts dels votants. Com que, segons
el reglament del concili, per a rebutjar
la totalitat d’un esquema calien dues
terceres parts, el debat s’hauria eter-
nitzat estèrilment discutint paràgraf
per paràgraf un text que la gran majoria
dels pares concililars rebutjava en la
seva totalitat. Aleshores va intervenir
Joan XXIII disposant que aquell es-
quema fos retirat i encomanant la
redacció d’un de totalment nou a una
comissió mixta, formada pels carde-
nal Ottaviani i Bea. Ja hi havia hagut,
el primer dia de congregació conciliar,
quan estava prevista l’elecció de les
comissions, un avís que els pares no
estaven d’acord amb la línia que la
Cúria vaticana i el sector més conser-
vador de l’episcopat els volien imposar,
però va ser principalment en aquest
rebuig inicial de l’esquema De fontibus
revelationis que es va aglutinar una
majoria renovadora.

El 18 de novembre de 1965 va tenir
lloc la votació final i la promulgació de
la constitució Dei Verbum sobre la di-
vina revelació. Els quaranta anys
transcorreguts són una bona ocasió per

a recapitular el més important d’aquell
document i reflexionar sobre què
n’hem fet. Ho plantejarem en forma
sintètica, a partir de les deu afir-
macions més importants, presentades
i breument explicades per l’ordre
mateix en què apareixen en el
document. En diré “els deu mana-
ments de la constitució Dei Verbum”.

1. Escoltar la Paraula amb devoció
i proclamar-la amb coratge (DV 1).
“Escoltant religiosament la Paraula de
Déu i proclamant-la amb fermesa...”
(Dei Verbum religiose audiens et
fidenter proclamans...). Aquestes
primeres paraules de la constitució Dei
Verbum, que han donat el nom al
document, valen per a tot l’esde-
veniment conciliar. Les jornades del
Concili començaven amb la solemne
entronització d’un evangeliari, algun
dels preciosos manuscrits de la Biblio-
teca Vaticana. Però el P. Congar es
preguntava: “Els deixaran parlar?”
Doncs sí, els van parlar. Tot el Vaticà
II va ser un escoltar devotament la
Paraula de Déu com si fos la primera
vegada que la sentien, per a tot seguit
projectar-la sobre l’Església i el món
amb parresia, que vol dir coratge i
convicció. És com el doble moviment
del cor, sístole i diàstole: tot ministre
de la Paraula, des del Papa a l’últim
catequista, ha de llegir i proclamar la
Paraula, aspirar-la i alenar-la sobre el

Llegir i proclamar la
Paraula, aspirar-la i
alenar-la sobre el
món.
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món, aspirar i expirar, sense parar,
perquè si no ho fèiem seria com si
se’ns parés el cor.

2. Les preparacions evangèli-
ques (DV 3). Diuen que cal una
evangelització explícita, i tenen raó,
però hem de valorar les preparacions
evangèliques. En primer lloc, la sàvia i
pacient pedagogia de Déu manifestada
en tot l’Antic Testament. Però el
Concili també esmenta la contemplació
de la creació i les obres dels homes de
bona voluntat. Els antics Pares de
l’Església consideraven preparació
evangèlica la pax romana. Nosaltres
hauríem d’aplicar aquesta qualificació
a l’anhel universal de pau i a les
manifestacions contra la guerra, que
constitueixen un dels “signes del
temps” més clamorosos dels nostres
dies. “Si no escolten Moisès i els
Profetes, tampoc no els convencerà
cap mort que ressusciti”, deia Abraham
al ric que banquetejava i es cremava a
l’infern (Lc 16,31). Si no valorem les
preparacions evangèliques, l’evangeli
ens relliscarà.

3. El Magisteri no està per damunt
de la Paraula de Déu, sinó al seu servei
(DV 10). Aquesta afirmació és potser
la més revolucionària de tot el
document, per no dir de tot el Concili
Vaticà II. La sobirania a l’Església no
la tenen ni els manuals escolàstics de
teologia, ni la col·lecció de definicions
del Denzinger, ni el catecisme de
Ratzinger, ni el Sant Ofici o la
Congregació de la Fe que l’ha succeït,
sinó la Paraula de Déu. De vegades un
teòleg, o un predicador, comencen per
inventar una tesi o una teoria, que ells
troben genial, i després cerquen

sentències bíbliques que la corroborin.
També el dimoni, per a temptar Jesús
al desert amb citacions bíbliques, devia
consultar unes concordances bí-
bliques. Però aquest procediment és
il·legítim. Cal començar, sobre qual-
sevol qüestió, per veure què en diu
la Bíblia, sempre guiats per la Tradició
i el Magisteri, i deduir-ne les afir-
macions doctrinals pertinents.

4. Els Llibres Sagrats ensenyen
sense error la veritat que Déu hi volgué
consignar per a la nostra salvació (DV
11). La “inerrància” de les Escriptures,
o sigui que no contenen error, no sig-
nifica que tot el que afirmen s’hagi
d’entendre materialment. Tal com algú
va dir en defensa de Galileu, la Bíblia
no ens ensenya com es va formar el
cel, sinó com podrem arribar-hi. La
veritat continguda en els Llibres Sagrats
no és sobre ciències físiques o sobre
història profana, sinó “la que Déu hi
volgué consignar per a la nostra
salvació”. Queda bandejat així el
fonamentalisme, que considera article
de fe tots els detalls dels relats bíblics
entesos al peu de la lletra, i també el
concordisme, que interpreta la Bíblia a
la llum de les successives teories
científiques; per exemple, la creació en
sis dies, però entesos com períodes
geològics; o les plagues d’Egipte,
interpretades com catàstrofes naturals
provocades pel pas de cert cometa en
aquells anys.

5. Tenir en compte els gèneres
literaris (DV 12). Ja l’encíclica de Pius
XII Divino afflante Spiritu, del 1943,
havia reconegut la teoria dels gèneres
literaris, però ara la consagra un concili
ecumènic, que és el màxim òrgan del
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Magisteri de l’Església. Per saber què
volgué dir-nos l’autor sagrat i no trair
la seva intenció cal tenir en compte en
quin to parlava. També nosaltres, quan
parlem o quan escrivim, ho fem en tons
o registres molt diversos, segons el
context. Un poeta empra metàfores,
però una carta de negocis ha de ser
ben concreta i precisa, i si algú fa una
comanda comercial no podrà dir, quan
li passin la factura, que era una
expansió poètica. A la Bíblia, tant a
l’Antic com en el Nou Testament, la
gran diferència és entre el gènere
històric (i encara cal dir que hi ha
diferents formes d’història, i la que
s’escrivia aleshores no era com la dels
historiadors dels nostres dies) i els
altres gèneres, per exemple el
sapiencial, que inculca una saviesa de
vida. La paràbola del fill pròdig és una
gran veritat, però no és una veritat
històrica sinó moral. El que ha passat
és que durant segles, per un respecte
mal entès a la Paraula de Déu, s’havia
tendit a considerar com pertanyents al
gènere històric llibres sagrats que eren
sapiencials, com és ara el relat de
Tobies, o el de Jonàs. D’altra banda,
no sempre els gèneres o maneres de
parlar de l’orient antic són iguals que
els nostres.

La DV recorda i resumeix la doc-
trina de la Divino afflante Spiritu so-
bre els gèneres literaris, i així supera el
divorci entre ciència i fe que arros-
segàvem des de la Il·lustració, i fins
des del Renaixement, amb el famós cas
Galileu.

Com que alguns anys després del
Concili hi va haver un rebrot del
fonamentalisme, va caldre un rebuig

més contundent. Va ser el document
de la Comissió Bíblica Pontifícia La
Interpretació de la Bíblia en l’Església
(1993); és important no sols per als
biblistes i teòlegs, sinó també per a tots
els fidels que miren de llegir la Bíblia.
El cos central del document, bastant
extens, descriu els diferents mètodes
d’interpretació de la Bíblia, però el més
important és l’afirmació inicial, sobre
l’absoluta necessitat del mètode
històrico-crític, i la rotunda condemna
final del fonamentalisme. El Papa va
ser víctima de l’atemptat d’un
fonamentalista, però no només entre
els musulmans hi ha fonamentalistes;
també n’hi ha de cristians, i fins de
catòlics.

En la lectura personal de la Bíblia
no podem prescindir d’aquests dos
principis bàsics: acollir les dades se-
gures dels estudis crítics, i rebutjar les
temptacions fonamentalistes.

6. Condescendència de la Re-
velació i condescendència de l’En-
carnació (DV 13). Alguns Pares de
l’Església, com sant Jeroni, havien
comparat la misericordiosa “condes-
cendència” (que literalment vol dir
“abaixament”) de l’Encarnació amb la
de la Revelació. En fer-se veritable
home, Déu va assumir la condició hu-
mana amb totes les seves limitacions i
febleses, llevat del pecat. Així també,
quan la Paraula eterna del Pare
s’articula en un llenguatge humà
accepta les limitacions i febleses
pròpies del nostre llenguatge, la primera
de les quals és la possibilitat de no ser
ben entès. Diem que parlant la gent
s’entenen, però parlant també hi ha
sovint malentesos. I quan aquest parlar
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en llenguatge humà es posa per escrit,
accepta, a més, per endavant el risc
de ser copiat defectuosament. Sant
Jeroni, quan en el seu monestir de
Betlem, ad praesepe (prop del pesse-
bre de Jesús), traduïa i comentava
les Escriptures, adorava Jesús in
cunabulis pergameneis (“en un bressol
de pergamins”). La cura dels qui
copiaven els manuscrits bíblics era
extraordinària, les precaucions i
comprovacions eren rigorosíssimes, i
no hi ha cap literatura antiga que s’hagi
conservat amb tanta fidelitat, però així
i tot no hi ha hagut mai cap Bíblia,
ni manuscrita ni impresa, que no
contingués alguna errada. En els
manuscrits del Nou Testament hi ha
unes 250.000 variants, per bé que en
la seva immensa majoria no tinguin cap
importància pel que fa al sentit. Conten
del famós impressor Ibarra que va pre-
sentar al rei Ferran VII un llibre d’edició
règia. El rei el va fullejar, va veure que
al final hi havia una fe d’errades i se’n
va queixar. Ibarra li va respondre:
“Majestat, no hi ha cap bona edició
sense fe d’errades” (ara els editors no
posen fe d’errades, però no vol pas
dir que no n’hi hagin).

7. La taula de la Paraula i la del
Cos de Crist (DV 21). Amb la Refor-
ma protestant va passar com amb dos
fills que es parteixen l’herència pater-
na. Jesucrist havia deixat a la seva
Església la Paraula i els sagraments. Els
protestants es van quedar amb la
Paraula i els catòlics amb els sa-
graments. És veritat que teòricament
els catòlics també teníem la Paraula,
però la teníem ben guardada, i amb
prou feines la llegien els teòlegs. I
també els protestants tenen alguns

sagraments, però generalment sense
veure-hi una acció eficaç de Jesucrist
(i en l’Eucaristia la seva presència real),
sinó només com un símbol o record.
Ara es tracta de recuperar les
Escriptures, sense prendre-les als
protestants (que, per la seva banda, en
algunes Esglésies redescobreixen la
sacramentalitat). El Vaticà II ha volgut
restablir en el seu lloc degut la Paraula
de Déu, posant-la d’alguna manera al
mateix nivell que l’Eucaristia, i ha
recordat la sentència de sant Jeroni que
parlava de la doble taula de la Paraula i
del Cos de Crist. En la reforma litúrgica
postconcilar, tot ritu ha de tenir una
primera part de litúrgia de la Paraula,
amb lectures que ens facin conèixer
la gràcia que aquell sagrament o
sagramental confereix, i salms i
oracions que ens la facin demanar. Així,
la gràcia sacramental no toca la
voluntat dels creients sense que pri-
mer la intel·ligència hagi estat
il·luminada per la Paraula de Déu, per
tal que, coneixent aquella gràcia, la
desitgem, la demanem i d’aquesta ma-
nera l’assimilem millor.

8. L’Escriptura ha de ser l’ànima
de la teologia, la predicació i la
catequesi (DV 24). Deia Joan XXIII
que l’Església és sempre jove.
Nosaltres ens envellim, però l’Església
no. I la font de la seva jovenesa – afegia
– no la treu de fora, sinó de dins, de la
Paraula de Déu que li ha estat confia-
da. Quan sembla que en algun punt ha
quedat desfasada, o corre el perill
d’estar-ne, ha d’aferrar-se a la Paraula
com a suprem salvavides. Els manuals
de teologia i els catecismes s’en-
velleixen, però la Paraula de Déu és
el secret de la jovenesa de l’Església.
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Se sol dir que l’Esperit Sant és l’ànima
de l’Església, però amb raó diu el
Concili que l’ànima de la teologia, la
predicació i la catequesi és l’Escriptura,
inspirada per l’Esperit Sant. Si
s’allunyen o s’obliden de l’Escriptura,
la teologia, la predicació i la catequesi
queden desanimades.

guntar quins autors moderns els
aconsellava de llegir. Sagarra va
respondre que llegia molt poca litera-
tura moderna, però que no parava de
llegir dues coses: la història de Roma i
la Bíblia, perquè – deia – a diferència
de certes novel·les modernes que
comencen pel final i salten endavant i
endarrere, aquelles dues històries
comencen i acaben. Deia que llegia una
història de Roma que algun entès li
hagués recomanat, i en acabar-la en
demanava una altra. Quant a la Bíblia,
en tenia una a la tauleta de nit i abans
d’apagar el llum en llegia un tros, i quan
arribava a l’Apocalipsi tornava a
començar pel Gènesi. Hi ha dos plans
de lectura de la Bíblia. Un és segons el
ritme de l’any litúrgic: els leccionaris
de la missa, ampliats amb lectures més
extenses del context (p. ex., si durant
uns quants diumenges seguits es
llegeixen fragments de la carta als
Romans, llegir-la sencera). Però cal
també seguir el mètode Sagarra: lectu-
ra seguida i continuada, cada dia un
fragment, ni que sigui un breu
paràgraf, del Gènesi a l’Apocalipsi i de
l’Apocalipsi al Gènesi.

10. La lectura s’ha d’acompanyar
amb l’oració (DV 25). Déu ens parla
per les lectures, i nosaltres li responem
amb els salms i per la pregària perso-
nal. Sant Agustí, el més gran predica-
dor i catequista de l’Església de tots
els temps, deia que les seves paraules
només arribaven externament a l’oïda
dels que l’escoltaven, però no els
serviria de res si no els parlava per dins
el Mestre interior. Per a  una veritable
comprensió de la Paraula de Déu cal
demanar humilment al Senyor que ens
il·lumini. La lectura de les Escriptures

9. Lectura assídua de l’Escriptura
(DV 25). Hi ha llibres que una persona
culta ha d’haver llegit almenys una
vegada a la vida, però la Bíblia no és
per haver-la llegit sinó per llegir-la,
de la mateixa manera que no n’hi ha
prou amb haver respirat una vegada,
sinó que no podem deixar de respirar.
No hi ha cap llibre que pugui ocupar el
lloc del Llibre. Un llibre o una explicació
que pretenguin estalviar la lectura per-
sonal i directa de la Bíblia, és una esta-
fa. La literatura bíblica ha de servir per
ensenyar a llegir personalment la Bíblia,
no per fer-la innecessària. La iniciació
cristiana ha d’incloure l’ensenyar els
fidels a llegir personalment la Bíblia i
trobar-hi “el consol que donen les
Escriptures” (Rm 15,4). L’escriptor
Josep M. de Sagarra, en una estada a
Montserrat, conversava amb els
monjos escriptors. Aquests li van pre-

Els manuals de
teologia i els
catecismes
s’envelleixen, però la
Paraula de Déu és el
secret de la jovenesa
de l’Església.
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té un valor quasi sacramental. Sobretot
la proclamació litúrgica, però també la
lectura privada. Ens posa en contacte
amb Déu. Els seus efectes no es pal-
pen de manera immediata, com qui pren
un analgèsic, sinó que, al marge del
que en aquell moment hàgim entès o
sentit, “dóna fruit quan n’és el temps”
(Salm 1,3). És bo de dir alguna
jaculatòria en començar; per exemple,
les paraules del petit Samuel: “Parla,
Senyor, que el teu servent escolta” (1Sa
3,9-10). Un gest extern com el de be-
sar el Llibre sagrat en prendre’l i en
deixar-lo ajudarà a crear un clima de
pregària. Aleshores la lectio divina, la
lectura sagrada, no serà només
curiositat intel·lectual, sinó que es
traduirà en conversió de vida. La regla
d’or que donava sant Gregori el Gran
per avançar en la comprensió dels
misteris de les Escriptures és molt
senzilla: posa en pràctica el poc que
hagis entès.

es llegeixi en la litúrgia (d’aquí que si-
gui una aberració substituir en les
celebracions litúrgiques els textos
bíblics per escrits humans, per piado-
sos i suggeridors que ens puguin
semblar).

Constitució Sacrosanctum Conci-
lium sobre la sagrada litúrgia

La relació entre la Paraula de
Déu i la litúrgia és vital. No sols perquè
la Bíblia es proclama en la Litúrgia,
sinó també perquè és la Litúrgia que
l’acredita com a Paraula de Déu. El
principal criteri, tant en l’Antic com
en el Nou Testament, per a reconèixer
un escrit com a Paraula de Déu és que

La lectura de les
Escriptures té un
valor quasi
sacramental.

Joan XXIII va decidir que el pri-
mer tema abordat a l’assemblea con-
ciliar fos la litúrgia. És l’únic dels
esquemes de les comissions pre-
paratòries que va ser acceptat per
l’assemblea conciliar, perquè amb els
cent anys de moviment litúrgic s’havia
assolit una gran maduresa i, almenys
entre els experts, hi havia un consens
bastant ampli sobre els canvis que calia
fer. Pius XII, a més de la doctrina de
l’encíclica Mediator Dei, havia emprès
reformes pràctiques molt coratjoses:
reducció (quasi supressió) del dejuni
eucarístic, misses vespertines, refor-
ma de la Setmana Santa amb el
restabliment de la vigília pasqual, nova
versió dels salms, etc. Això no treu que
molts bisbes i sacerdots encara
identificaven la litúrgia amb les
cerimònies. El P. Adalbert Franquesa,
recentment traspassat, que durant el
Concili va ser assessor de l’episcopat
espanyol en matèria de litúrgia,
explicava anècdotes molt divertides
d’alguns bisbes.

SC presenta la litúrgia com a
culmen et fons, cimal al qual tendeix
tota l’activitat de l’Església i font d’on

La relació entre la
Paraula de Déu i la
litúrgia és vital.
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brolla tota la seva força (SC 10). La
Paraula de Déu té la màxima força quan
és proclamada en la litúrgia. En
l’Eucaristia i en les altres accions
litúrgiques, la història de la salvació que
els llibres sagrats narren es fa realitat.

La noció principal de SC és que
Jesucrist és present en la seva Església
sobretot en les celebracions litúrgiques,
i que per tant aquestes tenen una dignitat
i una eficàcia que cap altra acció piado-
sa no pot mai igualar. Totes les devocions
s’han de subordinar a la litúrgia; han de
venir d’ella i portar a ella, mai ocupar el
seu lloc o suplantar-la.

Aquesta presència de Jesucrist es
realitza d’una manera particular en el curs
de l’any litúrgic, que és “Crist mateix”
que passa entre nosaltres, fent presents
els seus misteris salvífics, a fi que ens hi
unim per la fe i així siguem transformats.

SC ha posat en relleu la principalitat
de la Paraula. En principi, en tota acció
litúrgica (no sols en l’Eucaristia, sinó
també en els altres sagraments i en els
sagramentals) hi ha d’haver una pri-
mera part que és litúrgia de la Paraula,
composta de lectures i salms o altres
càntics. Els leccionaris bíblics de la
missa dominical són potser l’obra
mestra de la reforma postconciliar, i
en els tres cicles annuals ens fa
presents la quasi totalitat dels evangelis,
una amplíssima selecció de les cartes
de sant Pau i altres apòstols i els
principals passatges de l’Antic
Testament. Les lectures en la llengua
del poble han estat segurament la
innovació postconciliar d’efectes
positius més immediats i generals. La
litúrgia exerceix una funció de cate-

quesi, i particularment de catequesi
bíblica, perquè selecciona els principals
passatges de la Bíblia i ajuda a
conèixer-los i a viure’ls. Però la litúrgia
no és només catequesi, sinó actua-
lització de la Paraula. Allò que en la
litúrgia de la Paraula es proclama, en
la del sacrifici, o del sagrament, es
realitza. El sacerdot, al final de la
litúrgia de la Paraula, després de llegir
la Bíblia sencera (de fet s’hi llegeix
quasi tota, però no en un sol dia) podria
dir com a homilia allò que va dir Jesús
a la sinagoga de Natzaret després de
llegir un fragment d’Isaïes: “Això que
acabeu de sentir, ara es realitza davant
vostre”. La història de la salvació pro-
clamada a la litúrgia de la Paraula
s’actualitza en el sagrament, amb tota
la seva força salvífica, des de la creació
fins a la Jerusalem celestial, culminant
en el misteri pasqual.

Nosaltres, els occidentals, tendim a
imaginar que en la missa Déu baixa; els
orientals més aviat s’imaginen que ells
pugen. SC presenta una visió equilibra-
da de la litúrgia en la qual es combinen
la direcció ascendent i la descendent.
Així com Jesucrist va complir, sobretot
amb el seu misteri pasqual, “l’obra de
la redempcio humana i de la glorificació
perfecta de Déu”, en la litúrgia “Déu
rep una glòria perfecta i els homes són
santificats” (SC 7)

La litúrgia no és
només catequesi,
sinó actualització de
la Paraula.
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Al principi d’aquesta constitució hi
ha una afirmació que, com aquella que
encapçala la constitució de la Paraula
de Déu i ja hem comentat, val no sols
per al seu tema específic, sinó que
presenta una lluminosa visió de
l’Església: “La litúrgia, per la qual,
sobretot en el diví sacrifici eucarístic,
es fa present l’obra de la redempció,
contribueix en un grau màxim a fer
que els fidels manifestin en llur vida, i
manifestin als altres, el misteri de Crist
i la naturalesa autèntica de la veritable
Església, que té per característica ser
humana i divina, visible i enriquida amb
dons invisibles, fervorosa en l’acció i
lliurada a la contemplació, present al
món i, malgrat això, pelegrina; i tot
això de manera que allò que hi és humà
estigui ordenat  i sotmès al diví, allò
visible a l’invisible, l’activitat a la
contemplació, i el present a la ciutat
futura que busquem” (SC 2).

Constitució Lumen gentium sobre
l’Església

La Bíblia s’ha de llegir en l’Església
i amb l’Església.

L’Església resulta de la Paraula i de
la Litúrgia. És l’assemblea convocada
per a escoltar la Paraula i per a cele-
brar els sants misteris que la fan present
i eficaçment operant. Inversament, la
Paraula és inseparable de l’Església,
que n’és dipositària i intèrpret.
L’Església és el “lloc” de la Bíblia. Allí
la trobem segura, i hi trobem els
criteris d’interpretació. LG tracta de
l’Església com a “misteri”, o sa-
grament, en el qual Déu, en Jesucrist,
es fa present i s’abaixa fins a posar-se
al nostre abast.

L’Església és el lloc propi de la Bíblia.
En un història de la medicina vaig llegir
que la vacuna contra la verola havia
arribat a les Filipines, quan encara era
colònia espanyola, inoculada en una
seixantena de nens, trets d’un orfelinat.
El viatge en vaixell durava uns mesos i
no hi havia mitjans de refrigeració per
a conservar el sèrum. Inoculaven la va-
cuna a un parell d’aquells nens i uns
quants dies després, abans no s’acabés
l’erupció, la passaven a dos més, i així
fins al terme del viatge. Penso que també
la Paraula de Déu, més que en llibres
morts, es conserva i es transmet en
persones i sobretot en grups o
comunitats que la llegeixen i la
pactiquen. Això no vol dir que el
Magisteri estigui per damunt de la
Paraula de Déu (ja hem dit que DV 10
ho nega expressament), però com puc
saber de cert que un text és Paraula de
Déu, si no és fiant-me de l’Església
que m’ho assegura? Deia sant Agustí:
“Jo no creuria els evangelis si l’auto-
ritat eclesiàstica no me’ls garantís
(commendaret).

Pau VI va dir que el més important
de tot el Vaticà II seria la seva
eclesiologia: “Església: què dius de tu
mateixa?” El Concili en va parlar en
dos grans documents: la constitució
Lumen gentium, sobre l’Església de
portes endins, i Gaudium et spes, so-
bre l’Església de portes enfora. Ja
durant la primera intersessió el carde-

La Bíblia s’ha de
llegir en l’Església i
amb l’Església.
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nal Suenens, en el seu pla per a
reconduir el Concili davant l’allau
d’esquemes proposats i centrar-lo en
els temes essencials, va proposar com
els dos grans pols dels debats l’Església
ad intra i l’Església ad extra. Els
mitjans de comunicació es van preocu-
par sobretot de la segona dimensió, que
comprendria la problemàtica política,
econòmica i social, però doctrinalment
és més important la primera.

Què va dir de nou la constitució
Lumen gentium, i què en resta? Ho
resumiria en tres novetats i un fracàs.

Primera novetat, superar (o, si
voleu, completar) la noció institucional
i jurisdiccional del codi de dret canònic
i l’encíclica piana Mystici corporis, i
oferir-nos una visió de l’Església
primordialment com a misteri.

Segonament, la recuperació de la
importància de les esglésies locals o
particulars, no com delegacions o
sucursals del Vaticà sinó com a
realitzacions plenes del misteri de
l’Església. Gosaria comparar-ho amb
el misteri eucarístic: cada forma con-
sagrada conté no un tros o un membre
del cos del Senyor, sinó tot ell en cos,
sang, ànima i divinitat. Les esglésies
locals, si no estan en comunió amb la
de Roma i amb l’església catòlica uni-
versal, degeneren en sectes. Però una
església central abassegadora que nega
la personalitat de les locals no és la de
Jesús i el Nou Testament.

En tercer lloc, la col·legialitat, o si-
gui la responsabilitat que cada bisbe té,
a més de la pròpia diòcesi, sobre totes
les altres esglésies.

El fracàs és que el Sínode de
bisbes, creat per Pau VI per tal que el
primer punt (el misteri de l’Església)
es traduís en una potenciació del segon
i del tercer, va ser desvirtuat per Joan
Pau II. Ressuscitarà Benet XVI el
Sínode de bisbes? Esperem a veure
com acaba el que s’està celebrant so-
bre l’Eucaristia.

Constitució Gaudium et spes sobre
l’Església en el món

Déu vol que tots els homes se
salvin, però, encara que no té
necessitat de nosaltres, se serveix de
nosaltres per al seu pla de salvació. La
seva Paraula de salvació haurà
d’arribar als homes a través de
l’Església i dels homes que la formem.
GS tracta de la presència de l’Església
en el món. L’Església no té en ella
mateixa la seva raó de ser. Si Jesús va
ser “un home per als altres homes”,
l’Església és també propter homines,
“per als homes”.

GS proclama una nova manera
d’entendre les relacions entre l’Església
i la societat humana: què n’espera? què
li ofereix? Està al seu servei, sense rei-
vindicar privilegis, i només demana
llibertat per exercir la missió que
Jesucrist li ha encomanat. Ofereix a
tots els homes un missatge de salvació,
però no l’imposa per força. I per als
qui no acceptin aquest missatge,
té una altra proposta: col·laborar
conjuntament en l’edificació d’una
societat més humana, justa i fraterna.
Aquest és el sentit del discurs de Pau
VI a les Nacions Unides, que ell va
considerar que formava part del
Concili i per això va voler que fos
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incorporat a les actes del Vaticà II. Va
parlar-hi de la pau, que és el que
esperaven d’ell els qui el van invitar, i
amb gran energia va repetir: “Mai més
la guerra, mai més la guerra!”, però
no podia desprofitar aquella avinentesa
per dir alguna cosa més. Es va com-
parar un nou Pau a l’areòpag d’Atenes,
i també un missatger que porta vint
segles corrent, des que Jesús va ma-
nar als apòstols que prediquessin la
bona nova a totes les nacions, i
finalment arriba al seu destí, els
representants de totes les nacions del
món, i els pot lliurar la carta. Els va dir
que s’havien de convertir.

Però GS no s’ocupa únicament de
problemes polítics i temporals. Al núm.
15 hi ha amagada una perla que ha
passat massa desapercebuda, i que és
molt important. A la primera part de
GS, sobre “L’Església i la vocació de
l’home”, en el capítol 1, sobre “La
dignitat de la persona humana”, el núm.
15 està dedicat a “La dignitat de la
intel·ligència”. Comença dient que
l’home amb raó es considera superior
a la resta de l’univers material a causa
de la seva intel·ligència, que és una
participació en la llum de la intel·ligència
divina. Aleshores el document va
pujant com per graons successius,
explicant de què és capaç la
intel·ligència humana. En primer lloc,
la ciència, que és el camp dels
coneixements positius, que ha permès
avenços formidables en la tècnica, la
investigació i el domini del món mate-
rial. Més amunt, la intel·ligència s’aplica
al coneixement de la veritat. És la
filosofia , en sentit ample: “La
intel·ligència no es limita només als
fenòmens (allò que els sentits poden

percebre), sinó que té capacitat
d’atènyer la realitat intel·ligible amb
veritable certesa, encara que a
conseqüència del pecat estigui
parcialment enfosquida i afeblida”.
Encara hi ha un tercer nivell, que és el
de la saviesa: “Finalment, la natura
intel·lectual de la persona humana es
perfecciona i ha de perfeccionar-se per
mitjà de la saviesa, que atreu suaument
la ment de l’home a la recerca i a
l’amor de la veritat i del bé. Imbuït
d’ella, l’home s’alça per mitjà de les
coses visibles cap a les invisibles”. Un
aspecte del drama de la humanitat és
que les descobertes a nivell de ciència
no han anat acompanyades d’un
progrés paral·lel al nivell de la savie-
sa, que és el dels valors i del sentit del
bé i del mal. S’han descobert energies
poderoses, però no hem après a usar-
les per al bé. En el camp de la sexualitat,
cada vegada els adolescents i joves
tenen més informació (coneixements
fisiològics) i menys formació (criteris
morals i sentit del bé i del mal, o del
pecat). Afegeix molt atinadament GS:
“La nostra època, mes que cap altra,
té necessitat d’aquesta saviesa per
humanitzar totes les noves descobertes
de la humanitat. El destí futur del món
corre perill si no es formen homes més
instruïts en aquesta saviesa. Cal adver-
tir, en aquest sentit, que moltes
nacions, econòmicament pobres, però
riques en aquesta saviesa, poden oferir
a les altres una extraordinària apor-
tació”.

Aquest apartat sobre la saviesa
acabava amb un “finalment…”, que
semblava indicar que era l’últim nivell
d’aplicació de la intel·ligència. Però
aleshores trobem dues ratlles molt
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importants, que proclamen el nivell
suprem a què pot aspirar la in-
tel·ligència humana, superior a la
tècnica, a la filosofia i fins i tot a la
saviesa: “Amb el do de l’Esperit Sant,
l’home arriba per la fe a contemplar i
assaborir el misteri del pla diví”. Aquest
és justament l’objecte de la nostra
lectio divina: la contemplació del pla
de Déu, revelat en la història de la
salvació, que culmina en el misteri
pasqual de Jesucrist. Tots els llibres i
els passatges de la Bíblia convergei-
xen en aquest objectiu. Aquesta
contemplació la fa l’home amb la
intel·ligència natural que el Creador li
ha donat, però no per mera lògica hu-
mana, sinó “per la fe”, i encara
mitjançant “el do de l’Esperit Sant”.
Així, segons GS, la vocació suprema
de la intel·ligència humana, que en la
glòria consistirà en la visió de Déu, en
aquesta vida consisteix en la con-
templació del designi salvífic que
trobem revelat en les Escriptures.

El Concili Provincial tarraconense

Acabat el Vaticà II el 1965, trenta
anys més tard, el 1995, el Concili Pro-
vincial tarraconense, en les seves
“resolucions i missatge”, recordava
que “les nostres Esglésies visqueren
amb gran inensitat el Concili Vaticà II i
maldaren amb esperança per aplicar-
ne les orientacions” i feia un balanç
realista de les llums i ombres del
postconcili al nostre país. Per demos-
trar que el nostre Concili provincial ha
estat fidel al Vaticà II i particularment
a les seves quatre grans constitucions,
hauríem de rellegir i comentar tots els
170 números de les seves resolucions.
Em limitaré a subratllar els passatges que

toquen més de ple la qüestió que ens
ocupa.

El quatre temes del Concili tarra-
conense van ser: primer, “Anunciar
l’Evangeli a la nostra societat”, segon,
“La Paraula de Déu i els sagraments
en les nostres Esglésies”; tercer, “La
sol·licitud de les nostres Esglésies pels
més pobres i marginats”; i quart, “La
comunió eclesial i la coordinació
interdiocesana de les nostres Es-
glésies”.

De la mateixa manera que, com
hem vist, en el Vaticà II el tema
de la Paraula de Déu, encara que
cronològicament no fos el primer
discutit i promulgat, és la clau de
l’espiritualitat conciliar, en el Concili
tarraconense el segon tema, el de la
Paraula de Déu, és la clau de volta de
totes les resolucions. Comença aquest
segon capítol de les resolucions fent
seu l’inici de la constitució DV que
abans hem remarcat: “L’Església es-
colta la Paraula de Déu i la proclama
com a Paraula de salvació” (n. 48; cf.
DV 1). L’actualització eficaç de la
Paraula de Déu en la litúrgia és afirma-
da en el paràgraf següent: “La
celebració litúrgica és el moment
privilegiat de l’anunci de la Paraula de
Déu. En la litúrgia, Déu parla al seu
poble, Crist anuncia l’evangeli” (n. 49;
cf. SC 33). Insisteix en la preparació
dels ministres de la Paraula: “El Concili
urgeix a tots els qui, de diverses
maneres, tenen responsabilitats
especials en relació amb la Paraula de
Déu que vetllin per progressar en una
formació bíblica – espiritual i tècni-
ca alhora – que els faci capaços
d’esdevenir-ne ministres fidels en
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l’Església. La formació bíblica i el seu
constant aprofundiment serà un dels
elements que caldrà vetllar en la
formació (inicial i permanent) dels
preveres i dels diaques. Igualment, els
qui exerceixin el ministeri de lectors
en l’assemblea han de tenir la formació
bíblica adequada, la qual serà també
part essencial en els programes de
formació dels catequistes”(n. 53).

Però la lectura litúrgica, la
predicació i la catequesi no subs-
titueixen la lectura personal, sinó
que l’estimulen, la preparen i la guien:
“El Concili Provincial Tarraconense
insta cada fidel cristià a escoltar-la, a
llegir-la personalment, a meditar-la, a
celebrar-la en l’Església, per tal de viure
de la seva força transformadora i en
plena obediència de fe al Senyor, sota
el guiatge de l’Esperit Sant, a l’interior
de la gran Tradició de l’Església (cf.
DV 9) i de la interpretació autèntica
del Magisteri (cf. DV 10)” (n. 48).
“Amb l’objectiu de rellançar la pasto-
ral bíblica, els bisbats de Catalunya
potenciaran l’Associació Bíblica de
Catalunya com a instrument de difusió
popular de la Paraula de Déu” (n. 54).

La catequesi haurà de ser emi-
nentment bíblica, en el doble sentit
d’oferir continguts bíblics i d’ensenyar
a llegir personalment les Sagrades
Escriptures: “Es distribuiran els
continguts del missatge bíblic en
cadascun dels diversos processos de
la catequesi – infants, joves i adults –.
En l’elaboració dels catecismes i del
material catequètic, es tindrà cura
d’utilitzar pedagògicament el llenguatge
bíblic” (n. 55). I també: “El Concili
encomana a les parròquies i a les altres

comunitats elcesials que programin la
iniciació del poble de Déu en la lectura
espiritual i eclesial de la sagrada
Escriptura, de manera que aquesta lec-
tura comporti la pregària i la
contemplació, i condueixi a un estil de
vida evangèlic. Una de les maneres de
fer-ho pot ser potenciar la reflexió bí-
blica en grup” (n. 57).

Pel que fa a la transformació de la
societat a la llum de l’evangeli (en la
línia del que va dir el Vaticà II en la
constitució GS), diu la primera de les
esolucions del Concili tgarraqconense:
“Sentim el goig i la responsabilitat de
fer arribar el missatge de Crist a tot el
país [...]. Aquest missatge és la Bona
Nova de l’amor de Déu manifestat al
món pre mitjà de Crist en l’Esperit (cf.
Ef 1)” (n. 1). Aquest és també el
contingut del tercer capítol, “La
sol·licitud pels més pobres i marginats”.
Decideix “instar tots els cristians -
clergues, religiosos i laics – a realitzar
la síntesi entre fe i vida apressada pel
Concili Vaticà II, i denunciar la separació
entre el missatge cristià i la pràctica
social, que afecta molts membres i
grava molts costums de les nostres
comunitats eclesials” (n. 77, b) i
“avançar pels camins que són propis de
la doctrina social de l’Església” (n. 78).
Els números 104-109 tracten de mane-
ra ben concreta del “compromís social,
cultural i polític”.

Retrat robot del cristià català
segons el Vaticà II i el Concili Pro-
vincial tarraconense

Si mirem de resumir l’espiritualitat
del creient català amarat de l’esperit
del Vaticà II, interpretat pel Concili



106106106106106

Provincial tarraconense, podríem dir
que resultarà de reunir les quatre
característiques que es desprenen de
les quatre constitucions conciliars:

1r. És un cristià arrelat en la Paraula
de Déu, que llegeix personalment la
Bíblia i així alimenta amb ella la seva
fe, per damunt de qualsevol altra lec-
tura o mestratge.

2n. Aquesta Paraula la celebra en
la litúrgia, sobretot en l’Eucaristia, cen-
tre de la vida cristiana, més que en
qualsevol altra acció o devoció.

3r. Viu intensament la vida de
l’Església, no té una pietat individua-
lista, s’interessa per tot el que
l’afecta.

4t. Dóna testimoni enmig del
món de l’esperança cristiana i fa
seves les alegries i les tristeses dels
homes.

Així la Paraula de Déu transformarà
la humanitat, a través dels qui la
llegeixen, la celebren en l’Eucaristia,
la viuen en l’Església i la projecten so-
bre el món.
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IV. Notícies
del Centre d'Estudis Pastorals
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Relleu al CEP

El dilluns 24 d’octubre el Consell
de Direcció del Centre d’Estudis Pas-
torals de les diòcesis catalanes, en re-
unió estatutària trimestral, presidida
pel Sr. Arquebisbe Metropolità de
Barcelona, Mons. Lluís Martínez
Sistach, va procedir al nomenament del
nou director del Centre i de Quaderns
de Pastoral en la persona de Mn. Josep
M. Domingo i Ferrerons, que substi-
tueix Mn. Francesc Pardo Artigas, que
ha exercit els dos càrrecs durant dos
quinquennis i escaig

Mn. Francesc Pardo és actualment
vicari general de Pastoral del nou Bis-
bat de Terrassa, rector i arxiprest de
Granollers i ha exercit el càrrec de di-
rector de les dues institucions al llarg
de més de dos quinquennis. Durant el
seu mandat s’ha consolidat jurídica-
ment i econòmicament el Centre des-
prés del període fundacional i de mà-
xima vitalitat. Ha estat director en el
temps del Concili Provincial –prepara-
ció, celebració i postconcili– i ha vist
la publicació de 60 números de Qua-
derns de Pastoral.

Mn. Josep M. Domingo és el nou
director del Centre i de la revista. Ac-

tualment és rector de la parròquia de
Sant Pere i Sant Pau del Prat de
Llobregat i vicari general d’Apostolat
Seglar del nou bisbat de Sant Feliu de
Llobregat. Al llarg del seu ministeri ha
exercit diversos càrrecs al bisbat de
Barcelona i s’ha graduat en Pastoral a
la Universitat Gregoriana de Roma.

El relleu el va fer públic el Sr. Ar-
quebisbe President durant l’acte de la
Inauguració de curs del CEP, el ma-
teix dia. I cal dir que ha estat modèlic
tant pel capteniment de les persones
com per les circumstàncies que l’han
envoltat.

Els canvis en la direcció del CEP
ens fan dir un mot d’agraïment a Mn.
Pardo per la seva dedicació continua-
da al Centre en temps de canvis i en
circumstàncies difícils, i un mot d’en-
coratjament al nou director amb el qual
s’obre una etapa de rellançament del
CEP i de Quaderns. Tant el Centre com
la revista, únics en el seu plantejament,
en la seva trajectòria i en la seva impli-
cació i abast català, ens fan esperar
una nova etapa oberta a la creativitat
en la major fidelitat als orígens i a la
trajectòria.
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El curs que va de la tardor de 2004
a finals de l’estiu de 2005 l’hem viscut
sota el signe de la normalitat. En efec-
te, després dels canvis viscuts el curs
anterior, la inexorable dinàmica dels
fets s’ha imposat: “hem entrat en la
lògica imparable dels fets: la constitu-
ció dels nous bisbats” i de la nova es-
tructuració de la realitat eclesial cata-
lana, dèiem l’any passat. Efectivament,
cadascun dels 10 bisbats i el conjunt
de les dues províncies eclesiàstiques
que conviuen a Catalunya han comen-
çat a fer el seu camí.

La novetat del curs que ha passat
ha afectat el conjunt de les diòcesis de
Catalunya, en tant que comunitats del
vell món occidental que han acollit amb
dol i sentiment el traspàs del Summe
Pontífex, el Papa Joan Pau II de vene-
rable memòria, i amb joia expectant
l'elecció del seu successor el Papa Be-
net XVI. El relleu en la Seu de Pere
viscut per unes Esglésies locals tan
properes per història i sensibilitat a la
seu de Roma hauria de ser un motiu
d’enfortiment del sentit de la unitat,
l’apostolicitat i la catolicitat romana de
la qual ens vantem i que és a l’origen
de la nostra història identitària.

També el CEP, institució dels bis-
bats de Catalunya, ha fet el seu curs
del qual ens afanyem a deixar breu
memòria.

Aquesta casa de l’Església de
Barcelona acull, des de la seva funda-
ció, ara fa 38  anys, el Centre d'Estu-

dis Pastorals de les Diòcesis Catala-
nes, una institució al servei de les co-
munitats cristianes, organitzades ara en
deu bisbats i dos arquebisbats que fan
camí a la nostra terra. El CEP, tal com
anomenem normalment el Centre, és,
administrativament parlant, una funda-
ció de l’Arquebisbat de Barcelona, però
és al mateix temps una institució amb
reconeixement jurídic d’abast català i
al servei de cadascun dels bisbats i del
seu conjunt.

BREVÍSSIMA CRÒNICA

El curs 2004-2005  hem continuat
oferint els dos anys del Curs Bàsic de
Pastoral anomenat d’Iniciació el pri-
mer i d’Aprofundiment el segon. S’han
impartit cinc cursos d’Iniciació als ar-
xiprestats de la Torrassa-Collblanc,
Guilleries-Congost, Sabadell Centre,
Montserrat i Sagrada Familia de
Barcelona.

I s’han impartit dos cursos d’Apro-
fundiment a l’arxiprestat del Ripollès,
i a la Legió de Maria, Senatus de
Barcelona.

Les parròquies aplegades en aquests
arxiprestats sumen un total de 108. Se-
ria molt falaguer dir que hem fet un ser-
vei a domicili i a feligresos de 108 par-
ròquies de quatre bisbats...! La màgia
dels números i l’error de les estadísti-
ques. I tanmateix és veritat... com ho
és que els dos arxiprestats del bisbat de
Vic sumen 36 i 32 parròquies i és evi-
dent més que el total d’alumnes...

Memòria del curs 2004-2005
Per ANTONI M. SERRAMONA, de la Congregació de l'Oratori i secretari del CEP
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El nombre total de persones que
s’han aprofitat d’aquests cursos ha
estat de 121.

Els professors que han impartit les
matèries són 12 persones, a més de
l’equip del CEP.

El Curs Bàsic de Pastoral, Inicia-
ció i Aprofundiment és hereu dels cur-
sos que, amb aquest nom, s’han im-
partit sempre a Rivadeneyra.

El caràcter de Curs Bàsic es man-
té. L’accent es posa en un primer acos-
tament als plantejaments pastorals i un
altre any, optatiu, a l’Aprofundiment.
L'oferta descentralitzada, l'oferta a
grups cohesionats per una realitat que
els aglutina en un treball conjunt, el
mètode i l’estil actiu de les sessions
fan que hi hagi una demanda superior
a les capacitats que tenim d’atendre
més de set o vuit grups cada curs.

Avui, alguns alumnes que van rea-
litzar el treball de grau rebran el diplo-
ma que acredita el profit amb què han
cursat la matèria. Reiterem que és de
doldre que, per culpa de les nostres
primeres instàncies docents i adminis-
tratives, el diploma no tingui més que
un valor testimonial i els alumnes en-
cara no siguin considerats aptes per
exercir una missió pastoral o un mi-
nisteri.

Els cursos sistemàtics de Bíblia
–d'una durada de quatre anys– han tin-
gut 41 alumnes.

També avui alguns alumnes que han
cursat els quatre anys rebran el diplo-
ma del Centre i de l’Associació Bíblica.

Els monogràfics de Bíblia han tin-
gut 55 alumnes més.

El Departament de Bíblia del CEP
en contacte amb l'Associació Bíblica
de Catalunya, està reflexionant sobre
l’enfocament pastoral que cal donar a
tota la temàtica bíblica perquè tingui
un caràcter teòric i pràctic, i sigui ben
útil per a la formació d’animadors de
pastoral bíblica.

Els altres cursets monogràfics i ses-
sions de formació (catequètica, litúrgi-
ca, espiritualitat i història) en nombre
de tres, han tingut 122 alumnes.

Als locals del CEP, com a espais
comuns de la casa de l’Església de
Barcelona, hi tenen cabuda les més di-
verses organitzacions de l’església dio-
cesana o catalana, com ara la Unió
de Religiosos i la seva institució do-
cent, el CEVRE, o bé el Secretariat de
l’Escola Cristiana. La major part d’or-
ganismes, secretariats, delegacions que
depenen de la CET tenen aquí el seu
lloc de trobades de formació o coordi-
nació.

També és lloc de trobada i reunió
dels preveres del Pradó, de la Unió
Sacerdotal, o dels grups de preveres
en Revisió de vida.

Quaderns de Pastoral ha dedicat
una atenció preferent al tema del 10è
aniversari del Concili Provincial Tar-
raconense amb la publicació dels do-
cuments de la Celebració de l’acte a
Montserrat, que s’ha difós profusa-
ment als deu bisbats de Catalunya, a la
vida del CEP a través dels diversos
departaments, i a la Jornada Mundial de
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Els darrers dos quinquennis llargs
els ha cobert com a director Mn.
Francesc Pardo. També els encerts i les
renovacions són obra del seu impuls a
aquesta empresa i a aquesta casa. Grà-
cies Mn. Pardo. Sembla que hi ha un
relleu estatutari en la vida d’aquesta ins-
titució; però a mi només em correspon
fer memòria del curs passat; qui te l’au-
toritat i la responsabilitat d’aquesta ins-
titució al servei de les diòcesis catala-
nes, l’arquebisbe que ens presideix , ja
en farà la comunicació oficial.

Res no priva, però, que en nom
propi i del personal docent, executiu,
departamental i no docent de la casa li
diguem a Mn. Pardo “moltes gràcies”.

la Joventut (número de Quaderns que
us fem a mans).

Aquesta casa i aquest Centre,
malgrat les precarietats i pobreses que
ens imposen els temps, manté la seva
voluntat de servei i de renovació. Ser-
vei a l’Església que fa camí a Catalunya
amb la seva actual organització terri-
torial i funcional, i a un país que es vol
dotar d'un nou estatut identitari no sem-
pre prou respectuós amb les arrels que
afaiçonen aquesta mateixa identitat. I
renovació perquè al llarg dels anys
s’imposen nous estils i nous impulsos
que siguin capaços de respondre als
reptes i desafiaments dels temps ac-
tuals.
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V. Experiències des dels Santuaris
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La missa dominical al santuari de la
Mare de Déu de la Cisa, Maresme
Per Mn. JOSEP COLOMER i BUSQUETS, rector del Santuari de la Mare de Déu de la Cisa

Presentació

El santuari és dins el terme de la
parròquia de Sant Pere, a Premià de
Dalt. El nom Cisa ve de scindere (ta-
llar, dividir), participi scisum, i està
documentat des de l’any 995. Indi-
ca lloc de divisòria entre termes me-
dievals. A Itàlia, a la divisòria entre
la Ligúria i l’Emília hi ha el coll de la
Cisa amb el santuari del mateix nom.
La “capella de Santa Maria” està do-
cumentada des de 1190. Els histo-
riadors suposen que, a l’origen, fóra
una capella per sacralitzar els límits.
Tanmateix la bella llegenda medieval
sobre la troballa de la santa imatge
per un bou i una pastora al costat
d’una font, indica que ja en aquella
època tindria una gran estima en el
poble.

La devoció a la Mare de Déu de la
Cisa sembla que va créixer a partir del
segle XVI, quan en desaparèixer el pe-
rill de la pirateria, nasqueren els veï-
nats de pescadors que donaren origen
als pobles d’arran del mar. Els borbò-
nics la incendiaren el 1713, i es recons-
truí i amplià durant el segle XVIII, enri-
quint-se amb sis retaules barrocs i cen-
tenars d’exvots, sobretot durant la car-
rera d’Amèrica, que va ser una de les
grans pàgines dels mariners del Ma-
resme. Avui segueix tenint gran estima
en els pobles de l’entorn i dóna nom a

un arxiprestat. La capella construïda a
la muntanya no és gran, però sí espa-
iosa. Actualment hi ha lloc per a un
centenar de persones assegudes i, amb
les tribunes, un altre centenar de dre-
tes.

Missa dominical

El santuari està vinculat pastoral-
ment a la parròquia. En altres temps
havia tingut capellà propi, i per tant
missa dominical. Des dels anys seixan-
ta la parròquia i el santuari són servits
per un mateix prevere, el rector. Tant
el rector anterior, Mn. Joan Font, com
el present, vàrem intentar de celebrar-
hi  una missa dominical els dissabtes a
mitja tarda. Partírem sempre del que
crèiem una evidència: respectar l’ho-
rari parroquial establert. Mn. Font va
provar de celebrar-hi a l’estiu, per als
estiuejants, però acabà desistint pel
poc nombre d’assistents. Coneixent
l’intent de Mn. Font, i també que en
un altre santuari del Maresme, el de la
Mare de Déu de la Misericòrdia de
Canet de Mar, s’hi celebra culte domi-
nical amb una bona participació de fi-
dels, vaig plantejar-me com instaurar
habitualment l’Eucaristia a la Cisa, però
no vaig saber trobar altra possibilitat,
per compaginar misses i casaments,
que celebrar-hi únicament cada primer
dissabte de mes. Només hi acostuma-
va participar un grup de devots.
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Un esdeveniment decisiu

Aquí, amb llenguatge de llegenda,
hauríem de dir que va ser la mateixa Mare
de Déu qui va prendre la iniciativa .La nit
després de l’Aplec, de l'1 al 2 de maig de
2001, la munió de llànties ofertes pels
fidels incendià la capella deixant-la negra
i inutilitzable per al culte.

La restauració necessària va plante-
jar alhora la solució d’una colla de pro-
blemes detectats anteriorment i que hi
va haver voluntat d’afrontar: Els colors
clars i una il·luminació convenient han
donat a la capella més lluminositat i han
ressaltat la seva bellesa arquitectònica.
S’obrí un pas entre les capelles laterals
per aconseguir una millor circulació dels
fidels durant la celebració. S’hi instal·là
calefacció. Es prestà especial atenció a
la redistribució del presbiteri: un únic
altar en tota la capella centra el culte a
l’Eucaristia, i aquest s’ha acostat als fi-
dels; també s’hi ha col·locat un ambó
del mateix material (granit) que l’altar i
s’ha distribuït millor l’espai per a la ce-
lebració. Es col·locà un sagrari (no n’hi
havia). Per la redistribució del presbite-
ri es demanà consell al professor de li-
túrgia  Mn. Joan Bellavista, que ens di-
gué: “Un santuari és un punt de refe-
rència i cal que doni una tònica tant
quant a l’espai celebratiu com a  les
celebracions”.

La capella restaurada s’inaugurà
per l’Aplec de l’1 de maig de 2002,
amb bona acceptació de tothom.

L’Eucaristia dominical

El gran esforç de la parròquia, el
poble i l’arxiprestat, tant humà com

econòmic, portà el Consell Pastoral de
la parròquia a plantejar-se la conve-
niència de celebrar-hi habitualment
l’Eucaristia, ja que no es veia propor-
cionat el gran treball dut a terme amb
el fet que la capella es reduís només a
un culte devocional privat i a la cele-
bració d’alguns casaments.

S’avançà per passos. El mateix dia
de l’aplec ja s’anuncià que ad
experimentum s’hi celebraria la missa
els dijous de cada setmana. La partici-
pació va ser molt més del doble que si
hagués estat a la parròquia.

La reflexió en el Consell portà a una
nova evidència: Celebrar-hi missa domi-
nical només fóra possible traslladant una
de les misses de la parròquia al santuari,
però això demanava l’acceptació dels fi-
dels. Així, quinze dies després de l’Aplec,
un dissabte, amb motiu d’una Eucaristia
extraordinària i un concert, al santuari,
es va fer una enquesta plantejant als as-
sistents si creien que s’hi havia de cele-
brar missa dominical i quina. La resposta
va ser majoritàriament afirmativa, i s'as-
senyalà la missa vespertina del dissabte.
Es decidí, doncs,  ad experimentum, ce-
lebrar-hi les dels dissabtes d’estiu. Es va
començar el primer dissabte de ju-
liol, en ple estiueig, amb la capella plena
a vessar.

Finalment, el primer diumenge de
setembre es va fer una nova enquesta
en totes les misses, demanant si havia
de seguir la missa dominical al santua-
ri durant tot l’any, i a quina hora. No-
vament la resposta va ser afirmativa, i
es va acceptar la proposta del Consell
de traslladar-hi la missa vespertina dels
diumenges a la una del migdia.
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I així seguim fins avui... A l’es-
tiu hi participen entre cent i cent-vint
persones, i durant l’any, de quaranta a
vuitanta.

Valoració

1. El Consell Pastoral i jo mateix
considerem que la missa dominical al
santuari ha estat un encert.

2. Tot i que el santuari és a un qui-
lòmetre de la parròquia, els feligresos
hi participen amb goig; és l’encant que
sempre té un santuari de Maria. Algu-
nes persones del poble participen en
l’Eucaristia justament des que hi ha
missa al santuari.

3. També hi acudeixen alguns fi-
dels devots dels pobles veïns.

4. La missa dominical ha donat vida
al santuari i l'ha valorat.
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VI. Obrador
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Despertar de las semillas. Ecos de la
Palabra. El manantial de la Palabra
Per JUSTINO MARTÍNEZ, Escola d'Animadors Bíblics de la Pastoral.

millones de personas se han abierto a
horizontes de luz y de gozo, han estre-
chado o reencontrado  la confianza en
el destino del hombre y del mundo”.

Por dónde caminamos

Al finalizar el Segundo Encuentro
subrayé algunos puntos para que todos
podamos caminar con pie firme y ani-
mar otras personas a unirse y así hacer
camino al andar, sabiendo que es más
fácil dar mil pasos con una persona que
un solo paso con mil, pero lo más boni-
to es cantar y contar juntos cómo nos
va con el Señor! (Dt 8,2-3).

1º. Lo más importante de todo es
continuar los compromisos cristianos
y los encuentros  formativos bíblicos
que ya llevamos a cabo en nuestros gru-
pos de jóvenes, parroquiales, de ar-
ciprestazgo, interparroquiales, del CEP
u otros, sean semanales, mensuales, etc.

2º. La Escuela de Animadores Bí-
blicos tendrá sus Encuentros cada dos
meses para marcar el ritmo, y tomar
el pulso de los acontecimientos, cami-
nar juntos en una metodología
participativa, profundizando la Palabra
de Dios y poniéndonos al servicio de
la Palabra para que llegue al corazón
del pueblo de Dios. Juntos trabajare-
mos temas, metodología, motivación,
trabajo en equipo, espiritualidad, etc.
(Cf. “Despertar las semillas: leer la
Bíblia desde la vida”).

La Escuela de Animadores Bíblicos
está en marcha y reflexiona sobre los
objetivos. Más de treinta personas po-
nían sobre la mesa la alegría de en-
contrarse, el miedo ante una tarea in-
gente, la esperanza de que las semillas
caigan en terreno acogedor, sean cul-
tivadas y den fruto (Mc 4,1-9) y la
preocupación por hacer llegar la Pala-
bra de Dios a la gente con que nos to-
pamos cada día en el trabajo, en el
metro o en la universidad...

Se nota en muchas personas el
convencimiento de que la Música de
la palabra de Dios no puede quedar
relegada por más tiempo y tiene  que
ocupar un lugar central en la vida de
las personas y de las comunidades cris-
tianas que caminan por los avatares de
la historia, soñando ser fermento y luz,
titubeantes, pero siendo conscientes de
que el Señor nos llama a  “ser intrépi-
dos” y que la fe es capaz de  asumir
riesgos, que no busca seguridades  y
que hay que tener el valor de tomar el
pulso al mundo de hoy (Quique). Car-
los subrayó  la necesidad de “ser pro-
fetas”, sabiendo que “quien vive como
profeta termina como acabaron los
profetas”  pero con la certeza de que
–como decía Pablo VI– “en el contac-
to con la BIBLIA, hombres de todos
los tiempos y de todos los países han
aprendido el lenguaje de la fe y de la
esperanza, de la justicia y de la paz;
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3º. La Escuela de Animadores Bíbli-
cos profundizará el Evangelio de Mar-
cos, sea desde el punto de vista literario
y metodológico, como desde el mensa-
je teológico-espiritual. Invitamos a leer
los primeros cuatro capítulos del Evan-
gelio de Marcos y luego una  primera
lectura global de dicho Evangelio.

4º. En los Encuentros, tras un mo-
mento de oración inicial, trabajaremos
en Grupos y Plenario, compartiremos
la Riqueza, Desafíos y Provocaciones
que el Evangelio de Marcos trae para
nosotros hoy como seguidores y se-
guidoras de Jesús. Animadores al ser-
vicio de su Palabra; pondremos en
común “nuestro caminar de Escuela
Bíblica”: preguntas, dudas, miedos,
desafíos, intuiciones, alegrías, descu-
brimientos novedosos, piedras en el
camino, luces y hallazgos que nos es-
timulan a ir adelante.

Metodología:
“Eternos aprendices de Evangelio”

Hacer como Jesús hacía con sus
discípulos: en el camino de Emaús (Lc
24,13-35), Jesús parte de los proble-
mas de la vida e ilumina la situación
con la Biblia. Otras veces, parte de tex-
tos de la Biblia que crean dificultad de
comprensión.  Otras, es el desafío de
la  vida y su interpretación variada (Jn
9,1-2; 8,1-11; Mt 5,17-48) donde Je-
sús da una nueva interpretación. Esa
práctica de Jesús la vemos realizada
en los Hechos: 8,26-40.

Queremos tener siempre presente
la mirada profética de Jesús y de los
discípulos de Jesús. Queremos  capa-
citar para aprender a leer y a interpre-

tar. Aprender a aprender cada día: a
ser “eternos aprendices de Evangelio”.

Aprender a vivir, eso es vivir.
Aprender a escuchar y a preguntar.
Aprender a responder  y a preguntar-
se. Aprender a escuchar las preguntas
y la Pregunta. En una palabra: apren-
der a compartir. Digámoslo con una
pequeña parábola y una propuesta:

Si dos hombres vienen por un ca-
mino trayendo un pan y lo intercambian
cada uno vuelve a su casa con un pan.
Por el contrario, si dos hombres o dos
mujeres vienen de camino y traen una
idea y las ponen en común cada uno
sale con dos ideas.

La propuesta es “Beber cada día de
la Biblia, Fuente de Vida”. Hoy más que
nunca, queremos beber de las fuentes
que sacian nuestra Sed (Salmo 42-43;
63 y 84) y de las experiencias bíblicas
que las comunidades van realizando a
lo largo y ancho de todos los Conti-
nentes, como peregrinos del Absolu-
to, en busca de Tierra y Libertad, Jus-
ticia y Fraternidad. Que sean el espejo
donde nos miramos:

“Una importante contribución es la
de asociaciones y movimientos
eclesiales que ponen en primer plano
la lectura de la Biblia en una perspecti-
va de fe y de compromiso cristiano.
Numerosas “comunidades de base”
centran sobre la Biblia sus reuniones y
se proponen un triple objetivo: cono-
cer la Biblia, construir la comunidad y
servir al pueblo. También aquí la ayu-
da de los exegetas es útil, para evitar
actualizaciones mal fundadas. Pero hay
que alegrarse de ver que gente humil-
de y pobre, toma la Biblia en sus ma-
nos y puede aportar a su interpreta-
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ción y actualización una luz más pene-
trante, desde el punto de vista espiritual
y existencial, que la que viene de una
ciencia segura de sí misma (cfr. Mt. 11,
25).” (Pontificia Comisión Bíblica, La
interpretación de la Biblia en la Iglesia).

Justino Martínez
juspaz@combonianos.com

Cal fer créixer la set de llibertat

“Si vosaltres persevereu en la meva
paraula, sereu de debò els meus
deixebles, i coneixereu la veritat, i la
veritat us farà lliures.” (Jn 8, 31-32)

“Som lliures si només la veritat ens
fa canviar de camí.

Som lliures quan la nostra llei és
l’amor.

Som lliures si sabem dir no a la
comoditat.

Som lliures quan preferim l’amistat
al diner.

Som lliures quan ens sentim res-
ponsables que d’altres  siguin esclaus.
Som lliures quan no tenim por d’anar
contracorrent.

Som lliures quan ajudem els altres
a no ser esclaus de res ni de ningú.

Som lliures quan respectem els
drets dels altres.

Som lliures quan no escollim allò
que més ens agrada, sinó el que ens fa
més fills de Déu. Som lliures quan
creiem que l’amor del nostre Déu és
més gran que el nostre pecat.”

Més enllà de tot... cal fer créixer la
set per aquesta llibertat, la set per viure
tota la nostra vida en l’amor a Déu i
als germans!!

Anna Castillo

Marcos es mi evangelio preferido

El sábado me impresionó que fué-
ramos tantos, 31 personas. Al empe-
zar la presentación personal me per-
caté que éramos un grupo muy
variopinto, pero coincidíamos en unos
mismos objetivos: un crecimiento per-
sonal basado en las enseñanzas del
Evangelio, pero no ya para recrearnos
en nuestro yo, sino con la voluntad de
transmitirlo. Todos estaban implicados,
cada uno a su medida, en tareas que
podríamos llamar de servicio, sea de
ayuda espiritual o bien humana. Creo
que esto fue el vínculo de unión más
sobresaliente. También quiero señalar
la humildad y sinceridad con que algu-
nas personas se expresaron. En sus
palabras y contenido se adivinaba gran
formación y experiencia, y sin embar-
go se expresaron con gran modestia
sin querer sobresalir sobre nadie.

Cuando hicimos  un poco de punto
y aparte hablé con algunos a los que
desconocía totalmente. Fue una con-
versación espontánea y rápida, pero
pude comprobar que en sus palabras
había dos cosas importantes, comple-
jidad y entusiasmo.

Me agradó empezar leyendo el
Evangelio, aunque no me sorprendió.
Era el más adecuado para el tema. Unos
días antes lo había repasado pensando
en el tema de la reunión: la parábola
del sembrador es muy parecida, casi
igual en los tres sinópticos, pero me
gustó leer precisamente Marcos que
es mi evangelio preferido. Estando sen-
tada y escuchando me vino a la me-
moria la imagen del espejo que Justino
nos presentó una vez en las primeras
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clases. Todos habíamos escuchado el
mismo texto, todos sabíamos el argu-
mento y, sin embargo, cada uno apun-
tó diferentes miradas todas ellas muy
enriquecedoras.

Tal como dijo Carlos, es difícil en el
día a día hablar de estas cosas en am-
bientes de trabajo o con amistades, aun-
que yo hace años que estoy apartada
del ambiente laboral me da la sensación
que igual que antes tiene poco impor-
tancia la Palabra, porque a la mayoría
no interesa, pues lo que se valora es la
actitud frente a los compañeros, frente
a problemas que puedan surgir, pero
para poder dar este testimonio es nece-
sario no tan sólo conocer la Palabra de
Dios sino asumirla y así poder acercar-
la al día de hoy.

En fin, creo que todos estuvieron
muy participativos y no quiero valo-
rarlo con 10 porque así queda margen
para mejorar.

Las palabras de Justino fueron es-
casas pero tuvieron la fuerza de sacar
de nosotros cosas que no sospechá-
bamos, y vencer la timidez. Aunque no
podía ver a Justino porque estaba de-
trás de una columna, una vez me le-
vanté y me fijé que tus ojos  estaban
brillantes, desprendía “chiribitas”
como se dice en lenguaje castizo.

Creo que ahora en estos encuen-
tros y en las largas conversaciones se
han abierto nuevos temas, interrogantes
y planes futuros.

Afectuosamente,

Gloria Coral

Cómo transmitir

Hago referencia al segundo En-
cuentro de Animadores Bíblicos reali-
zado en el Centro de Estudios
Pastorales el día 2 de octubre.

Por lo que he podido captar, todos
estamos preocupados en cómo trans-
mitir. Esto quedará solucionado con la
metodología, que creo será imprescin-
dible, así como las dinámicas, para que
luego nosotros podamos ser capaces
de transmitir.

Acuden a mi mente palabras de
Santa Teresa de Ávila: “nada te turbe,
nada te espante... sólo Dios basta”.

Este nuevo encuentro ha sido más
instructivo y más enriquecedor que el
anterior. Realmente tiene usted un don
de Dios. Que Dios le bendiga.

María Montserrat Andreu

Adelante con la ilusión
 
Parece que fue ayer cuando mi

mujer y yo nos alistamos en los pri-
meros cursos  bíblicos que en Barce-
lona impartía Justino. Nuestras aspi-
raciones eran modestas, adentrarnos
en el fascinante mundo de la Biblia del
que sabíamos bastantes cosas de “oí-
das”,  mas este bagaje nos parecía in-
suficiente y nos acuciaba el deseo de
profundizar  en la exégesis de  la mis-
ma, pero no encontrábamos la perso-
na idónea que nos guiara en esta em-
presa. Iniciados en esta andadura bí-
blica el entusiasmo iba in crescendo
conforme avanzábamos, pero sin sos-
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pechar ni de lejos que un día pudiéra-
mos ser llamados a participar en un
equipo de “animadores Bíblicos”.

Al primer encuentro no pudimos
asistir por un imprevisto, pero nos lle-
gó el boletín informativo con las apor-
taciones de los asistentes y la primera
sensación fue de acomplejamiento al
constatar la calidad de los asistentes y
el grado de implicación en tareas
pastorales. Con este prejuicio por com-
pañero asistimos al segundo encuen-
tro en el que, además de confirmar
aquel juicio, nos vimos envueltos en
un alto grado de participación que en
casos así alumbran nuevas iniciativas
y, lo que es más importante, animan a
los remisos de cara al compromiso en
tareas evangélicas.

Pensamos que estuvo logrado el
enfoque que se dio al tema propuesto
que versaba, ¡cómo no! de la semilla
de la Palabra y de la calidad de la tierra
que la acoge. En nuestro caso re-
calamos en la naturaleza del “bucane-
ro”, es decir en la intrepidez que hoy
se necesita para adentrar la “semilla”
en los inhóspitos parajes de la in-
creencia y el laicismo. Todos de acuer-
do en cuanto a la metodología a se-
guir, y algunas divergencias respecto
a la pedagogía que cae en el campo de
la inventiva personal.

Nos alegró encontrar bastante ju-
ventud que respira inquietud bíblica y
ganas de transmitir experiencias, un
buen dato para el futuro de la Iglesia.
También topar con agentes de pasto-
ral del clero secular y regular en buen
numero; ellos disponen de un campo
de acción y recursos humanos más

amplios y abundantes que nosotros,
dadas las características de su voca-
ción y más tiempo para estas tareas..
Finalmente animar a todos a seguir
adelante sembrando semillas en la se-
guridad que fructificarán, pues la si-
miente no es nuestra sino del Señor
que ha depositado en ella un gérmen
divino que no puede morir.

Vicente Pérez  y
María Ángeles Llamas

 

No vull quedar-me per a mi sola
l’Evangeli

Déu Pare reparteix Carismes
diferents a cadascuna dels seus fills, i
el do de la paraula  em sembla que no
m’ha “tocat” a mi. Soc una persona
més de fets que de paraules, i no
pas perquè no les cregui útils ni
convenients.

Jo no se manifestar la Bona Nova
que no sigui amb el testimoni. També
sé que no es pot desvincular el
testimoni de la paraula. Tanmateix, es-
timo prou els qui m’envolten per no
quedar-me per a mi sola la Bona  Noti-
cia, i el do de la nostra fe. És per això
que estic contenta i agraïda de partici-
par en aquest grup tan plural en tots
els sentits dels quals puc aprendre el
que a mi en manca.

Àngels Gaspar Salvat

Nos reunió la Palabra de Dios

Paz Justino! Te envío la reflexión
sobre la Escuela de Animación Bíbli-
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ca. No es muy original que digamos,
pero es lo que se me ha ocurrido. Cuan-
do se trata de hacer una noticia no ten-
go problemas, pero cuando tengo que
expresar lo que siento yo se me hace
muy cuesta arriba y te prometo que
no se me ocurren las palabras ni cómo
explicarme. Pero, bueno, lo he inten-
tado...

Pensaba en qué es lo que hacíamos
gente tan diferente, procedente de
ambientes diversos, de diferentes ba-
rrios, de otros obispados, en aquella
sala. Y pensaba que lo que nos reunió
fue la Palabra de Dios.

De las impresiones de aquel sába-
do han nacido estas tres humildes re-
flexiones:

1. La Palabra de Dios te invita a
moverte: “sal de tu tierra”, “sal de tu
casa”, “sal de tus comodidades”...

2. La Palabra de Dios te “compli-
ca” la vida, te consuela, te anima, te
interpela, te toca donde más te duele...
Siempre te dice algo, vivas la situación
que vivas y tengas el estado de ánimo
que tengas.

3. La Palabra de Dios te lleva a
Emaús, donde “ardían nuestros cora-
zones mientras nos explicaba las Es-
crituras”.

Bueno, pues esto es lo que hay.

Rosa María Jané

Mi Biblia de cada día...

La Editorial Verbo Divino de Estella
recibía en las Navidades de 1996 un
paquete de aspecto lamentable, atado

con cuerdas y roto por todas partes.
Se trataba de un ejemplar de la Biblia
en Kinyaruanda (la lengua de Ruanda),
editada en Estella el año 1990. La en-
viaba un misionero desde un campo
de refugiados de Tanzania junto con
una carta que explicaba la singular his-
toria de esta Biblia y la de María, una
mujer ruandesa de 40 años, dueña de
la misma.

Cuenta el misionero que conoció a
María en una reunión bíblica, y cuan-
do él pidió que todos los participantes
levantaran en alto la Biblia, le llamó
poderosamente la atención la Biblia rota
y deformada de María.

He aquí el testimonio de María y
de su experiencia vital dé refugiada,
acompañada siempre de su Biblia:

“Yo había participado en un semi-
nario bíblico –comenta María–. Por
esta razón, durante la Eucaristía mi
párroco me hizo entrega de la Biblia.
Cuando la puso en mis manos, delante
del altar, percibí la misma sensación
que cuando apoyaron sobre mi regazo
a mi primer hijo.

Al recibida, con agradecimien-
to y emoción, sentí que era la Biblia la
que me engendraba a mí. La Biblia me
había dado nueva vida. Cada vez que
la tomo, siento la misma emoción que
cuando engendré a mi primer hijo, re-
conociendo que es la Palabra la que
ahora me sigue engendrando a mí. En
la primera página de la Biblia encon-
traréis escrito por mí el nombre de mi
hijo mayor, Uwamahoro, que significa
‘El de la paz’, ésa con la que seguimos
soñando tanto los ruandeses

Esto sucedía en el año 1991. Siem-
pre con la Biblia Ntagadifu a cuestas,
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María vivió tres años como refugiada:
dos en Burundi y un tercero en Keza,
Tanzania.

Cuando tuvimos que salir de
Ruanda, metí la Biblia en una cacero-
la, por si llovía. Siempre la llevé sobre
mi cabeza... Junto con mi marido y
mis siete hijos, cada noche leíamos la
Palabra...  Bueno, de noche no, sino a
la puesta del sol, ya que no podíamos
comprar petróleo para encender nues-
tras lámparas...

Pero, repentinamente, María y toda
su familia se vio forzada a abandonar
Burundi. Tanzania sería el nuevo des-
tino.

La marcha fue muy rápida y trá-
gica –recuerda María–. No tuve
tiempo para coger la cacerola en la
que protegía la Biblia de la lluvia. Los
soldados nos asaltaron a tiros. La
familia se dispersó. Tomé a mi bebé
y envolví la Biblia con un trozo de
manta. Mi hijo a la espalda y mi Bi-
blia sobre la cabeza. Gracias a Dios,
toda la familia nos reencontrarlos
junto al río.

Fue entonces, al tratar de cruzar el
río, cuando un mal movimiento le hizo
a María perder el equilibrio. La Biblia
cayó al agua.

Como Moisés en su cesta de mim-
bre –añade María– la Biblia flotaba jun-
to a mi. La agarré enseguida.

Llegados a la otra orilla, lo primero
que hice fue extenderla al sol para que
se secase. Las tapas estaban rotas. Mi
marido supo coserlas con un hilo que
nosotros mismos hicimos. La imagen
de Cristo en la última página permane-
cía con los ojos muy abiertos, resuci-
tado... Esta es la historia de mi Biblia
de cada día. Gracias a los que me la
regalaron.

Así fue cómo este magnífico ejem-
plar de la Biblia en kinyaruanda, llegó a
manos del misionero mallorquín Mi-
guel. Como él mismo dice, “Me hu-
biera gustado guardarla para mi, pero
te la envío a Estella, para que  la colo-
ques en un lugar de honor en vuestro
museo bíblico y como testimonio vivo
de lo que el pueblo africano siente por
la Palabra de Dios”.

Gent, amb una passió per la Paraula
de Déu

Hola, Justino,

Dissabte vaig quedar molt bellament
motivat per la trobada de l’Escola
d’Animadors Bíblics. Gent senzilla,
laics/ques, religiosos/es amb una passió
per la Paraula de Déu que alimenta les
nostres vides. Realment val la pena de
continuar amb les trobades. Jo estic
pendent de si puc alliberar-me de les
sessions de Reciclatge de la Província.
Miraré d’escapar-me sempre que
pugui, perquè l’ambient de Paraula
pregada va ser molt compartit.

El projecte Despertar les llavors:
llegir la Bíblia des de la vida, tal com
l’has formulat al fullet és per anar-ho
estudiant, assaborint i vivint, amb vis-
ta a fer-lo assaborir i viure a d’altres
persones, famílies i comunitats.
Donarà una metodologia senzilla, però
molt profunda, d’acostament al text
bíblic per tal de pregar-lo, entendre’l i
viure’l en la nostra vida.

Que el Bon Déu beneeixi aquestes
llavors que estan portant vida des-
vetllada, viscuda, no teòrica.
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Que t’enviï tota la pluja dels dons
de l’Esperit. Avui fa un any celebràvem
la canonització del teu patró Sant Da-
niel Comboni. Ell que era un esperit de
tot el món beneeirà això que has
començat amb tanta il·lusió. No cal dir
que presentarem aquest projecte a més
persones, fins i tot a bisbes. S’hi apun-
taran.

Una abraçada ben esperançada,

Ignasi Ricart

Kenia: animación bíblica de la
comunidad

Cerca de diez mil personas asistie-
ron a la solemne celebración de la
inauguración de una biblioteca local en
el complejo parroquial de Cristo Rey,
de Nanyuki, en la archidiócesis de
Nyeri (Kenia). Esta biblioteca será un
importante centro de documentación
para las diócesis del norte, que distan
un día de Nairobi, la capital keniana.
Este acontecimiento ha sido la culmi-
nación del programa de animación bí-
blica que se realizó al inicio de este año.
Los parroquianos sintieron la necesi-
dad de tener a su alcance la Biblia y

otros libros que pudiesen alimentar su
fe y su espiritualidad y ofrecerles una
ayuda cotidiana. La Biblioteca ofrece
los servicios gratuitos de consulta y
una librería multimedia con numero-
sos libros y medios audiovisuales. Para
concretar el proyecto, el párroco Fran-
co Crabu ha contado con el apoyo de
la congregación de las Hijas de San
Pablo, especializadas en comunicación
social.

En la Misa y la ceremonia inaugural
estuvieron también presentes el P.
Anthony Muerene, representando al ar-
zobispo de Nyeri, y el alcalde de la loca-
lidad, Wamai Wamutharimi. Todos ex-
presaron su aprecio por el valioso servi-
cio a la población de la ciudad y de toda
la región del norte de Kenia. Además, el
alcalde añadió que era “una bendición
tener una librería religiosa en la ciudad”.
El P. Muerene, después de recordar la
importancia de la lectura, expresó su
gratitud a las Hijas de San Pablo por su
empeño en ayudar a las personas a re-
forzar la propia fe y a elevar el estilo de
vida, a través de libros, vídeos y otros
materiales a un precio módico.

Mundo Negro, Oct. 2004, p.13.
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VII. Cròniques de les diòcesis
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Enmig de la carretera del curs, ens
interessa aixecar la vista de l’asfalt
avorrit, monòton, i fer-nos en cares i
noms de persones que s'acomiaden,
que ens visiten, que ens regalen, es-
crivint-nos cartes, la seva visió de l’Es-
glésia. Mirar les persones és contem-
plar la diversitat que ens agombola i
enriqueix.

Mn. Juan Manuel Jiménez, secre-
tari del bisbe

El passat 23 d’octubre, en la tro-
bada normal de preveres amb el Bisbe
que solem viure més o manco cada dos
mesos, agraïrem a Mn. Juan Manuel
Jiménez el seu servei a la diòcesi com
a secretari del nostre Bisbe durant qua-
tre anys i dos dies, exactament. L’ob-
sequiàrem amb una pintura que repre-
senta el “Caragol des Born” de les fes-
tes de Sant Joan de Ciutadella, que a
ell tant li agraden. És un quadro ple de
vida. Una pintura amarada de cavalls,
genets, cares de persones festives.

Mn. Juan Manuel s’incorporà de
nou, a principis de novembre, a la
seva Diòcesi de València fent-se càr-
rec de la parròquia de la Puríssima
de Bétera.

Entre nosaltres passà discretament.
Tenia clar el per què i el per a què ha-
via vingut a Menorca. La seva opció la
visqué dignament. El Bisbe Joan comp-
tà amb un secretari que li fou sempre:
proper, amic, fidel.

Menorca
J. BOSCO FANER, corresponsal.

A Ciutadella, sobretot, el conegue-
ren. Trepitjà la ciutat episcopal de
Menorca, amunt i avall, i la vorejà dià-
riament amb estil esportista. La seva
intenció era noble: endur-se’n a ca’l
Bisbe l’aire nou que cada dia revestia
la gent del carrer. Passejant, observant,
anant per feina..., se sentia com algú
comunicava als altres amb la senzille-
sa en què ho fa la bona gent del poble:
“Mireu, el secretari del Bisbe passa,
torna a passar”.

Per a alguns preveres, en Juamma,
així l’anomenàvem els amics i ell es
deixava conèixer, era un bon company.
Un company dispost a donar-nos una
mà d’ajuda quan no sabíem qui ens
podia substituir a la celebració de l’Eu-
caristia de qualsevol dia o diumenge.
Prou ho sap la Parròquia de Sant Este-
ve, la comunitat de religioses claris-
ses, el grupet de monges franciscanes
que s’estimen el seminari amb el seu
cor de mares.

Juan Manuel, gràcies. Gràcies, sen-
zillament. Continua fent bona feina a
la teva Diòcesi després d’haver viscut
aquest parèntesi actiu a la de Menorca.
Tu i nosaltres, a partir de la nostra
coneixença i amistat, sentim la sort
d’haver eixamplat la roda dels amics i
les oportunitats de ser ben acollits a
casa nostra: la de Menorca i la de Va-
lència.

En Memòria d’en Pere Melis

En Pere Melis, juntament amb la
seva dona na Mari Nebot, han estat un
dels principals impulsors dels Equips
de la Mare de Déu al Sector de Ciuta-
della. D’aquest sector, varen ser els pri-
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mers responsables (1989-1992). Els
EMD sempre recordaran la seva sen-
zillesa com a matrimoni i la seva entrega
a la Pastoral familiar, treballant en l’aco-
llida de les parelles que es preparen per
casar-se, en la catequesi familiar, or-
ganitzant trobades de famílies, etc.

Però, Pere Melis, també ha dut a
terme entre nosaltres tasques diocesa-
nes prou importants _la delegació dio-
cesana d’ensenyament, per exemple_
i durant un temps gens fàcil de fer-ho:
la dècada dels setanta i vuitanta. Amb
ell es despertà a la coeducació el nos-
tre únic Centre Escolar Diocesà, el de
Sant Francesc d’Assís de Ferreries.
Amb ell encetaren fructuós diàleg els
set centres escolars religiosos que te-
nim a Menorca prenent consciència de
la realitat social a què serveixen. Amb
ell, la presència dels laics que reclama
actualment el Bisbe Piris a la seva car-
ta “Laics evangelitzadors, per una Es-
glésia més sinodal”, es feu del tot evi-
dent i necessària.

Pere Melis, poc a poc i corregit al
principi pel seu gran amic Mn. Miquel
Anglada, al cel sia, es guanyà a pols el
títol de filòleg de la llengua catalana amb
la seva vessant menorquina. Cada dia,
i durant una vintena d’anys, aparegué
a una pàgina del Diari Menorca
espipollant paraules i fent-les intel-
ligibles. El seu tarannà de cristià-catò-
lic compromès amb la cultura, fou
conegut i reconegut oficialment fa uns
tres anys.

Pere Melis i Pons sentí la crida a
compartir la casa del Pare el dia 4 d’oc-
tubre passat. Descansi en Pau. Des-
cansi en la pau del Senyor. I que s’eter-

nitza per sempre el seu somriure. El
somriure que per tot lluïa de bona per-
sona. Persona desenfadada i ideada per
Déu  a enfortir i restaurar l’amistat
entre les persones, entre les institu-
cions, entre les paraules. Quina sort!

La carta del bisbe Joan Piris

“Quan es compliran _assenyala el
Bisbe just començant la seva Carta_
els 10 anys de l’Assemblea Diocesana
de Menorca (1996-1998) i acabada la
Visita Pastoral a totes les Parròquies
de la nostra Església Particular, sent la
necessitat de fer aquí i ara una crida a
construir “entre tots” una Església més
“sinodal”, en la qual els laics vagin
situant-se com a protagonistes
corresponsables i no com a simples
col·laboradors del clergat”.

La carta que comença parlant d’
“Una pastoral de la “proposta” evan-
gèlica” es desenrotlla seguint sis títols
prou suggestius: 1.- Assumir la secu-
laritat. Mirar el món amb amor. 2.- Al-
gunes “assignatures pendents”. Una
Església de comunió i en diàleg cons-
tant. Goig i agraïment de ser Església
de Crist. A les parròquies som i feim
Església. De col·laboradors a cor-
responsables. 3.- Laics “amics forts”
de Jesús. Cuidar la dimensió orant,
formativa i festiva. Crist, Paraula que
salva: única “seguretat”. Laics cris-
tians per a la vida del món. La fe no és
una qüestió privada, s’expandeix pel
testimoni. 4.- Sortir de l'ambigüitat.
Tornar a escoltar la veu de l’Evangeli i
ser conseqüents. Estiguem-ne segurs,
la llavor sembrada és bona. 5.- Recu-
perar l'esperança. Esperar contra tota
esperança. Viure en la dinàmica del
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provisional i pregant. 6.- La qüestió
dels ministeris laïcals. Laics i laiques,
animadors de l’ordre temporal. Minis-
teris ordenats i ministeris laïcals. Pas-
toral d’ambients: testimoni, anunci i
denúncia.

En la carta hi ha frases contundents
com aquesta: “ ... el compromís
d’aquests batiats –es refereix als laics_
resulta absolutament imprescindible
per a realitzar la Missió confiada per
Crist. La tasca evangelitzadora de l’Es-
glésia “es farà, sobretot, pels laics o
no es farà”. Hi ha frases que són pro-
vocadores: “Hem de parlar més, tot i
que això ens porti a discutir, com en la
pròpia família. En el fons, els silencis
o reserves tàcites per evitar enfronta-
ments momentanis ens divideixen i és
necessari tenir la valentia de parlar-ho
tot, encara que hi hagi el risc de criti-
car-nos els uns als altres”. I el Bisbe Joan,
practica el que diu. No poques vegades
–els preveres amb ell– ens trobam par-
lant obertament sobre temes que ens
fan conèixer els nostres silencis, a dins
d’un clima de serena fraternitat. Hi ha
frases valents, esperançadores i rea-
listes: “No se’ns demana una audàcia
superficial i irresponsable sinó el co-
ratge d’aquells que, no tenint res a per-
dre i conscients de la presència de l’Es-
perit que renova totes les coses, tenen
el valor d’afrontar, suportar i superar

les conseqüències de les seves matei-
xes decisions, preses a la llum de
l’Evangeli”.

Si teniu oportunitat, llegiu la carta
tot reflexionant el que el Bisbe demana
reflexionar i respondre: “Què és allò
que afavoreix i què és allò que impe-
deix avui realment que els laics siguin
més protagonistes (subjectes respon-
sables) de l’acció pastoral de l’Esglé-
sia?”.

Visita de Mons. Francisco Pérez

Monsenyor Francisco Pérez Gon-
zález, arquebisbe director Nacional de
les Obres Missionals Pontifícies, vi-
sità Menorca el 17 de novembre pas-
sat per conèixer directament i enco-
ratjar la realitat missionera i de coo-
peració de la nostra Diòcesi. En po-
ques hores feu un munt d’actes: tro-
bada amb els preveres, celebració de
l’Eucaristia, conferència sobre “La
Misión, fuente de generosa solida-
ridad”... No li interessà conèixer
Menorca, la seva geografia, la seva
preshistòria, les seves pedres... Li in-
teressà fer-se present a les persones
que treballen en bé de les missions.
Ho complí. Li agraïm el seu pas ple
d’afecte per la tasca que duu a terme
i per les persones que en ella hi tre-
ballen sense descans.
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Jornada Diocesana en la cloenda de
l'any de l'eucaristia

El 23 d’octubre es va celebrar una
trobada diocesana a Solsona. Tota l’or-
ganització era nova i l’experiència fou
molt enriquidora per al bisbat, atesa la
gran varietat d’actes que es van orga-
nitzar per a persones de totes les edats,
sempre però a l’entorn de l’eucaristia:
xerrades, concert, tallers, jocs, expo-
sició d’art, adoració al Santíssim, etc.
Amb ambient joiós, la gent va omplir
la catedral de Solsona, plena de gom a
gom, i així es va acabar la jornada amb
una solemne missa.

Nomenaments

Mn. Jordi Orobitg i Huguet,
arxipreste del Pla d’Urgell; Mn. Jordi
Illa  i Carlos, arxipreste de Tàrrega;
Mn. Jaume Prat i Borràs, arxipreste de
la Segarra; Mn. Joan Francesc Casals
i Cubinsà, delegat diocesà de la Pasto-
ral de la Salut; Mn. Josep M. Vilaseca
i Ribalta, delegat diocesà per a la pro-
moció del diaconat; Sra. Maite Teixidó
i Sra. Gemma Salvia, membres de la
delegació de Joventut.

Escola d'Agents de Pastoral

El dia 1 d’octubre, Mn. Antoni
Quesada, vicari general, va inaugurar
el nou curs de l’escola. En l’acte Mn.

Solsona
JOSEP M. VILASECA, corresponsal.

Xavier Novell va impartir la lliçó inau-
gural, amb el títol : “El diaconat per-
manent, una realitat esperançadora per
al bisbat de Solsona”. Després el vica-
ri general va presidir l’eucaristia, i el
Sr. Bisbe es va fer present en el dinar.
Aquest any hi ha nou equip directiu,
dos capellans i dos laics. S’hi ha in-
corporat el Sr.  Antoni Cid i Briansó, de
Mollerussa, amb el càrrec de
subdirector. Aquesta és la cinquena
promoció de l’escola formada per 10
alumnes de 5 parròquies: Berga,
Mollerussa, Solsona, Tàrrega i Vilada.
També acull tres alumnes més,  un de
Lleida i  dos de Vic.

Diaconat permanent

El curs passat 2004-2005, es va
impulsar el diaconat permanent a la
diòcesi. Un grup d’aspirants va parti-
cipar en diverses trobades i d'aquesta
manera es féu un any propedèutic.
Aquesta tardor el bisbe Jaume ha ac-
ceptat la petició de tres homes per ser
candidats per al diaconat. Aquests es-
tant rebent una formació teològica,
espiritual, humana i pastoral, fent camí
en el seu procés de discerniment de la
vocació diaconal.

Cadena de pregària per les vocacions

Els dies 4, 14 i 24 de novembre a
tota la diòcesi es va participar en la
Cadena de pregària per les vocacions,
que se celebrava en comunió amb tots
els bisbats de Catalunya. Molta parti-
cipació i bona acceptació de la iniciati-
va interdiocesana.
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Acte per promocionar els valors
humans

El 14 de desembre un fort caliu pla-
nava en l’acte convocat per l’Associa-
ció Mn. Ovidio Tobies, “Dona’m la
mà”. Es tracta de sensibilitzar els va-
lors humans mitjançant activitats adre-
çades a xiquets, joves i ciutadans en
general. Els assistents –una vuitante-
na– seguiren amb atenció sis histories
en boca de sis col·lectius i institucions
de la ciutat que han rebut un trofeu
purament honorífic consistent en una
mà que vol servir a  d’altres més ne-
cessitats. L’acte es celebrà a la parrò-
quia de la catedral on nasqué la idea
d’institucionalitzar el premi atorgat a
persones i entitats que s’han lliurat gra-
tis et amore en bé dels necessitats.
Aquest fou l’estil de vida del capellà
Mn. Ovidio Tobies, reconegut apòstol
en molts àmbits de la ciutat al llarg dels
anys 60.

En aquesta línia es celebrà una tau-
la rodona sota el guiatge de Maria
Balart, secretària de l’associació. Per
ordre cronològic parlaren les entitats
guardonades en un acte durant les fes-
tes patronals de la Cinta: en primer lloc
va parlar la germana Teresa Andrés,
de les germanes paüles, que porten la
Casa d’Acollida de Transeünts;  en
segon lloc, el grup Atzavara, dedicat a
ajudar els immigrants, fou presentat
per la seva responsable Montserrat
Esteve; en tercer lloc el grup de se-
nyores que visiten els ancians i els

Tortosa
Mn. J. BLANC I BAHIMA, corresponsal.

malalts de l’Hospital de la Santa
Creu de Jesús, i que cada setmana
escolten a moltes persones que ne-
cessiten companyia; en quart lloc la
germana Lucinda Martínez religio-
sa de la Siervas de Jesús de la
Caridad, que des de 1896 acompa-
nyen les nits dels malats; a conti-
nuació en cinquè lloc la presidenta
de l’Associació de familiars de ma-
lalts d’Alzheimer, Anna Algueró,
explicà que des de fa deu anys in-
formen i eduquen els familiars
d’aquests malalts que pateixen
aquest procés neurodegeneratiu ir-
reversible.  Justament el diumenge
18 de desembre aquesta associació
participà a la Marató de TV3 fent
volar uns 5.000 globus en el pont
sobre el riu Ebre; finalment el presi-
dent de la Càritas interparroquial,
Lluís Lamote, demanà més volunta-
ris per atendre les necessitats dels
més pobres a la diòcesi tortosina, on
han arribat uns 6.600 immigrants;
també s’ajuda a la comunitat gitana.

L’acte culminà amb un temps per
a precs, preguntes i suggeriments. Al-
guns dels assistents s’oferiren com a
cooperadors, d’altres suggeriren que
també es convidés al jovent de les Ter-
res de l’Ebre. Algú del públic advertí
que els joves són model d’entrega en
la comunitat de la Frater, i el pelegri-
natge a Lourdes. Finalment un dels
assistents digué que la vàlua d’una ciu-
tat està en la quantitat i la qualitat de
les institucions que promouen els va-
lors de tot tipus en bé del poble, més
enllà d’interessos econòmics, i es cons-
tatà que a Tortosa existeix una cota
molt alta en valors humans i religiosos
com a servei.
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